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یادداشت

هوشمندی پلیس هرمزگان 
در کشف 21 کیلو مواد مخدر 
صنعتی شیشه از یک کامیون

حاجی آباد
ندای هرمزگان - گروه حوادث  

انتظامی  مامــوران  هوشــیاری  با 
استان هرمزگان در بازرسی دقیق و 
فنی از یک دستگاه کامیون کشنده 
21 کیلو مواد مخدر صنعتی شیشه 

کشف و ضبط شد.  

?......کاظم گلخنی
پس از انتشار یاداشت ندای هرمزگان 
از شــدت گرفتن صید پرســاین شب 
چراغی در نواحی ساحلی بخصوص در 
سواحل  قشم ،سیریک و  بندر لنگه و 
گلایه فعالان اجتماعی از نبود قاطعیت 
در برخورد با این صید بســیار مخرب، 
ایــن موضوع  به  شــیلات هرمزگان 

واکنش نشان داد .

2 ,

3 ,

8 ,

مدیرعامل مجتمع کشتی سازی و 
صنایع فراساحل)ایزوایکو(:

می گفتند نمی توانید 
کشتی بسازید، اما 

ساختیم

پیگیری های ندای هرمزگان نتیجه داد؛

جاده روستای توتنگ 
آسفالت شد 

دپوی 50 هزار لیتر 
سوخت قاچاق در 

بندرعباس  
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روزنامه سياسي، فرهنگي، اجتماعي  

  یک شنبه 7 آبان 1402 

  13 ربیع الثانی  1445 

  29  اکتبر   2023 

  شماره 4266  

  8 صفحه 

  دهه چهارم سال سی و دوم

  قیمت  5000 تومان  

قیمت انواع میوه و تره بار از تاریخ 1402/8/6 تا اطلاع 

ثانوي شهرستان بندرعباس

حداکثر خرده 
فروشی»ریال«

ردیف نوع میوه

460.000 خرمالو شهریار 1

287.500 خرمالو شمالی  2

1.000.500 گلابی لاله 3

920.000 گلابی بیروتی ممتاز 4

517.500 گلابی بیروتی درجه1 5

سازمان ساماندهی مشاغل شهری و فرآورده های کشاورزی شهرداری بندرعباس

برای دریافت اطلاعات بیشتر به  سایت روزنامه www.nhn.ir مراجعه کنید
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در طرح جوانی جمعیت؛

بیش از سه هزار خانوار هرمزگانی زمین 
رایگان دریافت کردند

نکته های نیکو 
?.... دکتر عباس فضلی 

tحضــور خــدا در صحنه ی 
زندگی

شبی به مســجد رفتم تا نمازم را 
بــه جماعت بخوانــم در میان دو 
نماز به این فکر فرو رفتم که این 
جمعیت نسبتاً پیر نمازگذار چه بد 

عادتی دارند.

نماینــده ولی فقیــه در هرمزگان و امــام جمعه 
بندرعبــاس با اشــاره به حوادث غــزه و عملیات 
طوفان الاقصی، گفت: شُــک ناشــی از عملیات 
الاقصی، صهیونیســم و نظام اســتکبار را گیج و 

مَنگ کرده است.
به گزارش ایرنا، حجت الاسلام والمسلمین محمد 
عبــادی زاده در خطبه های ایــن هفته نماز جمعه 
بندرعبــاس افزود: مســبب همه ایــن جنایت ها 
آمریکایی ها هســتند، هدایت کننده این جریانات 

و شریک جرم، آمریکایی ها هستند و مجرم اند.
حجت الاسلام والمســلمین عبادی زاده بیان کرد: 
نرم افزار غرب از حقوق بشــر و بین الملل و غیره 

درحال فروپاشی است.
وی گفت: رژیم صهیونســیتی دیگر قدرت ســرپا 
ایســتادن را ندارد و به همین دلیل روسای جمهور 
غرب برای دلداری و نگهداشتن آن یکی یکی به 

فلسطین اشغالی می روند.
حجت الاسلام والمســلمین عبادی زاده ابراز کرد: 
رییس جمهور آمریکا در اراضی فلســطین اشغالی 
می گوید اگر اسراییل نبود ایجادش می کردیم، این 

بسیار عجیب است.
شامات نقطه اصلی تقابل تمدن هاست

وی گفت: شــامات )ســوریه، لبنان، فلســطین و 
بخشی از ترکیه امروزی( در جنگ تمدن ها نقطه 
اصلی تقابل بود، لبنان ســوریه و فلسطین، اینجا 
قلب دنیاست و هر کس مســلط شود می تواند بر 

کل دنیا مسلط شود.
نماینده ولی فقیه اشــاره کرد: به همین دلیل می 
گویند اگر رژیم صهیونســیتی نبــود آن را ایجاد 
می کردیم، اینجا زادگاه تمدن ها و بعثت انبیاء الهی 

است.
وی اشــاره کرد: امــروز عصر ارتباطات اســت و 
نمی توانند جنایت کنند و دنیا با خبر نشوند، بخش 
عمــده ای از حوادث را نمی توان کتمان کرد لذا در 

جریان جنگ غزه در جنگ روایت ها قرار داریم.
امام جمعه بندرعباس گفت: صهیونیســت ها استاد 
جنگ رســانه و وارونه نشان دادن حقایق هستند، 
جهان اسلام نیاز دارد جای ظالم و مظلوم در جنگ 

فلسطین عوض نشود.
نماینــده ولی فقیــه در هرمزگان گفــت: جوانان 
کشــور مراقب باشــند و ببینند دُم خروس بیرون 
زده است، دیروز رسانه هایی همچون بی بی سی 
و اینترنشنال خود را پشــتیبان مظلوم جا می زدند 
اما امروز مشــاهده می کنیم متعلق به چه کسانی 

هستند.
افراد رسوا شعاردهنده زن زندگی آزادی برای 

حمایت از زنان فلسطین سکوت کرده اند
وی ادامه داد: افراد رسوا که شعار زن زندگی آزادی 
سر می دادند کجا هستند و کسانی که برای اتفاق 
های رخ نداده سناریو می نوشتند چرا از زنان مظلوم 

فلسطین دفاع نمی کنند و خفه خون گرفته اند.
امام جمعه بندرعبــاس گفت: باید مراقب بود، این 
ها تلاش دارند جای ظالم و مظلوم را عوض کنند، 
فکر می کنند اگر کسی خانه ای را اشغال کرد پس 
از یک تا 2 سال برایش حق ایجاد می شود، نه خیر 

اینگونه نیست.
وی اشاره کرد: شــبهات اقتصادی ایجاد می کنند 
و می گوینــد چرا در فلان جا پــول خرج می کنند 
اما نمی گویند آمریکا در غرب آسیا میلیون ها دلار 

هزینه می کند.

نماینده ولی فقیه در هرمــزگان از قول امام علی 
)ع( گفت: اگر جامعه ای در خارج از خانه با دشمن 
نجنگــد و در خانه بجنگد، این جامعه ذلیل خواهد 

شد.
وی گفــت: جوانان وارد عرصــه جنگ روایت ها 
بشــوند و بتوانیم دین خود را در تقابل حق و باطل 

ادا کنیم.
دشمن سراغ لایه های خاکستری جنگ رفته است

نماینده ولــی فقیه در هرمزگان با اشــاره به روز 
پدافند غیرعامل گفت: پدافند غیرعامل یعنی دفاع 
بدون اســلحه، این اهمیت بسیاری دارد، در حوزه 
های نظامی کشور را به بازدارندگی رسانده اند که 

دشمن به راحتی نمی تواند آسیب برساند.
وی اضافه کرد: دشــمن به همین دلیل سراغ لایه 
های خاکســتری جنگ رفته که جامعه را آســیب 
پذیر می کند مانند حوزه رســانه و نفوذ و فرسوده 
کردن ســرمایه های اجتماعی، پدافند غیر عامل 

یعنی اینکه باید از این ها دفاع کرد.
امام جمعه بندرعباس اشــاره کــرد: در حوزه های 
مختلــف اجتماعی از حوادث غیر مترقبه تا ســایر 
بخــش ها بروز و ظهور پدافنــد غیرعامل اثرگذار 
اســت، نهادهای آموزشــی این را جدی گرفته و 

آموزش بدهند.
حجت الاســلام والمســلمین عبــادی زاده گفت: 
نیروهای مســلح مردم را بایــد در این حوزه آماده 

کنند، این نیاز به برنامه دارد.
طلاب در کنار آموزش و پرورش قرار گیرند

نماینده ولی فقیه در هرمزگان با اشاره به روز بسیج 
دانش آموزی گفــت: رهبر انقلاب زمانی فرمودند 
نســبت به وضعیت تبلیغ نگران هستم، دلیل این 

نگرانی این اســت که موضوع مهم تبلیغ موجب 
می شود جامعه دچار استحاله فرهنگی شود.

وی ابــراز کرد: نکته اصلی این مســئله نوجوانان 
هســتند که نقطه آســیب پذیر و تعییــن کننده 
سرنوشــت و آینده جامعه هســتند، علما و طلاب 
حوزه علمیه امروز بیشتر در کنار آموزش و پرورش 

باشند.
نماینده ولی فقیه در هرمزگان گفت: حضور طلاب 
در بین دانــش آموزان دشــمن را عصبانی کرده 
اســت، طلاب امروز به کمــک آموزش و پرورش 
بیایند برای تربیت نســلی که آینده کشــور دست 

آن هاست .
وی اشــاره کرد: بســیج دانش آمــوزی می تواند 
ظرفیت برای همه حــوزه ها ایجاد کند، نوجوانان 
را صبور و خود باور تربیت کنید که در برابر مشکل 

خود را نبازند، همت شان را بالا ببرید.
وی در بخــش دیگری از ســخنان خــود افزود : 
کاسب و بازاری در بازار اسلامی حبیب الله است و 

تقوای مادی سخت تر است.
وی ادامــه داد: یکی از بحث هــای اقتصادی در 

زمینه احتکار، مقابله با احتکار مصداق تقواست.
نماینــده ولی فقیــه در هرمزگان گفــت: احتکار 
نظــام جامعه را بهم می ریــزد و در زنجیره تامین 
نیازها اخلال می کند، این بر خلاف اســلام بوده 
 و بــه روح و مســیر زندگی انســان آســیب وارد

می کند.
در پایــان نماز جمعه بندرعباس فیلم مســتند آقا 
مصطفی درخصوص زندگــی مصطفی صدر زاده، 
یکی از شهیدان دهه شصتی مدافع حرم در مسجد 

جامع بندرعباس پخش شد.

  شهرستان 

ندای هرمزگان - گروه خبر  
مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان از طراحی، ســاخت 
و نصــب 2۴ ضربه گیــر در دلفین های فلزی مخصوص 
پهلوگیری بارج هــا و لندینگ کرافت ها در بندرگاه خمیر 

خبرداد.
به گزارش ندای هرمزگان، حســین عبــاس  نژاد افزود: 
2۴ عدد ضربه گیر از نوع چرخشی در دلفین های فلزی 
مخصــوص  پهلوگیری بارج هــا و لندینگ کرافت ها در 
راســتای قابلیت افزایی و ایمنی افزایی در بندرگاه خمیر 

نصب شد. 
وی ادامه داد: با نصب این ضربه گیرها که برای نخستین 
بار و در هر 2 ضلع شــرقی و غربی بندرگاه خمیر انجام 
شده، انتظار می رود ایمنی تخلیه و بارگیری در حد مطلوب 

تامین شود. 
مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان از دیگر ویژگی های 
این نوع ضربه گیر ها به آســیب ندیدن بدنه شــناورها و 
افزایش میرا کردن ضربه های ناشی از طوفان و موج دریا 

و برخورد عنوان کرد.   
عباس نژاد توضیح داد: ضربه گیر های چرخشی به شکلی 
عمل می کنند که امکان چسبیدن بدنه شناورها به آنها به 
حداقل ممکن رسیده و در مواقع مواج بودن دریا احتمال 
به خطر افتادن شــناور هایی که به اسکله های کوچک 
)دلفین( پهلوگیری کردند، به حداقل ممکن برسد.         

»میرا کردن در ادبیات فنی تعمیرات و نگهداری تجهیزات 
بندری و دریایــی به معنای کاهــش دادن اثر ضربات، 
مســتهلک کردن کاهش اثر ضربه یا ضربات را کاهش 

دادن است«.

طراحی و نصب 24 عدد ضربه گیر 
در بندرگاه خمیر

 

ندای هرمزگان - گروه خبر 
مدیرعامــل کارخانه خرما بن جنوب واقع در شــهرک 
شــماره یک بندرعباس، عنوان کرد: چرخه تولید یک 
زنجیره بهم پیوســته اســت که کمبود و یا نبود یکی 
از ایــن حلقه ها مانند آب هزینه هــای هنگفتی به بار 

می آورد.
به گزارش ندای هرمزگان، حسن قناعتیان با بیان این 
مطلب، افزود: کارخانه خرما بن جنوب با تولید فرآورده 
های خرمایی و اشتغال 800 نیرو به صورت مستقیم به 
عنوان یکــی از تولید کنندگان بزرگ مواد خوراکی در 

استان مطرح است.
وی در ادامه با اشــاره به اینکه اغلب محصولات این 
کارخانه به کشورهای دیگر صادر می شود، بیان کرد: 
از آنجایی که تولیدات محصولا خرمایی با دیگ های 
بخار و بسیاری از دستگاه های تقطیری سر و کار دارد 
وجود آب کافی یکی از اصلی ترین زیر ســاخت هایی 

است که باید برای این کارخانه فراهم باشد.
مدیرعامل کارخانه خرما بن جنوب با اشــاره به اینکه 
مصرف روزانه این کارخانــه روزانه به صورت تقریبی 
100 مترمکعب اســت، گفت: با توجه به کمبود آب و 
ســهمیه بندی آن، برای جبران این خســارت مجبور 
بــه خرید تانکرهای آب، گاها به قیمت بســیار گزاف 

هستیم.
قناعتیــان، تصریح کرد: برخــی از کارگاه های تولید 
قدیمــی کــه در حــال حاضــر تعطیل هســتند چاه 
هــای آب دارند کــه بلااســتفاده مانــده و می توان 
 اینها را برای اســتفاده به کارخانه هــای فعال واگذار

کرد.
وی اضافــه کرد: یکی دیگر از راه های این مشــکل 
اعطای پروانه چاه اســت که آب منطقــه ای میتواند 
 با این مجوز بســیاری از مشــکلات را بــرای ما رفع 

کند.
مدیرعامل کارخانه خرما بن جنوب با اشــاره به اینکه 
افزایــش تولید یک زنجیره بــزرگ از عوامل مختلف 
اســت، ابراز کرد: در صورت رفع مشــکل کمبود آب، 
می توان هزینه هایی مانند خریــد آب را کاهش داد و 
از سوی دیگر توان تولید، اشــتغال آفرینی، رقابت در 
عرصه بین المللی و توســعه صنعت را به میزان قابل 

توجهی افزایش داد.

مدیرعامل کارخانه خرما بن جنوب:

کمبود آب هزینه های هنگفتی 
برای تولیدکنندگان به جا 

می گذارد

   هرمزگان 

نماینده ولی فقیه در هرمزگان:نماینده ولی فقیه در هرمزگان:
عملیات الاقصی، صهیونیسم و نظام استکبار را گیج کرده است عملیات الاقصی، صهیونیسم و نظام استکبار را گیج کرده است 

مدیریت افتخار بزرگی اســت که پروردگار متعال آن را  بر عهده ی کسانی قرارداده که باعمل خالصانه ی خویش 

در مسیر خشنودی و رضایت مردم گام برمی دارند و هرمزگان به داشتن چنین فرزندان برومندی به خود می بالد.

 بدین وســیله به نمایندگی از جامعه اقتصادی اســتان هرمزگان انتخاب شما به عنوان مدیر برتر کشــوری در همایش سراسری مدیران سازمان 

تامین اجتماعی کشور را تبریک عرض می نماییم.

امید است در پرتو عنایات حضرت حق در عرصه های مدیریتی و همچنین در کلیه شئونات زندگی موفق و موید باشید.

برادر ارجمند و گرامی جناب آقای عباس اکبری
مدیرکل محترم تامین اجتماعی استان هرمزگان

اتاق بازرگانی و صنایع و معادن و کشاورزی هرمزگان



خبر

ندای هرمزگان - کاظم گلخنی 
روستای توتنگ هماگ از توابع دهستان سیاهو در  بخش 
مرکزی بندرعباس مثالی مســتند از پیگیری های موفق 

ندای هرمزگان در زمینه مطالبه گری است. 
بــه گزارش ندای هرمزگان، این روســتا کــه در حومه 
شمالی بندرعباس واقع و از نقاط گردشگر پسند محسوب 
می شــود و از مدتی قبل  با همکاری دهیاری مطالبات 
خود را در زمینه ایجاد راه در ندای هرمزگان مطرح شــد 
و مرحله به مرحله مطالبات ســاخت جاده منتشــر شد تا 

سرانجام جاده ی این روستای زیبا آسفالت شد .
از نکات قابل تامل که در برخی دیگر از مناطق روستایی 
اســتان نیز دیده شده ایجاد زیرســازی جاده ی توتنگ 
هماگ بود به نحوی که طبق گفته دهیار روستا  اردشیر 
باقر زاده اگر زیر ساخت احداث شده با بارندگی و سیلاب 
مواجه می شد عملا آسفالت این جاده غیر ممکن می شد 
امری که در برخی روســتاهای استان هم حادث و باعث 
بروز خسارت شده اســت اما مطالبه گری انعکاس یافته 
در ندای هرمزگان باعث شــد بعد از چند ماه از ایجاد زیر 

سازی سرانجام جاده توتنگ هماگ آسفالت شود .
در همین پیوند اردشیر باقر زاده دهیار توتنگ هماگ بیان 
داشــت: سرانجام باپیگیری های مکرر ندای هرمزگان و 
انعکاس مشــکلات راه روســتایی توتنــگ هماگ و با 
همکاری و همت همه ی مســئولین عزیز از بخشداری 
مرکزی،فرمانــداری بندرعبــاس،اداره کل راهــداری و 
ســایر عزیزان پس ازگذشت چندین دهه اهالی روستای 
گردشگری توتنگ هماگ به آرزوی خود رسیدند و جاده 
ی این روســتا آسفالت شد لذا جا دارد از همه ی عزیزان 

دردولت مردمی صمیمانه تشکر وقدردانی می کنم.

ندای هرمزگان - گروه خبر  
رییس اداره نظارت بر ســاخت راه های فرعی و روستایی 
اداره کل حمل و نقل و راهــداری هرمزگان گفت: ۳۹۰ 
کیلومتر از راه های روستایی این استان در دولت سیزدهم 
بهسازی و آسفالت شد که این اقدام نشان از عزم جدی 
دولت در توســعه راه های روســتایی و حوزه محرومیت 

زدایی است.
بــه گزارش ندای هرمزگان، میثــم نوبانی افزود: در دور 
نخست ســفر رییس جمهور به استان هرمزگان آسفالت 
۳۵۰ کیلومتر راه روستایی مصوب شد که این اقدام انجام 

شده، بیش از هدف تعیین شده است.
وی با اشــاره به آســفالت ۱۵۱ کیلومتر راه روســتایی 
هرمزگان در ۶ ماهه نخست امسال افزود: از هدف گذاری 
آســفالت ۲۰۰ کیلومتر راه روســتایی هرمزگان، در واقع 
حــدود ۷۰ درصــد آن محقق شــده و در همین مدت، 
عملیات زیرســازی و روسازی به طول ۳۳۶ کیلومتر نیز 

انجام شده است. 
وی بیان کرد: محــل اجرای ایــن پروژه ها محورهای 
»پشــت کوه«، »زیرکوه« و »نیکدشــت« در بشاگرد، 
محورهــای »بن کوه«، »حارســین« و »تلخ اطهر« در 
بندرلنگه، »دشت آزادگان«، »تنگ صالحی« و »کوشاه 
جنوبی« در حاجــی آباد، راه روســتایی »گامبرون« به 
»کانی« در قشم و »توتنگ هماگ« دربندرعباس است.

رییس اداره نظارت بر ســاخت راه های فرعی و روستایی 
حمل و نقــل و راهداری هرمزگان اظهار کرد: در همین 
مدت، بیش از یکهزار و ۸۰۰ تُن قیر از طریق مشــارکت 
با بسیج سازندگی سپاه با امضای تفاهم نامه جذب و در 

اجرای پروژه های راه روستایی مصرف شده است.
گفتنی اســت، اســتان هرمزگان در مجموع دارای ۳۴ 
کیلومتر آزاد راه، ۷۷۷ کیلومتر بزرگراه، ۶۲۳ کیلومتر راه 
اصلی و سه هزار و ۲۰۲ کیلومتر نیز راه شریانی و فرعی 

و ۹۹۳۸ کیلومتر راه روستایی است.

ندای هرمزگان - گروه خبر 
دادســتان عمومی و انقلاب جزیره کیش از توقیف یک 
فروند شناور متخلف صید ترال و دستگیری ۶ نفر متهم 

در این رابطه خبر داد.
محمد عباسی دادستان عمومی و انقلاب جزیره کیش از 
توقیف یک فروند شــناور متخلف صید ترال در آب های 

اطراف این جزیره خبر داد.
وی در تشریح جزئیات این خبر اظهار داشت: در راستای 
پیگیــری و نظارت بر حقوق عامــه و با هدف حمایت از 
صیادان قانونمند جزیره کیش، با دستور قضایی، مرزبانان 
پایگاه دریابانی جزیره کیش ضمن شناســایی یک فروند 
لنج صید ترال، در اقدامی ضربتی بلافاصله شناور مذکور 

را توقیف و متخلفین را بازداشت کردند.
عباســی یادآور شــد: در این خصوص، ۶ نفر متهم که 
بــا تور های کف کش به شــیوه ترال اقــدام به صیادی  
می کردند، دســتگیر شــده اند.وی تصریح کــرد : برای 
متهمان به منظور تکمیل روند تحقیقات و ســیر مراحل 

دادرسی پرونده قضایی تشکیل شده است.

?......کاظم گلخنی
پس از انتشــار یاداشت ندای هرمزگان از شدت گرفتن 
صید پرســاین شب چراغی در نواحی ساحلی بخصوص 
در سواحل  قشم ،سیریک و  بندر لنگه و گلایه فعالان 
اجتماعی از نبود قاطعیت در برخورد با این صید بســیار 
مخرب، شیلات هرمزگان به این موضوع واکنش نشان 

داد .
در همین پیوند مدیرکل شــیلات اســتان با اشــاره به 
اهمیت صید و صیادی اصولی و پایدار و همچنین بقای 
ذخایر ارزشــمند آبزیان برای نســل های آینده گفت: 
برخورد با صید مخرب و ویرانگر شــب چراغی نیازمند 
یاری و حمایت همه بخش ها و دســتگاهای زی ربط 

است.
مسعود بارانی افزود: متاسفانه عده ای سود جو ومنفعت 
طلب با ابداع یک نوع روش صید به عنوان روش صید 
شب چراغی اقدام به صید انبوه آبزیان نموده و گله های 
ماهــی را در اندازه های کوچک و غیر تجاری صید می 
نمایند که این روش در شب ها و با استفاده از نور چراغ 
گله های ماهی در هر اندازه و سنی را به دام می اندازد.

وی بــا بیان اینکه شــیلات هرمزگان بــا تمام توان و 
تجمیــع همه نیروهای یــگان حفاظت منابــع آبزیان 
شیلات استان اقدام به مقابله  با این روش مخرب صید 
نموده است، اما،در صورت تداوم صید شب چراغی و با 
توجه به فراگیر شــدن این نوع صید توسط سودجویان، 
بی شــک لطمه و آسیب های جبران ناپذیری به ذخایر 

آبزیان وارد خواهد آمد.
اگر چه می دانیم که به گفته مدیرکل شیلات هرمزگان  
در حــال حاضر یگان حفاظت منابع آبزیان شــیلات با 
وجود کمبود نیروی انســانی و بیــش از ۹۰ درصدی ، 
کمبود اعتبارات جاری و مشــکلات لجستیکی دارد، و  
خوشــبختانه گام های بزرگ و اقدامات خوبی به نسبت 
توان اجرایی خود بر داشــته اســت.  اما متولی این امر 
شــیلات است و باید با فراخوانی دســتگاههای متولی 
را بــه کمک به طلبد، چون که بــا این روش براندازی 
آبزیان، درصورت عدم مقابله فراگیر و ســازنده با آن ، 
یقیناً وضعیت ذخایرآبزیان با روش صید شب چراغی به 
شدت تحت فشار است و شیلات نیز با توجه به هجمه 
وارده قاچاقجیان، توان مقابله لازم را ندارد و نیاز اســت  
دستگاه های اجرایی،نظامی و دریایی به عنوان اقدامی 
ملــی  برای حفظ منافع ملی به این مهم ورودکرده و با 
شیلات همکاری نموده و بازدارندگی لازم فراهم آورند 

و متخلفان را بدست قانون به سپارند.
همچنیــن بر مردم عزیز که به نوعی نگهبان این خوان 
گسترده هستند و جامعه صیادی سخت کوش استان و 
بهره برداران این حوزه که همواره دلســوز واقعی منابع 
آبزی می باشــند؛ لازمســت همکاری لازم با مبادی 
قانونی و اجرایــی ذیربط برای مقابله با این روش صید 
غیر مجاز و ســایر روشــهای صید غیر استانداردی که 
منجر به آســیب رســاندن به ذخایر دریایی می شوند؛ 

داشته باشند.
در پایان با توجه به هشدارمدیرکل شیلات هرمزگان به 
نظرمی رســد ایجاد ائتلافی از نیروهای بازدارنده برای 

مقابله با این پدیده بسیار ضروری است.

ندای هرمزگان - گروه خبر 
مدیر شبکه بهداشت و درمان شهرستان قشم از مشاهده 
و صید زنده پشه مهاجم دِنگی یا آئدس در بررسی های 
محیطی در ســطح یکی از شهرک های مسکونی این 

شهر خبر داد.
به گزارش ندای هرمزگان، یاســر مــرادی ضمن ابراز 
نگرانی در این خصوص افــزود: کلید طلایی مبارزه با 

پشه آئدس از بین بردن زیستگاه این حشره است.
وی با اشــاره به حساسیت موضوع همکاری و همیاری 
تمامــی ارگانهای دولتــی و خصوصی، ائمــه جمعه، 
ســازمانهای مردم نهاد، شــوراها، دهیاران و معتمدین 
سطح شهرستان مرزی قشم و عموم مردم را در کنترل 
پشه آئدس و پیشگیری از بیماری های منتقله از گزش 

این پشه را مهم و حیاتی عنوان کرد.
جابر زرنگ معاون بهداشتی شــبکه بهداشت و درمان 
شهرســتان قشــم نیز در جلسه شــورای سلامت که 
در همین راســتا بــا فوریت در محــل فرمانداری این 
شهرستان برگزار شد اظهار کرد: از بین بردن آب های 
راکد مانند آب زیر کولر، ظرف آب زیر گلدان، ذخایر آب 
در منازل، باغ ها و طرح ساختمانی، چاله های آسانسور 
در ســاختمان های درحال ساخت، زباله های خانگی و 
ضایعات، برکه های آب، پســاب هــای خانگی که در 
ســطح محلات رها شده اســت، جمع آوری لاستیک 
های فرســوده و وارنه کردن قایق های بلا استفاده از 

اقدامات ضروری و حیاتی است.
جلســه شورای سلامت با دســتور کار اعلام صید پشه 
آئــدس و تمهیــدات لازم در این خصــوص با حضور 
فرماندار، معاونین، بخشــداران مدیر و معاون شــبکه 
بهداشــت و درمان شهرســتان قشــم، مســئولین و 
کارشناسان ســایر ارگان ها برگزار و مقرر شد مصوبات 

جلسه در اسرع وقت و به قید فوریت انجام پذیرد.

   هرمزگان
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برخورد با صید شب چراغی نیازمند 
همکاری فراگیر
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   یادداشت

    

    سلامت 
    

 پشه مهاجم آئدس در قشم 
مشاهده شد

۳۹۰ کیلومتر راه روستایی در هرمزگان 
آسفالت شد

پیگیری های ندای هرمزگان نتیجه داد؛

جاده روستای توتنگ آسفالت شد 

توقیف شناور صید ترال در آب های جزیره کیش؛

۶ نفر متهم دستگیر شدند

ندای هرمزگان - گروه خبر  
مدیرکل راه و شهرسازی هرمزگان با اشاره به اینکه هشت 
هزار نفر در این استان متقاضی دریافت زمین در قالب طرح 
جوانی جمعیت هســتند، گفت: در حال حاضر زمین رایگان 
 به ســه هزار و ۱۵۰ خانوار مشــمول این طرح واگذار شده

است.
به گزارش ندای هرمزگان، عباس کمالی افزود: پرونده سایر 
متقاضیان طرح جوانی جمعیت هرمزگان نیز در حال بررسی 

است.
وی بیان کرد: افرادی که تاریخ تولد فرزند ســوم یا بیشتر 
آن هــا بعد از ۲۴ آبان ۱۴۰۰ اســت، می توانند با مراجعه به 

سامانه سمن از امکانات دولتی استفاده کنند. 
مدیرکل راه و شهرســازی هرمزگان ادامه داد: در راستای 

اجــرای قانــون حمایــت از خانــواده و جوانــی جمعیت، 
خانواده هایــی که حداقل چهــار فرزند آن هــا متولد اول 
فروردین ۱۳۸۲ و به بعد اســت می توانند از قانون جوانی 

جمعیت استفاده کنند.
کمالی اضافه کــرد: متقاضیان قانون جوانی جمعیت علاوه 

بر دریافت زمین ۲۰۰ متری رایگان، برای ســاخت آن نیز 
می توانند از تسهیلات پرداختی نهضت ملی مسکن استفاده 

کنند.
وی افزود: بر اساس قانون در شهرهای بالای ۵۰۰ هزار نفر 
همچون بندرعباس زمین برای قانون جوانی جمعیت عرضه 
نمی شــود و متقاضیان این شــهر می توانند در شــهرهای 
 مشــخص شــده اطراف بندرعباس زمین خود را دریافت 

کنند.
کمالی تصریح کرد: خانواده هایی که شــرایط یادشــده را 
دارند نیاز به مراجعه به اداره کل راه و شهرســازی نداشته 
و می توانند به ســامانه جامع طرح های حمایتی مسکن به 
https://saman.mrud.ir/ مراجعــه کرده و  آدرس 

ثبت نام کنند.

در طرح جوانی جمعیت؛

بیش از سه هزار خانوار هرمزگانی زمین رایگان دریافت کردند

ندای هرمزگان - گروه اقتصادی 
مدیرعامل ایزوایکو اشــاره کرد: کره جنوبی 
درون مخازن اولین کشــتی ساخت خود را 
بتــن ریزی کرد تا بتوانــد تعادلش را حفظ 
کنــد، همچنین زمانی که با تمام توان برای 
ساخت کشــتی به رمانی رفت نتوانست آن 

را به سرانجام رسانده و نیمه تمام رها کرد.
به گزارش ندای هرمزگان، ســلمان ضربی 
گفت: امــا بچه هــای ایران اســلامی در 
بندرعباس با وجود آنکه آلمانی ها می گفتند 
نمی توانید کشــتی بسازید،  کشتی ساختند و 
اولین کشتی ســاخت ایران بهترین کشتی 

جمهوری اسلامی ایران است.
وی اشــاره کــرد: این ادعــا را معاون فنی 
کشتیرانی جمهوری اســلامی ایران دارد و 

کشــتی هم خدمات تعمیراتی و نگهداری 
خود را از ایزوایکو می گیرد.

ایزوایکو تعهد دوره ساخت را می پذیرد
ضربی گفت: استکبار با ما سر جنگ دارد و 
ملت ایران را در محاصره اقتصادی قرار داده 
است، بنابراین همه کسانی که ظرفیت دارند 
باید پای کار آیند، به تنهایی نمی توان کارها 

را پیش برد.
ضربی اشــاره کرد: قبل از این اعلام نشده 
تعهد دوره ســاخت را می پذیریم و جریمه ها 

را پذیرفته و حاضریم پرداخت کنیم.
مدیرعامــل ایزوایکو گفت: امروز کشــتی 
خارجی در مجتمع کشــتی سازی و صنایع 
فراســاحل ایــران درحال تعمیر اســت که 
قرارداد آن ۲۲ روزه اســت اما ۱۶ روزه کار 
آن خاتمه می یابد و جمعه یاردِ کشتی سازی 

را ترک می کند و راهی دریا می شود.
وی ادامــه داد: این ظرفیت وجــود دارد و 
اقتصاد مقاومتــی به معنای واقعی اگر مورد 
توجه قــرار گیرد و گروهی بــرای مجتمع 
کشــتی ســازی و صنایع فراساحل ظرفیت 
ایجاد کــرده و این مجتمع هــم برای آن 

گروه ظرفیت ایجاد کرده و هم افزایی وجود 
داشته باشد قطعاً نتیجه حاصل می شود.

کشــور به ۱۵ میلیارد دلار توســعه ناوگان 
کشتیرانی نیاز دارد

مدیرعامل مجتمع کشــتی سازی و صنایع 
فراســاحل ایران خاطر نشــان کرد: ناوگان 
بنابر اعلام رســمی مدیرعامل نفت  کشور 
کش و کشــتیرانی جمهوری اسلامی ایران 
۱۲ میلیارد دلار نیاز توســعه ناوگانی دارد، 
بخش خصوصی چهار تــا پنج میلیارد دلار 

نیاز توسعه ناوگانی دارد.
ضربی اشــاره کرد: بنابرایــن کاری باید در 
حدود ۱۵ میلیــارد دلار در مدت پنج تا ۱۰ 
سال آینده انجام شود و اگر انجام نگیرد پنج 
سال آینده بخش بزرگی از ناوگان های ملی 

کشور از رده خارج می شوند.
وی افزود: کشتی رانی های اصلی و صاحب 
نام جهان کشتی های بالای ۱۵ سال ساخت 
را بــه دلیل افزایش هزینه هــای بیمه ای، 
نگهداری و مصرف سوخت به کار نمی گیرند.

مدیرعامل مجتمع کشــتی سازی و صنایع 
فراساحل گفت: ایران که جزو برترین  های 

جهان بوده و باید به این موضوع توجه کرده 
و ناوگان را نوســازی و بهسازی کند و این 
ظرفیت هم در کشــور وجــود دارد،   اکنون 
منتظر چه روزی برای ســفارش گذاشــتن 

هستیم.
ضربی افزود: برنامه ســاخت کشتی در همه 
جای دنیا بلند مدت اســت و شــرکت های 
هیوندایــی یا دوو کــره جنوبی که هفته ای 
یک کشــتی تحویل می دهند قرارداد این ها 

را ۲ سال قبل بسته اند.
وی ابراز کرد: طی ۱۰ ســال گذشــته که 
امکان ســفارش ساخت کشــتی به خارج 
از کشــور وجود نداشــت، می شد با ظرفیت 
ایزوایکــو حداقل ۲۰ کشــتی ســاخت که 
متوســط ســن ناوگان را به ۱۵ تا ۱۶ سال 

کاهش می داد.
مدیرعامل مجتمع کشــتی سازی و صنایع 
فراساحل خاطر نشــان کرد: اکنون متوسط 
سن ناوگان کشور ۲۰ سال است که بسیاری 
از کشــتی هایی که در خطوط کشــتیرانی 
استفاده می شوند به دلیل سن بالا، بهره روی 

پایینی دارند.
ضربی ادامه داد: کشــتی سه هزینه اصلی 
دارد که شامل پرسنلی،  سوخت و نگهداری 
اســت، نمودار هزینه سوخت و نگهداری در 
کشتی های دارای سن بالا به شدت افزایش 

می یابد.

مدیرعامل مجتمع کشتی سازی و صنایع فراساحل)ایزوایکو(:

می گفتند نمی توانید کشتی بسازید، اما ساختیم

 نظــر بــه اینکــه آقای حبیــب خفت یده فرزنــد عبدالله ســبق تصرفــات ملکی به مســاحت تقریبــی ۲۳۰۰ مترمربع بــا کاربــری زراعی واقــع در حمیری
می باشــند بدینوســیله اعلام می گردد در صورتی که اشــخاص حقیقی و حقوقی نســبت به ملک مورد آگهی هرگونه حق یا حقوقی داشــته بایستی ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ انتشــار این آگهی اعتراض کتبی خود را به پیوســت اصل ســند و یا مدرک مثبته مالکیتی رســمی به مدیریت املاک و مســتغلات ســازمان 
 منطقه آزاد قشــم تســلیم نماید. بدیهی اســت در صورت عدم وصول اعتراض در مهلت مقرر یا وصول اعتراض بدون مدارک مثبته مالکیتی اقدام بعدی صورت

پذیرد.

داریوش جهان بین سرپرست مدیریت املاک و مستغلات

 نظــر بــه اینکــه آقــای عبدالرحیم نــادری  فرزنــد محمد ســبق تصرفات ملکــی به مســاحت تقریبــی ۱۲۴۵۶ مترمربــع با کاربــری زراعی واقــع در طبل
می باشــند بدینوســیله اعلام می گردد در صورتی که اشــخاص حقیقی و حقوقی نســبت به ملک مورد آگهی هرگونه حق یا حقوقی داشــته بایســتی ظرف مدت 
یــک مــاه از تاریخ انتشــار این آگهی اعتراض کتبی خود را به پیوســت اصل ســند و یا مدرک مثبته مالکیتی رســمی به مدیریت املاک و مســتغلات ســازمان 
 منطقه آزاد قشــم تســلیم نماید. بدیهی اســت در صورت عدم وصول اعتراض در مهلت مقــرر یا وصول اعتراض بدون مدارک مثبتــه مالکیتی اقدام بعدی صورت

پذیرد.

داریوش جهان بین سرپرست مدیریت املاک و مستغلات

 نظــر بــه اینکه آقای مرشــد افراشــته  فرزند محمد ســبق تصرفات ملکی به مســاحت تقریبــی ۷۱۳۳ مترمربع بــا کاربری زراعــی واقع در نقاشــه )خوزایی(
می باشــند بدینوســیله اعلام می گردد در صورتی که اشــخاص حقیقی و حقوقی نســبت به ملک مورد آگهی هرگونه حق یا حقوقی داشــته بایســتی ظرف مدت 
یــک مــاه از تاریخ انتشــار این آگهی اعتراض کتبی خود را به پیوســت اصل ســند و یا مدرک مثبته مالکیتی رســمی به مدیریت املاک و مســتغلات ســازمان 
 منطقه آزاد قشــم تســلیم نماید. بدیهی اســت در صورت عدم وصول اعتراض در مهلت مقــرر یا وصول اعتراض بدون مدارک مثبتــه مالکیتی اقدام بعدی صورت

پذیرد.

داریوش جهان بین سرپرست مدیریت املاک و مستغلات

ندای هرمزگان - گروه خبر 
رئیس کمیته امداد شهرستان میناب از رشد ۴۸ درصدی کمک 
هــای حامیان نیکوکار طرح اکرام ایتام و محســنین این نهاد 

خبر داد.
بــه گزارش ندای هرمزگان، کاظم صالح با بیان اینکه در حال 
حاضر یک هزار و ۱۹۴ یتیم و فرزند محســنین تحت حمایت 
کمیته امداد در این شهرســتان هســتند، اظهار داشت: از این 

تعداد ۸۱۰ یتیم و ۳۸۴ فرزند محســنین بــوده که از حمایت 
مادی و معنوی دو هزار و ۹۷۶ حامی نیکوکار بهره مند هستند.

صالحی افزود: با حمایت هــای این تعداد حامی نیکوکار طی 
شــش ماهه نخست سالجاری بالغ بر مبلغ چهار میلیارد تومان 
به ایتام و فرزندان محســنین مساعدت نمودند که این میزان 

مساعدت نسبت به سال گذشته ۴۸ درصد رشد داشته است.
وی ضمن تشــکر از حامیان نیکوکار یادآور شــد: کمک های 

حامیان در شــش ماهه ســال ۱۴۰۱ مبلغ  دو میلیارد و ۷۰۰ 
میلیون تومان بوده است.

رئیس کمیته امداد شهرستان میناب گفت: مردم خیر و نیکوکار 
می توانند در جهت حمایت از فرزندان ایتام و محســنین تحت 
حمایت این نهاد، با مراجعه حضوری به کمیته امداد شهرستان 
میناب یا ارسال عدد ۱ به سامانه پیامکی ۳۰۰۰۳۳۳۳۷۶ اعلام 

آمادگی نمایند.

رشد 48 درصدی کمک های حامیان نیکوکار طرح اکرام ایتام شهرستان میناب



فرهنگ

من مانــده ام دولت چــه هیزم تری به ایــن روزنامه ندای 
هرمزگان فروخته اســت که دســت از سر کچل این دولت 
بیچاره بر نمی دارد و مرتب پا توی کفش مسئولان می کند 
و هی جلو آن ها ســنگ می اندازد و سنگ می اندازد و مانع 

پیشرفت شان می شود...
یک روز کمبود دارو و تجهیزات پزشکی در فلان بیمارستان 
را ســر خط خبر خودش می کند، روز دیگر مشکل صید و 
صیادی و شیلات را علم می کند. یک روز فریاد و فغان سر 
می دهد و به اموزش و پرورش بیچاره گیر می دهد و روزی 

دیگر وزیر و وکیل زیر سئوال می برد...
خلاصــه امان از ایــن دولتی ها و مســئولان جان بر کف 
مردمی بریده اســت و نمی گذارد حتی یک لحظه هم آب 

خوش از گلوی این بیچاره ها پایین برود...
شما خودتان به بعضی از تیترهای این جریده نمک نشناس 

مغرض نظری بندازید:
»کمبود معلم در شهرستان بشاگرد«

»کم کاری مســئولان در حوزه راه های هرمزگان مشهود 
است«

»معطلی یکساله آبرسانی به دهستان جکدان«
»جاده روستای گشمی چشم انتظار آسفالت«

»بیداد صید پرساین در سواحل بندرلنگه«
»افت ولتاژ در این گرما امان از مردم روســتای دهتل بریده 

است«
ما مانده ایم که چگونه به این حضرات حالی کنیم که اصلًا 
روزنامه نــگار و جریده چی را چه به دخالت در کار دولت و 

مسئول...
حالا اگر دولت بزرگ منشی می فرماید و با صبر ایوبانه ای 
کــه دارد، خون  دل می خورد و دندان به جگر می افشــارد 
و در مقابــل این یاوه گویی ها خم به ابرو نمی آورد، شــما 
هم دیگر زیــاده از حد پر رو بازی در نیاورید..رحم و مروت 

داشته باشید.
اصلًا به شــما چه که شهرستان بشــاگرد یا همان بشکرد 
خودمان معلم ندارد، یا آبرســانی به روستای جکدان معطل 
مانده اســت، و یا مســئولان  در حوزه راه اســتان کم کار 

هستند...
آخر انصاف هم خوب چیزی است، دولتی گفته اند، مسئولی 

گفته اند، احترامی گفته اند...
توقــع دارید دولت فخیمه ای که در کهکشــان ها و فلک 
و الافلاک ســیر می کند و در حــوزه فضایی به دنبال فتح 
الفتوح کرات آسمانی و پیگیر خلق سیاره های جدید است، 
بیاید ببینــد دلیل افت ولتاژ برق مردم روســتای »دهتل« 
چیســت.و یا بررســی کند که چرا جاده روستای »گشمی« 
آسفالت نشده اســت ؟؟!!!...جل الخالق ادم نمی میرد و چه 

عجایبی که در این دنیا نمی بیند!!!
ما که می دانیم قصــد این جماعت میرزا بنویس اخلال در 
حرکت نوری قطار پیشرفت دولت هست و پنجر کردن چرخ 

های لندکروز مسئولان همیشه در صحنه...
ذره ای هم شرم و حیا سرشان نمی شود.

در عجبم که چرا دولت فخیمه در مقابل سنگ اندازی های 
ایــن جریده چی های الکی خوش، رفاه طلب بی تفاوتی به 
خرج می دهد و یک جا و برای همیشــه حق شــان را کف 
دست شان نمی گذارد تا برای همیشه بدانند یک من ماست 

چقدر کره می دهد ...
ضمن اینکه خیــال ما امت همیشــه در صحنه نیز راحت 

شود....

»فضول محله«
 

کتاب »ابوالقاسم سحاب« نوشته مسعود آینه وند به عنوان 
سی و چهارمین کتاب از مجموعه پژوهشی شخصیت های 
مانا توسط انتشارات سوره مهر منتشر و راهی بازار نشر شد.

به گزارش خبرگزاری مهر، کتاب »ابوالقاسم سحاب« نوشته 
مسعود آینه وند به تازگی به عنوان سی و چهارمین کتاب از 
مجموعه پژوهشی شخصیت های مانا توسط انتشارات سوره 

مهر منتشر و روانه بازار نشر شده است.
این کتاب، پژوهشــی کوتاه درباره زندگی و اقدامات علمی 
و فرهنگی ابوالقاسم سحاب تفرشی چهره ماندگار فرهنگ 
ایرانــی با تکیه بر مراحل مختلف حیات و بررســی اجمالی 
اندیشه ها و آثار او به عنوان یکی از مفاخر علمی و فرهنگی 

ایران در دوره متأخر قاجار و پهلوی اول و دوم است.
ابوالقاسم سحاب پدر علم نقشه   کشی و جغرافیای تصویری 
و از بانیان دانش جغرافیــای جدید بوده که بعد از تحصیل 
در علوم جدید، ســال ها در وزارت معارف و مدارس مختلف 
کشور خدمت کرده و مدارس جدیدی هم دایر کرد. سحاب 
تفرشی به عنوان یک کنشگر فرهنگی برای توسعه معارف 
و افزایش تعداد افراد باســواد در تهران و دیگر نقاط کشور 
تلاش زیادی کرد و با شناخت نسبتاً عمیقی که از جامعه و 
حکومت ایران داشت، از یک منظر به آسیب شناسی اوضاع 
داخلی به ویژه ساختار وزارت معارف و نظام آموزشی و اداری 
کشــور پرداخت. کتاب »ابوالقاســم ســحاب« از مجموعه 
شــخصیت های مانا شامل ســه فصل »مروری بر زندگانی 
ابوالقاســم ســحاب«، »دیدگاه ها و اندیشــه ها« و »آثار و 
مکتوبات« اســت. در پایان کتاب نیز فهرست آثار و اسناد و 

تصاویر این شخصیت برجسته جمع آوری شده است.
در بخشی از کتاب می خوانیم:

»بیگاری کشــیدن از اطفال، عدم حس مسئولیت آموزگار و 
رشوه گرفتن از محصلان از دیگر معایب نظام مکتب خانه ای 
بــود. همین طور بیشــتر کارهای منزل معلــم از قبیل آب 
آوردن، از وظایف محصلان مکتب خانه به شــمار می رفت. 
در موقع اســتراحت، معلم در وسط مکتب دراز می کشید و 
یکی از شاگردان دستمالی به چوب بسته و با آن معلم را باد 
می زد، معلم تقاضای انعام می کرد و این موضوع بر دشواری 
کار شاگردان می افزود و اگر کسی از عهده ی آن بر نمی آمد، 

گاهی اخراج هم می شد.«
این کتاب با ۱۷۶ صفحه، شمارگان ۵۰۰ نسخه و قیمت ۹۴ 

هزار تومان عرضه شده است.

این ســرزمین در عصر مفرغ )هزاره سوم قبل از میلاد( 
از تمدن بســیار درخشــانی برخوردار بوده اســت. آثار 
ایــن تمدن درصدهــا محوطه ی باســتانی از این دوره 
که در بلوچســتان ایران و پاکســتان شناسایی گردیده، 
قابل مشــاهده است. تصور می شــود که ساکنان بومی 
آن را در این دوره شــاخه ایاز دراویدیآن که در سرتاسر 
جنوب شــبه قاره ی هند گسترده شــده بودند، تشکیل 
می داد. به این قوم سیه چرده که قدهای کوتاهی داشتند، 
حبشی های آسیایی یا پاریکان هم گفته می شود . برخی 
نیــز عقیده دارند که ســواحل خلیج فــارس تا مکران و 
بلوچســتان از حبشی ها مســکون بوده و بعد سومری ها 

جای آن ها را گرفتند 
 قدر مســلم آن اســت که پس ازاین مرحله، قوم آریایی 
جای خــود را در بیــن قبایل بومی منطقه مســتحکم 
نموده است. نخستین بار در کتیبه های سومری و اکدی 
)مربوط به ســه هزار ســال قبل از میــلاد(، بارها از دو 
منطقه »مکن« و »ملوخ« یادشده که نشانگر قدمت این 
سرزمین است. سرزمین ماکآن که بعداً مکران خوانده شده 
در اساس به معنی نام ســرزمین قوم مَک یا مُک بوده 
اســت. بااین وجود بعدها بابلیان و آشوریان نام ماکان را 
در معنی ســرزمین کشــتی و جایی که کشتی ها در آن 
سرزمین تمســاح دار جنوب ایران در تردد بوده، قلمداد 
کرده اند که این نام، اشــاره به ســرزمین مُکران دارد. 
ســرزمین مکران در دوره ی سلســله پادشاهی قدرتمند 
هخامنشی یکی از ساتراپ های ایران به شمار می رفت. 
قدیمی ترین ســندهایی که نام ایالــت مکران در آن ها 
ذکرشــده، کتیبه داریوش در بیســتون و تخت جمشید 
اســت. در این اســناد، ایالت مکران به شکل »مَکه«، 
به عنوان چهاردهمین ســاتراپ   )Maka(»مِکا »ماکا، 

امپراتوری هخامنشی معرفی شده است. 
در کتیبه ی بیســتون، داریوش اول از 23 ســرزمین نام 
می برد که پادشــاهی او را تشــکیل می دادند. »مَکه« 
آخرین ســاتراپی این امپراتوری در شرق است . احتمالًا 
مکه یا مکا در زمان کوروش کبیر ضمیمه ی پادشــاهی 
هخامنشــی گردیده اســت. در این کتیبه به درســتی 
مشــخص نشده که مکران دقیقاً شامل چه قسمت هایی 
بوده اســت. اما بدون شــک، بلوچســتان ساحلی یعنی 
بلوچســتان جنوبی ایران و پاکستان بخشی از مکران به 
شــمار می آمده است و به نظر می رسد که نام مکا، مکه 
یا میکوی، در دوره هخامنشــیان به دو ســوی سواحل 
خلیج فارس حدفاصــل امارات متحــده عربی کنونی- 
عمان قدیم و ســواحل روبروی جزیره کیش، نیز اطلاق 
می شده اســت. در کتاب کارنامه اردشیر بابکان نام این 
ناحیه به شکل »مُکرستان« یا »موکرستان« آمده است. 
در دوره ساســانیان به طورکلی این ناحیه را »کوسون« 
می گفتند که احتمالًا از کلمه گوشان، کوش و کوس که 
نام قومی در شــرق بوده و پیش از بلوچ ها در این ناحیه 

می زیستند، گرفته شده بود. 
در کتیبه ی شــاپور اول ساسانی )2۴2 – 2۷2 میلادی( 
نام مکوران پس از سیستان و تورستان به عنوان یکی از 
ایالات امپراتوری ایران آمده است، مکوران در این دوره 

در کوست نیمروز قرار داشت.
به روایت هرودوت، نخســتین بار ناوگان داریوش بزرگ 
به دریاســالاری اســکیلاس یونانی باهدف آشنایی با 
گذرگاه های آبی )از رود ســند وارد دریای اریتره( دریای 
احمر، بحر مکران و خلیج فارس شــد و سواحل مکران 
امروزی و عربســتان را بازدید و قسمتی از هند غربی را 
به قلمرو ایران ضمیمه کرد و سپس از سواحل عربستان 
گذر کــرده و از باب المنــدب، به بحر احمــر )دریای 
سرخ( واردشده اســت هرودوت، که همزمان با دوره ی 
هخامنشی می زیست، از این سرزمین به صورت میکیا یا 
مملکت میکی ها نام برده است. به گفته ی وی، میکیان 
)میکــوی( Mukoi شــاید هم مَــک Maka )جزو 
ساتراپ نشــین چهاردهم )درنگیانه( بوده است . وی از 
دریای جنوبی حاشیه ســرزمین مکران به نام »اریتره« 
نام می برد که بر قســمتی از اقیانوس هند، خلیج فارس 
و دریــای مکران اطلاق می شــده اســت. بطلمیوس 
آب های جنوب ایران، یعنی دریای مکران و خلیج فارس 
را »پرســیکوس ســینوس« خوانده اســت. کتاب های 
جغرافیایی لاتیــن، آب های جنوب ایران )دریای مکران 
و خلیج فارس( را »ماره پرســیکوم« یعنی دریای پارس 

نوشته اند. 
یکی از حــوادث مهم این ناحیه پیش از اســلام، عبور 
لشکر اسکندر به هنگام بازگشت از هند از راه مکران بود 

که اکثر منابع تاریخی آن را ثبت کرده اند. 
 اســکندر مقدونــی پــس از تصــرف نواحی شــرقی 
امپراتــوری هخامنشــی و فتــح بخش هایــی از هند 
 در ســال 32۵ ق.م تصمیــم بازگشــت بــه غــرب را 

گرفت. 
 اســکندر در عبور از مکران با مشــکلات فراوانی چون 
کمبود آب و غذا، گرمای ســوزان، تپه های ماســه ای، 

بیماری، آفتاب زدگی و ... مواجه شد.
اســکندر و ســپاهش پس از شــصت روز راهپیمایی و 
تحمل ســختی ها و دادن تلفات به فهرج رســیدند که 
در آن زمــان پایتخت مکران )گدروزیــا( بود. »او که از 
هند با صدوبیست هزار پیاده و پانزده هزار سواره حرکت 
کرده بود وقتی به فهرج رســید، بیش از نیمی از آن ها را 

ازدست داده بود«
نویســندگان یونانی همراه اســکندر یا پس ازآن، از این 
سرزمین بانام هایی چون گدروزی یا گِدروزیا یادکرده اند. 
علاوه بر ایــن، دیگر یونانیان نیز به ســرزمین مذکور 
»ماکای« یا »مــوکای« می گفتند. در کتاب اســتفان 
بیزانســی که از جغرافی دانان یونان است اسم این ایالت 

به شکل »ماکارانه« دیده می شود.
ادامه دارد

tحضور خدا در صحنه ی زندگی
شبی به مسجد رفتم تا نمازم را به جماعت 
بخوانــم در میان دو نماز بــه این فکر فرو 
رفتــم که این جمعیت نســبتاً پیر نمازگذار 
چه بد عادتی دارند. همه شــب نمازشان را 
در مســجد می خوانند ولی معلوم نیست در 
دیگر ساعات شبانه روز به چه کار مشغولند؟ 

با چه کســی حرف می زنند و به چه کسی 
ســتمی روا مــی دارند. بــه زن و فرزند یا 
مستأجر و مشــتری خود. بد عادتی شان را 
مستند کردم به ســخنی از امام صادق)ع( 
که فرمود به طول رکوع و ســجود آدمیان 
ننگرید بلکه ایمان آنان را در راســتگویی و 
ادای امانت شان جستجو کنید چه که رکوع 

و سجود می تواند امری عادت گونه باشد.
نماز دوم که پایان رسید پیرمردی که کنارم 
نشسته بود گفت: دین و ایمان ما در همین 
ربع ساعتی که به مسجد می آییم خلاصه 
می شود و زن و فرزند و دیگران همه هیچ 
اند. گفتم: نه آقا این گونه نیست نماز مقدمه 
ای اســت برای حضور خــدا در صحنه ی 

زندگی اما وقتی به عادت تبدیل می شــود؛ 
فــرد فکر می کند همــه ی کارش همین 
اســت به یاد ســخن کانت افتادم که می 
گفت: اگر کارهای خــود را اخلاقانه انجام 
دهید؛ همین خداپرستی و عبادت محسوب 

می شود. گویا ذهن خوانی کرده بودم.
ادامه دارد

  تاریخ نگار
    

مکران در اعصار قبل از اسلام مکران در اعصار قبل از اسلام  باز هم ندای هرمزگان ....

شماره 4266
یک شنبه 

7 آبان  1402

   طنزِ روز
 

   مقاله

?.................................... دکترعباس فضلی

استاد دانشگاه

3

?گردآوری: کاظم گلخنی 

توسط انتشارات سوره مهر؛

سی وچهارمین کتاب شخصیت های مانا 
منتشر شد 

   کتاب 

نکته های نیکو

السیاسیه«  الشخصیات  و  الاحزاب  »ایران؛ 
و »إیــران وهولیوود ؛ القوة الناعمة لصناعة 
صورة الآخر« از جمله آثار عربی هستند که 
امسال درباره ایران در نمایشگاه کتاب لبنان 

عرضه شدند.
به گزارش خبرنگار مهر، هشتمین نمایشگاه 
کتاب لبنان در مرکز نمایشــگاهی شــهر 
بیروت برپا بود و میزبان ۱۵۵ ناشــر از 2۱ 
کشور بود. جمهوری اسلامی ایران نیز یکی 
از مهمانان این  رویداد بود که آثار ناشــران 
مختلفــی را با ترجمه عربــی به مخاطبان 

عرضه کرد.
به جز آثاری که غرفه ایران از ناشران ایرانی 
در این  نمایشــگاه عرضه کــرد، غرفه های 
ناشران لبنانی نیز آثار دینی و مذهبی ایرانی 
را ترجمه و عرضه کرده بودند. اما به جز آثار 

دینی و عقیدتی، تعدادی کتاب سیاســی و 
عمومی نیز در این  نمایشــگاه عرضه شــد 
ایران بود. یکی  که محور موضوعی شــان 
از این  آثار »ایران؛ الاحزاب و الشــخصیات 
السیاســیه )۱۸۹۰_ 2۰۱3(« نوشته شاکر 
کســرایی بود که توسط انتشــارات ریاض 
نجیب الریس منتشــر شده است. چاپ اول 
این  کتاب مربوط به ســال 2۰۱۴ است و با 

چاپ جدید عرضه شده بود.
بازه زمانی بررســی شــخصیت ها و احزاب 
سیاســی در این  کتاب، از مقطــع آغازین 
انقلاب اسلامی تا انتخابات ریاست جمهوری 
ســال ۱3۹2 است و زندگی ۱۰۰ شخصیت 

سیاسی در آن تشریح شده است.
کتاب دیگر »إیران وهولیوود؛ القوة الناعمة 
لصناعة صورة الآخر« نوشته حوراء حومانی 

بود که توسط همان انتشارات ریاض نجیب 
الریس منتشر شــده و به قول نویسنده اش 
درباره جنگ نرم آمریکا با اســتفاده هالیوود 
در مواجهه با ایران است. این  کتاب یکی از 
آثار تازه چاپ لبنان محسوب می شد و سال 

2۰23 به بازار نشر عرضه شده است.
ترجمه  شــامل  حیاتــی«  »رفســنجانی؛ 
هاشمی  اکبر  آیت الله  خودنوشت  زندگینامه 
رفسنجانی که سال ۱3۸۵ منتشر شده نیز از 

دیگر آثار مربوط به ایران در این  نمایشگاه 
بود که توســط انتشارات دارالساقی به چاپ 
رسیده اســت. چاپ اول ترجمه این  کتاب 
ســال 2۰۰۵ میلادی عرضه شــده و سال 
2۰۱2 نیــز به چاپ دوم رســید. این  کتاب 
ترجمه »هاشمی رفسنجانی« است که نشر 
معارف انقلاب سال ۱۹۹۷ میلادی منتشر 

کرده است.
دیگــر کتاب سیاســی عرضه شــده درباره 
ایران که امســال در نمایشگاه لبنان حضور 
داشت، »السیاسة الخارجیة الإیرانیة سیاسة 
الرئیــس حســن روحانی« نوشــته دکتر 
یاسین عبدالحســین بود که توسط شرکة 
المطبوعات للتوزیع والنشــر منتشر شده و 
همان طور که مشخص است درباره کارنامه 
ریاســت جمهوری حســن روحانی اســت. 

چه کتاب هایی درباره ایران در نمایشگاه لبنان عرضه شدند؟

نتایج بررســی های جدید نشان می دهد که 
»مرمرهای پارتنون« در گذشته رنگ آمیزی 
شده بودند و در ساخت آن ها از طراحی های 

پیچیده استفاده شده بود.
به گزارش ایســنا، گروهی از باستان شناسان 
به این نتیجه رســیده اند که مجســمه های 
باستانی و مشــهور به »مرمرهای پارتنون« 
در ابتدا با رنگ های مختلف رنگ آمیزی شده 
بودند. براســاس مقاله ای که اخیرا در ژورنال 
»آنتیکیتی«  منتشر شــده،  نکته قابل توجه 
دربــاره یافته های جدید این اســت که حتی 
قسمت های پشتی مجسمه ها نیز رنگ آمیزی 
شده بود، به صورتی که رنگ ها و طرح های 

به کاررفته در پشــت مجسمه ها پس از نصب 
آن ها دیگر قابل مشاهده نبوده است.

قدمت این مجسمه ها که در ابتدا برای تزئین 
»پارتنون«؛ معبدی بــرای »آتنا« ایزدبانوی 
یونانیان باســتان ساخته شــده بود، به قرن 

پنجم پیش از میلاد بازمی گردد.
این مرمرها از سال ۱۸۱۶ میلادی در »موزه 
بریتانیا«   واقع در لندن نگهداری شــده اند و 
اســترداد آن ها به یونان موضوع کشمکش 

چندین ساله بوده است.
با اینکــه رنگ به ندرت روی آثار باســتانی 
باقی می ماند، اما از مدت ها قبل این فرضیه 
مطرح شــده بود که مرمرهای »پارتنون« با 

رنگ های سرزنده و روشن رنگ آمیزی شده 
بودند. با این وجود بررسی ها و تحقیقات قبلی 
هیچ اثری از رنگ دانه روی این مجســمه ها 

پیدا نکرده بود.
اکنون محققان موفق شــده اند با اســتفاده 
از فنــاوری تصویربــرداری دیجیتالــی این 
مجســمه های 2۵۰۰ســاله را در مقیــاس 

میکروســکوپی بررســی کننــد. نتیجــه از 
انتظارات فراتــر رفت و مقدار قابل توجهی از 

رنگ روی این مجسمه ها پیدا شد.
از جمله قابل توجه ترین مــورد این یافته ها، 
به کشــف مقدار زیادی از رنگ آبی مصری 
روی ۱۱ مورد از مجسمه های پایه دار و یک 

مجسمه انسان می توان اشاره کرد.
از  کوچکــی  رگه هــای  ایــن  علاوه بــر 
رنگ دانه هــای ســفید و بنفــش روی این 

مجسمه ها پیدا شد.
محققان از دلایل احتمالــی تصمیم آتنی ها 
برای رنگ آمیزی مجســمه های معبد »آتنا« 
به زیباتر کردن آن ها و کمک به مشــخص 
شــدن این مجســمه ها از فاصله دور، اشاره 

کرده اند.

راز جدید مرمرهای مشهور

کیهان کلهر و اردال ارزنجان در دانشــگاه 
صحنــه  روی  انگلســتان   »وارویــک« 

می روند.
بــه گزارش ایســنا، کیهــان کلهر)نوازنده 
کمانچه و آهنگســاز( قرار اســت به همراه 
اردال ارزنجان )نوازنده باغلاما اهل ترکیه( 
در ســالن تئاتر این دانشــگاه روی صحنه 

برود.
دانشــگاه »وارویــک«، دربــاره همکاری 
مشــترک این دو هنرمند نوشــته اســت: 
»کیهــان کلهر برنده جایــزه گرمی، برنده 
جایــزه هنرمنــد Womex و نامزد پنج 

بار جایــزه گرمی بــه عنــوان بزرگترین 
اســتاد کمانچــه )ویلن ایرانــی( در جهان 
هیجان انگیزترین  از  یکی  می شود.  شناخته 
همکاری هــای  و  بی شــمار  پروژه هــای 

منحصربه فرد او کــه توجه مخاطبان را در 
سراســر جهان به خود جلب کرده اســت، 
دوئت او با اردال ارزینجان، نوازنده مشهور 

باغلاما ترکیه است.
اثــر مشــترک ایــن دو هنرمند بــه نام 
 ECM بــاد«، در ســال 2۰۰۶ توســط«
منتشــر شــد و همکاری آنها از آن زمان 
 تاکنــون پر جنــب و جوش باقــی مانده 

است.
سنت های موسیقی کلاسیک ایران و ترکیه 
عثمانــی که الهام بخش موســیقی کلهر و 
از جمله  ارزنجان هستند، اشتراکات زیادی 

سیســتم آهنگسازی باســتانی معروف به 
»مقام« و ایده بداهه نوازی نقشی که قطعی 
در حال و هوای معنوی و عاطفی آنها بازی 

می کند، دارند.
موســیقی آن ها کاملًا مــدرن و به دنبال 
ایــن اســت کــه شــنونده را بــا در هم 
تنیدن ریتم های خلســه آمیز بــا فضاهای 
 ملودیک حســی، به قلمرو خلسه مانند خود

بیاورد. 
نتیجه مجموعه ای از آثار ســازی است که 
مانند یک اثر پیوســته به یکدیگر ســرازیر 
می شــوند، بــا گذرگاه هایی که بــه آرامی 
حرکــت می کنند و در همیــن لحظه نوای 
اکوی دو ساز به گووش می رسد که عبارات 

مختلفی را بداهه می خوانند.«

کیهان کلهر به همراه اردال ارزنجان روی صحنه می رود

کتاب »نامه هایی به دانشمند جوان« نوشته ادوارد ویلسون 
با ترجمه مریم برومندی منتشر شد.

به گزارش ایســنا، این کتاب در 223 صفحه با شــمارگان 
۱۱۰۰ نســخه در نشر نو )با همکاری نشر آسیم( راهی بازار 

کتاب شده است.
در نوشــته پشــت جلد کتاب آمده اســت: ادوارد ویلسون 
آموخته هایــش از کارراهــه حرفه ای و عصاره ۶۰ ســال 
تدریــس خــود را در نامه هایــی برای نســل های پس از 
خویش بازگو می کند. از خاطرات پیشــاهنگی خود در دوره 
نوجوانی، آن زمان که دلمشــغول مورچه ها و پروانه ها بوده، 
می آغــازد و 2۱ نامه را با داســتان هایی از زندگی  خویش 
پیــش می برد. از انگیزه هایش برای زیست شــناس شــدن 
 می گوید و از کامیابی ها و ناکامی های مســیری که پیموده

است.
در زمانــه ای که بقای ما بیش از پیش بــه درکمان از علم 
گره خورده، ویلسون بر آن است که موفقیت در عرصه علم 
چندان به هوش سرشــار یا مهارت ریاضی مربوط نیســت 
و مهم اشــتیاق و ممارســت دریافتن و حل مسئله است. او 
می کوشــد خوانندگان کتابش را متوجه عشــق به خلاقیت 
علمی کنــد و احترام آنان را به جایگاه کوچک انســان در 

زیست بوم سیاره برانگیزد.
 در پیشــگفتار کتــاب می خوانیم: بعــد از نیم قرن تدریس 
به دانشــجویان و متخصصــان جوان، احســاس افتخار و 
خوشبختی می کنم که به صدها جوان بااستعداد و بلندپرواز 
مشــاوره داده ام. در نتیجه خُرد خُرد دانشی عمیق، و درواقع 
نوعی فلســفه، گرد آورده ام که برای توفیق در علم به درد 

شما می خورد. امیدوارم افکار و روایت هایی که در این نامه ها 
تقدیم حضور می شود برایتان سودمند باشد و دنبال بفرمایید.
ابتدا و مهمتــر از همه تأکید دارم در مســیری که انتخاب 
کرده اید ثابت قدم باشــید و تا آنجا که مقدورتان است پیش 
بروید. جهان سخت به وجود شما نیازمند است. اکنون بشر 
وارد عصر فناوری علم بنیاد شــده و هیچ راه بازگشــتی هم 
ندارد. با اینکه نرخ پیشــرفت در بسیاری از رشته های علمی 
متغیر اســت، حجم اطلاعات علمی در هر پانزده تا بیست 
ســال دوبرابر می شــود و این روند از دهه ۱۶۰۰م تاکنون 
چنین بوده و تا به امروز به این حجم عظیم رســیده است. 
با توجه به رشــد تصاعدی بی محدودیــت، با لحاظ کردن 
زمان کافی، به نظر می رســد که رشــد علــم دهه به  دهه 
سیر صعودی داشته است. فناوری پیشرفته هم شانه به شانه 
علم و با ســرعتی مشــابه جلو می رود. علــم و فناوری با 
 اتحادی تنگاتنگ و دوســویه، در همه ابعاد زندگی ما رسوخ 

کرده اند.
 این دو باعث شده اند که اسرار دیرزمانی پنهان نمانند و اکنون 
به روی همه گشوده اند، همه جا. اینترنت و دیگر تجهیزات 
دیجیتــال، ارتباطــات را همگانی و ســریع کرده اند. طولی 
نمی کشد که همه معلومات انتشاریافته در حوزه علوم دقیقه 
 و علوم انســانی فقط با چند کلیک در دسترس همه خواهد

بود.
در بخش دیگر پیشــگفتار آمده است: آینده انقلاب فناوری 
علم بنیاد را در هر رشــته علمی حتی یــک دهه قبل از به 
بار نشســتنش هم نمی تــوان پیش بینی کــرد. البته زمانی 
خواهد آمد که رشــد تصاعدی اکتشافات و انباشتگی دانش 

به اوج خودش برســد و کند شــود. اما این نباید برای شما 
اهمیتی داشــته باشــد. تحول حداقل در بخش اعظم قرن 
بیست ویکم ادامه خواهد یافت و در این دوره شرایط انسان 
در قیاس با وضعیت کنونی اش به شــدت تغییر خواهد کرد. 
رشته های تحقیقاتی سنتی با اســتانداردهای امروزی دچار 
دگردیســی خواهند شد و به شکل کاملًا متفاوتی درخواهند 
آمد. در طی این فرایند، حوزه های جدید تحقیقاتی، فناوری 
مبتنی بــر علم، علم مبتنی بر فنــاوری و صنعت مبتنی بر 
علم و فناوری ثمرات پیش بینی نشــده ای خواهند داشــت. 
ســرانجام همه علوم در هم ادغام و به طیفی از توضیحات 
و توصیفــات بدل خواهند شــد که هر فــرد تحصیل کرده 
 فقــط با اتکا به اصول و قوانین خاصی می تواند از آنها ســر 

دربیاورد.
دیباچه ای که از علم و مشاغل علمی در مجموعه نامه هایم 
برای شــما نوشــته ام، شکل یا لحنی ســنتی ندارد. قصدم 
این بوده که این نامه ها تا حد ممکن شــخصی باشــند، از 
تجربیات شــخصی خــودم در تدریس و تحقیق اســتفاده 
کرده ام تا تصویری واقعی به شما نشان بدهم از چالش ها و 
پاداش هایی که در مســیر زندگی علمی تان می توانید انتظار 

داشته باشید.

نامه هایی به دانشمند جوان« منتشر شد
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۲۶هزار تن محصولات 
گلخانه  ای طی یک سال به 

روسیه صادر شد

کشاورزان ۱۰.۳ میلیون 
تن گندم به دولت 

فروختند

هر کیلو شکر ۳۴ تا ۴۰ 
هزار تومان در بازار عرضه 

می شود

در برنامه هفتم توســعه، برای اسکان ۷ درصد جمعیت کشور )حدود ۶ 
میلیون نفر( در ســواحل جنوب و جنوب شرقی کشور هدف گذاری شده 
و اسکان در شهرک های جدید ساحلی از سال آینده در ۳ شهرک تیس، 

مکران و خلیج فارس آغاز می شود.
به گزارش همشــهری، زندگی کنار دریا، یکی از الگوهای جذاب زیست 
شــهری در قالب کشورهاســت و در ایران با توجه به مزیت قابل توجه 
نوار ســاحلی جنوب، برنامه ریزی های گســترده ای برای اسکان بخش 
قابل توجهی از جمعیت کشــور در نوار ساحلی در دستور کار قرار گرفته 
اســت؛ بر این اساس، قرار اســت جمعیت پذیری شهرهای جدید تیس، 

مکران و خلیج فارس از سال ۱۴۰۳ آغاز شود.
انتقال جمعیت به سواحل مستعد جنوب کشور، یکی از برنامه های کلان 
ایران اســت و در برنامه هفتم توسعه، برای اســکان ۷ درصد جمعیت 
کشــور )حدود ۶ میلیون نفر( در ســواحل جنوب و جنوب شرقی کشور 

هدف گذاری شده است.
احداث شــهرهای جدید در دســتور کار وزارت راه و شهرســازی قرار 
گرفته و همزمان تلاش می شــود با تدوین بســته های تشویقی برای 
سرمایه گذاری در این نواحی به خصوص سواحل مکران، بسترهای لازم 

برای تقویت زیست پذیری این مناطق انجام شود.
احداث ۲۷ شهرک جدید ساحلی

در اجرای برنامه کلان انتقال ۷ درصد جمعیت کشــور به نوار ســاحلی 
جنــوب، برای احداث ۲۷ شــهرک مســکونی جدید بــا بهره مندی از 
ســرمایه گذاری داخلی برنامه ریزی شده که هم اکنون احداث ۸ شهرک 
مسکونی در سیستان و بلوچســتان و ۵ شهرک مسکونی در هرمزگان 

در برنامه قرار گرفته است و در مورد ۱۳ شهرک باقیمانده نیز پهنه های 
مسکونی آنها به تصویب شــورای عالی شهرسازی و معماری رسیده و 
بعد از ابلاغ، فعالیت های مدیریت زمین و توسعه در آنها آغاز خواهد شد.

بر اســاس برنامه ریزی های فعلــی، پیش بینــی جمعیت پذیری در نوار 
ســاحلی جنوب و در شهرها و شهرک های جدید معادل یک میلیون نفر 
تخمین زده شــده که از این میان، جمعیت پذیری ۳ شــهر جدید تیس، 

مکران و خلیج فارس از سال آینده آغاز می شود.
اولین شهرهای جدید ساحلی

مدیرعامل شــرکت عمران شــهرهای جدید می گوید: فرایند مطالعات 
احداث ۳ شــهر جدید تیس، مکران و خلیج فارس در نوار ساحلی جنوب 
انجام شــده و آغاز جمعیت پذیری این شهرها از سال آینده آغاز خواهد 

شد.
علیرضا جعفری می افزاید: با توجه به جهت گیری های آمایش ســرزمین 
در کشــور برای سوق دادن جمعیت به سواحل جنوبی کشور و همچنین 
تأکید رهبر معظم انقلاب برای بهره مندی از ســواحل مکران، جانمایی 
و ایجاد شــهرک های مسکونی و شهرهای جدید در برنامه قرار گرفته و 
هم اکنون بر پایه مطالعات، ۲ شهر جدید تیس و مکران در گستره غربی 
جاسک و شهر جدید خلیج فارس حدفاصل میناب و بندرعباس به عنوان 

شهرهای جدید جانمایی شده است.
به گفته او، عملیات احداث شــهر جدید تیس از اواخر دهه ۹۰ با ظرفیت 
جمعیتی ۱۵۰ هزار نفر با کارکرد گردشگری آغاز شده و قرار است ۱۶۰۰ 

هکتار از مساحت این شهر به کاربری گردشگری اختصاص یابد.
در این راســتا، احداث ۱۵۰۰ واحــد نهضت ملی مســکن با میانگین 
پیشرفت فیزیکی ۵۰ درصد به همراه خدمات روبنایی و زیربنایی در این 

شهر در حال انجام است.
۲۰۰ هزار نفر جمعیت در شهر جدید مکران

بر اساس گفته های مدیرعامل شرکت عمران شهرهای جدید، با توجه به 
برنامه های توسعه ای دولت در منطقه هاب انرژی مکران و استقرار بندر 
اقیانوسی در این منطقه، برنامه استقرار فعالیت های پتروشیمی و صنعتی 
در کوه مبارک، مطالعات امکان سنجی شهر جدید مکران با ظرفیت ۲۰۰ 
هزار نفر جمعیت حدفاصل شهر جاسک و کوه مبارک در محدوده ۲ هزار 

و ۴۰۰ هکتار انجام شده است.
او با اشــاره به اینکه محدوده توســعه مکران از گــوادر در مرز ایران و 
پاکستان تا میناب هرمزگان برنامه ریزی شده است، می افزاید: مکان یابی 
احداث شهر جدید خلیج فارس نیز بین میناب تا بندرعباس به عنوان شهر 
مکمل بندرعباس با رویکرد اقتصادی و ســکونت توأمان در حال انجام 
اســت که طرح آن با الگوهای نوین معماری در شــورای برنامه ریزی 

هرمزگان به تصویب رسیده است.

اسکان جمعیت در نوار ساحلی جنوب از سال 
هونــدا موتــور اعلام کــرد که کــه قصــد دارد یک 
سرمایه گذاری مشــترک با جنرال موتورز و کروز انجام 
دهد تا خدمات ســواری بدون راننده را در اوایل ســال 

۲۰۲۶ در ژاپن آغاز کند.
به گزارش ایســنا، این شــرکت ژاپنی گفت که این سه 
شــرکت قصد دارند این ســرمایه گذاری مشترک را در 
 نیمه اول ســال ۲۰۲۴ بــا توجه به تأییــد نظارتی ارائه 

کنند.
کروز، واحد روبوتاکســی جنرال موتورز، اکنون خدمات 
سواری محدودی را در سانفرانسیسکو ارائه می کند. هوندا 
در سال ۲۰۱۸ اعلام کرد که طی ۱۲ سال ۲ میلیارد دلار 

در کروز سرمایه گذاری خواهد کرد.
کایل وگت، مدیر اجرایی کروز گفت که این شــرکت ها 
امیدوارند با سرمایه گذاری مشترک، خودروهای خودران 
را در مقیــاس بزرگ در ژاپن تجــاری کنند و افزود که 
این شــرکت قبلًا در چهار شهر ایالات متحده به صورت 

تجاری فعالیت می کرد.
طبــق گزارش رویترز، خودروی کــروز اوریجین به طور 
مشترک توسط جنرال موتورز، کروز و هوندا توسعه یافته 
است. هوندا گفت که سرویس ژاپنی قرار است در مرکز 
توکیو با اســتفاده از ۱۰ها اوریجین راه اندازی شــود و 
ســپس به ناوگانی متشکل از ۵۰۰ وسیله نقلیه گسترش 

یابد.
 

انحصارطلبــی ژاپن، تحقیقــات درباره  دیده بان ضــد 
سوءاستفاده احتمالی گوگل از قدرت بازار خود برای کنار 

زدن خدمات رقیب را آغاز کرد.
به گزارش ایســنا، کمیســیون تجــارت منصفانه ژاپن، 
تحقیقاتــی را آغاز کرده اســت که بر ادعاهــا پیرامون 
 نقض مقررات ضد انحصارطلبی توســط گوگل متمرکز

است. 
یک مقام این آژانس بــا تائید گزارش روزنامه نیک کی، 
خاطرنشــان کرد کمیســیون تجارت منصفانه به دنبال 
دریافــت اطلاعات و نظرات عمومی درباره این مســئله 
اســت و قصد دارد بررســی کند که آیا گوگل به شکل 
نادرســتی از ســازندگان تلفن هوشــمند خواسته است 
خدمات جســتجوی این شرکت را در دستگاه هایشان در 

اولویت قرار دهند.
تحقیقــات ژاپن در حالی گشــوده شــده کــه محاکمه 
ضــد انحصارطلبــی گــوگل در آمریــکا، در جریــان 
اســت. رگولاتورهای فدرال در بزرگتریــن پرونده ضد 
انحصارطلبــی از دهــه ۱۹۹۰ به این طــرف، گوگل را 
متهم کرده انــد از نفوذ و برتری خود بــرای ممانعت از 
رشد استارتاپ ها و رقیبان بزرگتری مانند مایکروسافت، 

استفاده کرده است.
بر اســاس گزارش بلومبرگ، ســاتیا نــادلا، مدیرعامل 
مایکروســافت و ادِی کیو، از مدیران ارشد اپل، به عنوان 
شاهد در این محاکمه حاضر شده اند. انتظار می رود این 
محاکمه تا ســال آینده ادامه پیدا کند. ســاندار پیچای، 
مدیرعامل گوگل قرار است در هفته های آینده، به عنوان 

شاهد در این دادگاه حاضر شود.

بــا حمایــت بانــک کشــاورزی و در راســتای رشــد 
تولیــد و افزایــش اشــتغال، از ابتــدای ســال ۱۴۰۲ 
تــا پایــان شــهریور مــاه، ۳۱۴ فقــره طــرح راکد و 
 غیرفعال، تعییــن تکلیف و به چرخه تولیــد بازگردانده

شد.
به گزارش روابط عمومی بانک کشــاورزی، در این مدت 
بیش از ۵۰ درصد از مجموع ۶۰۹ فقره طرح شناســایی 
شده در ابتدای سال که به صورت غیرفعال، راکد و موعد 
گذشــته بیش از دو سال بود، با حمایت این بانک مجددا 

فعال شد. 
فعال ســازی این ۳۱۴ طرح با تامیــن مالی به مبلغ ۱۶ 
هــزار و ۲۵۷ میلیــارد ریال و با اقداماتــی نظیر تمدید، 
رفع مشــکل پرداخت اقســاط، تخصیص تســهیلات 
 تکمیلــی و ســایر اقدامــات قانونــی صــورت گرفته

است.

 تاکسی های بدون راننده
 در راه ژاپن

14 درصد 
کاهش چک های 

برگشتی 

35هزارمیلیارد 
تومان

 قطع رانت مافیای آرد

6درصد
 رشد پالایش نفت خام 

و میعانات گازی

9.5میلیون 
تن تخلیه کالاهای 
اساسی در بنادر کشور

2.5همت
 پرداخت مطالبات 

سهامداران 

13 تا22درصد
 رشد حجم تولید فولاد 
کشور در بازار داخل 

4میلیارد دلار 
افزایش خدمات فنی و 
مهندسی ایران به عراق 

1428گواهی
 نانومقیاس برای 

محصولات و تجهیزات 
ساخت داخل اعطا شد

75 رتبه 
جهانی کشور ایران در 

۱۷ فناوری 

800نقطه 
حادثه خیز در کشور 
شناسایی شده است 

35درصد
 میانگین افزایش قیمت 

پیشنهادی خودرو

 تحقیقات ژاپن از تخلفات گوگل 
آغاز شد

در 6 ماهه نخست سال جاری انجام شد:

بازگشت 314 فقره طرح راکد 
به چرخه تولید با حمایت بانک 

کشاورزی 

مشاغل و اصناف کشور بخش اصلی مودیان مالیاتی 
را به عنوان اشخاص حقیقی تشکیل می دهند و سهم 
آنان از تامین درآمدهای مالیاتی در دهه اخیر ۴ درصد 
و سرانه مالیات پرداختی آنان ۶.۱ میلیون تومان بوده 
اســت. این در حالی است که اشــخاص حقیقی در 
کشــورهای پیشــرفته بیش از ۲۴ درصد کل درآمد 
مالیاتی را تامین می کنند و بار اصلی مالیات بر دوش 
آن هاست. تبعیض مالیاتی در این رویکرد ضمن آثار 
مخرب بر فرهنگ مالیاتی، حس بی عدالتی و انگیزه 
فرار مالیاتی را در بخش هایی مانند اشخاص حقوقی 

و حقوق بگیران را افزایش می دهد.
به گزارش ایســنا، علی ملک زاده - پژوهشگر حوزه 
مالیات - در یادداشتی ضمن اشاره به پرداخت مالیات 
از سوی مشاغل و اینکه تبعیض بین فعالان مختلف 
اقتصــادی در پرداخــت مالیات بایــد از بین برود و 
مشاغل مالیات واقعی خود را بپردازند عنوان کرد که 
قطعا تبعیض مالیاتی ضمــن آثار مخرب بر فرهنگ 
مالیاتی، حــس بی عدالتی و انگیزه فرار مالیاتی را در 

پی خواهد داشت.
در  یادداشت وی آمده است: مالیات یک منبع پایدار 

و مورد قبول عموم کشــورهای جهــان برای تامین 
بودجه دولت هاســت. در ایران به این منبع به سبب 
برخــورداری از منابع طبیعی نفــت و گاز کمتر توجه 
شــده و رشــد درآمدهای مالیاتی و فناوری افزایش 
آن توسعه متناســبی نیافته است. یکی از اصلی ترین 
دلایل عدم رشد درآمدهای مالیاتی، نپرداختن مالیات 
متوازن و متناســب با درآمد اشــخاص مانند بخش 

مشاغل کشور است.
سهم چهار درصدی مالیات بر درآمد مشاغل از 

کل درآمدهای مالیاتی در دهه اخیر
کلیه اشخاص حقیقی مانند کسبه، اصناف، پزشکان، 
وکلا، صاحبان کارخانه، کارگاه های تولیدی و ســایر 
افرادی که در قالب اشخاص حقیقی مشغول به کار و 
کســب و فعالیت اقتصادی هستند مشمول مالیات بر 

درآمد مشاغل می شوند.
آمارها نشــان می دهد که ســهم مالیــات بر درآمد 
مشاغل از مجموع درآمد مالیاتی در سال ۱۴۰۱ تنها 
۵ درصد و سهم این مالیات از کل درآمدهای مالیاتی 
در بازه ۱۰ ســاله اخیر به طور میانگین ۴ درصد بوده 
است. این مسئله نشانگر آن است که برخی مشاغل 

با وجود درآمدهــای کلان از پرداخت مالیات واقعی 
 خود اجتنــاب می کنند و با ترفندهایــی فرار مالیاتی 

می کنند.
آمارها نشان می دهد سرانه مالیات پرداختی از سوی 
مشاغل در سال ۱۴۰۰ حدود ۵.۸ میلیون تومان و در 
ســال ۱۴۰۱ حدود ۶.۱ میلیون تومان بوده است. در 
حالی که ســرانه مالیات دریافتی از کارمندان در سال 
۱۴۰۰، حدود ۸.۸ میلیون تومان و در ســال ۱۴۰۱، 

حدود ۱۰ میلیون تومان بوده است.
مشاغل با بیشــترین ســهم از تعداد مودیان 

مالیات کمی می پردازند
مشاغل و اصناف کشــور علاوه بر اینکه سهم قابل 

توجه ۲۰ درصدی از تولید ناخالص داخلی کشــور را 
ایجاد می کنند]۱[، در بین اشخاص مشمول مالیات، 
دارای بیشــترین تعداد مودیان و پرونده های مالیاتی 
هســتند.]۲[ اما این آمار متناسب با سهم آنان از کل 
درآمد مالیاتی یا حتی ســهم آنــان از پایه مالیات بر 

درآمد اشخاص حقیقی نیست.
مالیــات بر درآمد اشــخاص حقیقی شــامل مالیات 
حقــوق کارکنان بخش دولتــی و خصوصی، مالیات 
مشــاغل و مالیات مستغلات اســت. سهم مالیات بر 
درآمد اشــخاص حقیقــی از کل درآمدهای مالیاتی 
در ســال ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ به ترتیــب ۱۷.۴ درصد و 
۱۶ درصد بوده اســت. همچنین مالیات بر اشخاص 
حقوقی و مالیات بــر کالا و خدمات به ترتیب با ۳۶ 
 و ۳۳ درصد ســهم بیشــتری از تحمل بار مالیاتی را 

دارند.
در بررســی جزئی تر نیز ملاحظه می شود که از بین 
مالیات های تشکیل دهنده مالیات بر درآمد اشخاص 
حقیقــی، مالیات بر حقوق ۶۳ درصــد این بخش را 
تشکیل می دهد و مشاغل تنها ۳۱ درصد بار مالیاتی 

را بین اشخاص حقیقی پذیرا هستند.

معاون وزیر نفت در امور گاز با بیان اینکه حفظ جریان 
پایدار گاز در کشــور، اولویت نخست شرکت ملی گاز 
ایران اســت، تاکید کرد: با توجه به توسعه روزافزون 
شــبکه گاز در کشــور و به تبع آن، افزایش مصرف 
گاز، ضــرورت همکاری و هماهنگی فرادســتگاهی 
در تامین پایدار جریان گاز به ویژه در زمســتان امری 

اجتناب ناپذیر است.
به گزارش ایرنا از شــرکت ملــی گاز ایران، »مجید 
چگنی« در نخستین جلسه کارگروه سوخت زمستانی 
در ســال ۱۴۰۲ که با مشارکت مدیران و کارشناسان 
این کارگــروه از وزارت نفت، قوه قضائیه، ســازمان 
حفاظت از محیط زیست، وزارت نیرو، وزارت صمت 
و سازمان هواشناسی برگزار شد، اظهار داشت: برآیند 
برگزاری جلسات این کارگروه در سال گذشته، منجر 
به ارتقای همکاری و هماهنگی میان دســتگاه های 
مختلف شد که در پی آن با تلاش همکاران توانستیم 

با سربلندی زمستان را پشت سر بگذاریم.
وی ادامه داد: امسال نیز با توجه به تجربه موفق سال 
گذشته، در صدد هستیم که جلسات به طور مستمر و 
هدفمند برگزار شود و امیدواریم که با همدلی و تعامل 

همه بخش ها، زمستان موفقی را سپری کنیم.
توسعه شبکه گاز با هدف توسعه همه جانبه کشور

معــاون وزیر نفت در امور گاز در ادامه، با بیان این که 
حرکت کشــور در مسیر توســعه توقف ناپذیر است، 
گفت: طبیعی اســت که در این روند صعودی، بخش 
انرژی نیز ملزم به توســعه شبکه است؛ در این راستا 
گازرسانی به صنایع، نیروگاه ها و بخش های مختلف 
خانگی و تجاری و کشاورزی در سال جاری، مطابق 

تکالیف ابلاغی در حال انجام است.
به گفته وی، بــا توجه به ناتــرازی تولید و مصرف 
گاز، بایــد تلاش کنیم ضمن توســعه تولید از منابع 
تجدیدپذیر و همچنین مدیریت مصرف در بخش های 
مختلف، بهینه ســازی و ارتقــای بازدهی و اصلاح 
الگوی مصرف با همکاری حداکثری فرادســتگاهی، 

اقدامات موثری داشته باشیم.
معاون وزیر نفت در امور گاز گفت: بنا بر گزارش های 
ارائه شــده، پائیز امســال میزان بارش ها در کشــور 
افزایش داشــته و خواهد داشت. همین امر هم سبب 
شده تا امسال به نسبت سال گذشته، دوره سرد سال 
برای شرکت ملی گاز ایران و وزارت نفت زودتر آغاز 
شــود و به اصطلاح شاهد زمستان زودرس باشیم. از 
ایــن رو، آمادگی ما بــرای ورود به این دوره نیز باید 

هماهنگ با شروع این سرما باشد.
آمادگی کامل برای حفظ جریان پایدار گاز در زمستان

چگنی در ادامه به موضوع تعمیرات اساسی و آمادگی 
بخش های مختلف صنعت گاز برای دوره ســرد سال 
اشاره کرد و گفت: با تلاش شبانه روزی همکاران مان 
به ویژه در پالایشــگاه های گاز و شرکت انتقال گاز، 
تعمیرات اساسی در تاسیسات و خطوط انتقال مطابق 

برنامه انجام شده است.
مدیرعامل شــرکت ملــی گاز ایران بــا بیان این که 
امسال مشوق های خوبی برای سرمایه گذاری بخش 
خصوصی در زمینه ذخیره ســازی گاز مدنظر اســت، 
گفــت: اقدامات مهمی در زمینــه مدیریت مصرف و 

بهینه سازی مصرف گاز انجام شده است.
وی افزود: با اجرای طرح های تشویقی و تخفیف های 
مطلوب به ســرمایه گذاران بخش خصوصی در زمینه 
 SNG طرح های ذخیره ســازی روزمینی در بخش

و Mini LNG، آمادگــی را افزایش خواهیم داد؛ 
ضمــن اینکه طــرح تعویض چهار میلیــون بخاری 
راندمان بالا با بخاری های فرســوده نیز در دســت 

اجراست.
دستور کار جلسات کارگروه سوخت زمستانی

وی درباره عمده دســتور کارهای کارگروه در ســال 
گذشته، گفت: پارســال موضوعات مرتبط با سوخت 
نیروگاه هــا، همــکاری و هماهنگی اســتانداران و 
مســوولان محلی، هماهنگی در زمینه اطلاع رسانی 
و تعامل مطلوب با رســانه ها به ویژه صدا و سیما که 
کمک ویژه ای در زمینــه مدیریت مصرف در بخش 
خانگی داشــت، تامین زیرســاخت ارســال فرآورده 
بــرای بخش پالایــش و پخش فرآورده هــا و ... از 
 مهم ترین موضوعاتی بود که در این جلســات مطرح 

شد.
معاون وزیر نفت در امور گاز تصریح کرد: انتظار این 
اســت که در نخستین جلسه، هرکدام از دستگاه های 
مســوول در کارگــروه ضمن بیان تجربیات ســال 
گذشــته، پیش بینی خود را از وضعیت مصرف بخش 
مربــوط به خود در ســال جــاری و اقدامات درنظر 
 گرفته شــده در حــوزه ماموریت آن دســتگاه، ارائه

دهند.

تبعیض آشکار مالیاتی؛ چرا مشاغل کمتر از حقوق بگیران مالیات می دهند؟

معاون وزیر نفت:
همکاری و هماهنگی فرادستگاهی برای حفظ جریان پایدار گاز در زمستان ضروری است

شــرکت انِی ایتالیا یک قرارداد ۲۷ ساله برای خرید 
گاز طبیعی مایع )ال ان جی( با شرکت »قطر انرژی« 

امضا کرد.
به گزارش ایسنا، این سومین قرارداد انرژی است که 
شرکت »قطر انرژی« پس از قرارداد با توتال انرژی 

فرانسه و شل، امضا می کند.
از سال ۲۰۲۶، جوینت ونچر شرکت »قطر انرژی« و 
شرکت انِی، سالانه حداکثر ۱.۵ میلیون تن ال ان جی 

به پایانه وارداتی شــناور در پیومبینوی ایتالیا تحویل 
خواهد داد.

همزمان با آماده شــدن اروپا برای دومین زمســتان 
بدون واردات گاز روســیه، شرکت های انرژی بزرگ 
اروپایــی، بعضی از طولانی مدت تریــن و بزرگترین 
قراردادهای خرید ال ان جی را منعقد می کنند. پس از 
حمله نظامی روسیه به اوکراین که بازارهای انرژی را 
ملتهب کرد، کشورهای اروپایی، امنیت تامین انرژی 

را نســبت به اهداف انرژی سبز در اولویت قرار دادند 
و در نتیجــه، قراردادهای بلندمدت خرید ال ان جی از 

قطر، جذاب تر شده اند.
قطر که با آمریکا و اســترالیا بر سر جایگاه بزرگترین 
صادرکننده ال ان جی جهان رقابت دارد، ده ها میلیارد 
دلار برای افزایش تولید به میزان ۶۴ درصد تا ســال 
۲۰۲۷، سرمایه گذاری کرده و به دنبال یافتن مشتری 
است. شــرکت های توتال انرژی و شل هم در پروژه 

توسعه گازی قطر، سرمایه گذاری کرده اند.
بر اساس گزارش رویترز، این قراردادها، پرسش هایی 
را دربــاره اهداف اقلیمــی اروپــا برانگیخته اند زیرا 
اتحادیه اروپا صفر کردن آلایندگی ها تا سال ۲۰۵۰ و 
حذف استفاده از سوخت های فسیلی را هدف گذاری 

کرده است.

قرارداد 27 ساله ایتالیایی ها برای خرید گاز از قطر



اجتماعی

معاون محیط زیســت طبیعی ســازمان حفاظت محیط  
زیســت ضمن اشاره به وضعیت »ایران« - یوز آسیایی 
- درباره رهاســازی »آذر« و »تــوران« - دو توله یوز 
آسیایی در اسارت- اظهار کرد: از یوزپلنگ های موجود 
در اســارت برای تکثیر اســتفاده و نسل های بعدی در 

طبیعت رها خواهند شد.
به گزارش ایســنا، تکثیر یوزپلنگ در اســارت پروژه ای 
اســت که با انتقال »دلبر«، »کوشکی« و »ایران« )سه 
توله یوز«- به توران وارد مرحله جدیدی شــد.  ابتدای 
فروردین ماه ۱۴۰۰ »فیروز« - یوز نر ۱۱ ســاله منطقه 
توران - نیز زنده گیری و برای جفتگیری با »ایران« - 
یوزپلنگ ماده - به محیط اسارت واقع در سایت توران 
منتقل شــد. جفتگیری با موفقیت انجام شد و بهار سال 
۱۴۰۰ ســه توله یوز متولد شدند اما مرگ سرنوشت هر 
سه بود. ســال جاری نیز در حالی که امید می رفت که 
»ایران« دوباره باردار شــود بنا به اعلام نهایی سازمان 

محیط زیست این اتفاق نیفتاد.
ســال گذشــته دو توله یوز هم به جمع یوزپلنگ های 
در اســارت پیوســتند.  ۱۲ آذر ۱۴۰۱ ایــن دو فرد که 
بعدها »آذر« و »توران« نام گرفتند توســط چوپانی در 
زادگاهشان یعنی پارک ملی توران پیدا شدند سپس به 
سمنان منتقل شدند و بعد از فرایند وزن گیری به توران 

بازگشتند.
حســن اکبری در گفت وگو با ایســنا دربــاره آخرین 
وضعیــت یوزپلنــگ آســیایی )ایــران( اظهــار کرد: 
وضعیــت »ایــران« همچــون گذشــته اســت و از 
ســلامت کافی بهره می بــرد و هیچ مشــکلی ندارد. 
 منتظریــم که ســیکل طبیعی برای بــاروری او اتفاق

افتد.
وی دربــاره وضعیت »آذر« و »تــوران« نیز گفت: این 
تولــه یوزها قابلیت رهاســازی را ندارند چــرا که تنها 
یوزپلنگ هایی که در طبیعت رشــد کرده اند، توانایی بقا 
در این محیط را دارند و تلاش ما بیشــتر در این راستا 
است که امنیت زیســتگاه های اطراف توران را افزایش 
دهیم همچنین میزان طعمه ها را بیشــتر کنیم و بتوانیم 
شرایط زیستگاهی را بهتر کنیم. به خصوص در شمال و 
شرق توران زیستگاه هایی در خارج از محدوده حفاظت 
شــده توران وجود دارند کــه نمی توانیم بر آن مناطق، 
مدیریتــی اعمال کنیم چرا که جــزو مناطق چهارگانه 
نیســتند علاوه بر آن مسئله محدودیت نیرو و اعتبارات 

نیز وجود دارد.
معاون محیط زیســت طبیعی ســازمان حفاظت محیط  
زیســت ادامــه داد: اقداماتــی نیز در زمینــه حفاظت 
مشــارکتی در شــرق توران آغاز شــده است. بخش 
خصوصــی در ایــن زمینه به ســازمان حفاظت محیط 
زیســت در حوزه حفاظت و همچنین تکثیر طعمه های 
یوز کمک می کنــد. اولویت طعمه هایــی که به دنبال 
 تکثیــر و افزایش آن،ها هســتیم، آهــو و قوچ و میش 

است.
وی افزود: امیدواریم بتوانیم  دشــت های جنوب شرقی 
توران و دشــت های لاغری)غرب شهرستان بردسکن 
در استان خراســان رضوی( را از طعمه آهو و ارتفاعات 
برخی روســتاها را با کمک بخــش خصوصی از قوچ و 
میــش غنی کنیم. موضوع تکثیر طعمــه، اتفاق مثبتی 
اســت که تفاهمنمه آن با بخش خصوصی امضا شــده 

است.
به گفته اکبری در شــمال توران اقدامــات اولیه انجام 
شده اســت تا بتوانیم همکاری بین دو استان سمنان و 
خراسان شــمالی ایجاد کنیم و  از ظرفیت استانداری ها 
بهره ببریم. ســازمان حفاظت محیط زیست نیز در کنار 
آن هــا قرار گیــرد و با کمک بخش هــای خصوصی و 
حفاظت داوطلبانه بتوانیم محدوده بینابینی میان منطقه 
حفاظت شــده توران و مناطق حفاظت شده میاندشت و 

خوش ییلاق را از طریق این تفاهم نامه حفاظت کنیم
معــاون محیــط زیســت طبیعــی ســازمان حفاظت 
محیط زیســت تاکیــد کــرد: تحقــق این امر بســیار 
مهم اســت و بیشــتر مشــاهداتی که از یوز در ســال 
جاری داشــتیم، در خارج از محدوده تــوران و در این 
محدوده حفاظت شــده بینابینی میان این ســه منطقه 
بوده اســت بنابراین ضرورت دارد کــه بحث حفاظت 
 در ایــن منطقه تقویت شــود و تکثیــر طعمه صورت

گیرد.
وی ادامه داد: توران خود یک زیســتگاه طبیعی است و 
در صورت حفاظت کافی به طــور خودکار طعمه هایش 
افزایش می یابــد اما به دلیل اینکه زمــان کافی برای 
افزایش ناخــودآگاه طعمه ها وجود نــدارد برنامه داریم 
طعمه ها را به شــیوه تکثیر و یا رهاســازی و انتقال نیز 
افزایش دهیم تا وضعیت امنیت و طعمه در این زیستگاه 

بهتر شود.
اکبــری در پایــان درباره مســئله تکثیر در اســارت و 
رهاســازی »آذر« و »توران« به طبیعت نیز اظهار کرد: 
مسئله تکثیر در اسارت موضوعی نیست که همین امروز 
در برنامه کاری خود بگنجانیم بلکه در بلند مدت برنامه 
انتقال به شــرایط نیمه وحشی و همچنین تا حد امکان 
وحشی ســازی یوزپلنگ های زاده  شده نسل های بعدی 
در اســارت را در برنامه خود داریم امــا فعلًا یوزهایی 
 که در اســارت هســتند، در زمینه تکثیر به کار گرفته 

واهند شد.

ســازمان وظیفه عمومی فراجــا در اطلاعیه ای از تداوم 
اجرای معافیت سربازی برای مشمولان دارای سه فرزند 

و بیشتر خبر داد.
به گزارش ایرنا از پلیس، سازمان وظیفه عمومی فراجا در 
اطلاعیه ای اعلام کرد: معافیت سربازی مشمولان دارای 
ســه فرزند و بیشتر همچنان در حال اجراست و واجدین 
شرایط برای ثبت درخواست معافیت و یا تکمیل مدارک 
مربوطه می  بایســت از طریق دفاتر خدمات الکترونیک 

انتظامی )پلیس +۱۰( اقدام کنند.
برابر ابلاغیه ستادکل نیروهای مسلح، دوره آموزش رزم 
مقدماتی معافیت مشــمولان دارای ســه فرزند و بیشتر 
لغو شــده اســت لذا افرادی که درخواست معافیت خود 
را در گذشــته ثبت کرده اند، باید برای تکمیل فرم تعهد 
آموزشــی به معاونت وظیفه عمومــی و یا یکی از دفاتر 

پلیس +۱۰ محل سکونت خود مراجعه کنند.
مشمولان و کارکنان وظیفه حین خدمت که دارای چهار 
فرزند و بیشتر هستند، بدون شرط سنی و سایر مشمولان 
و سربازان وظیفه دارای سه فرزند به شرط داشتن حداقل 
۴۰ ســال تمام، با تکمیل فرم تعهد آموزشی می توانند از 

معافیت بهره مند شوند.
همچنین مشــمولان و خانواده های آنان برای کســب 
اطلاعات بیشتر می توانند از طریق پایگاه اطلاع رسانی 
http://www.vazifeh.police.سازمان به نشانی

ir  از آخرین اخبار مربوطه مطلع شوند.

معاون اورژانــس اجتماعی مرکز اورژانــس اجتماعی، 
پیشــگیری از آســیب های اجتماعــی و بازتوانی اعتیاد 
ســازمان بهزیســتی کشــور از تغییر چارت ساختاری 
 اورژانس اجتماعی در ســازمان بهزیســتی کشور خبر

داد.
به گزارش ایرنــا، آرزو فاتحی افــزود: برنامه اورژانس 
اجتماعی از بدو شروع فعالیت به صورت یک گروه کاری 
که زیرمجموعه دفتر امور آســیب دیدگان معاونت امور 
اجتماعی سازمان بهزیستی بوده، آغاز به کار کرده است.

وی افــزود: اکنون با توجه به تغییر ســاختار ســازمانی 
بــه معاونت اورژانس اجتماعی با ســه گــروه اورژانس 
اجتماعــی - امور آســیب دیدگان اجتماعــی و ارتقای 
ســلامت اجتماعی کــودکان کار و خیابــان ذیل مرکز 
اورژانــس اجتماعــی-، پیشــگیری از آســیب هــای 
 اجتماعــی و بازتوانــی اعتیاد بــه فعالیت خــود ادامه

می دهد.
فاتحــی تاکید کرد: با این اقــدام فعالیت های اورژانس 
اجتماعــی متمرکز شــده و در حال راه انــدازی مراکز 
هماهنگــی، مدیریــت و نظــارت یکپارچــه در ایــن 
 راســتا و پیگیری جهت تصویب تشــکیلات اورژانس

هستیم.
تمام خودروهای اورژانس اجتماعی به بیسیم مجهز 

شدند
معاون اورژانــس اجتماعی مرکز اورژانــس اجتماعی، 
پیشــگیری از آســیب های اجتماعــی و بازتوانی اعتیاد 
ســازمان بهزیســتی کشــور گفت: تمــام خودروهای 
اورژانس اجتماعی مراکز سطح یک مراکز استان، مراکز 
خط تلفن، کارشناســان مسئول ســتاد استان و کشور و 
تیم های خدمات اجتماعی ســیار که جزء تیم عملیات 
اورژانس اجتماعی محسوب می شوند به تجهیزات بیسیم 

مجهز شده اند.
فاتحی خاطرنشــان کرد: در مرحلــه بعدی نیز تیم های 
عملیات ســایر شهرســتان ها نیــز از امکانات بیســیم 

برخوردار خواهند شد.
وی خاطرنشان کرد: اکنون برنامه اورژانس اجتماعی با 
تعداد ۲۹۷ خودروی ون دولتی در سراسر کشور فعالیت 

می کند.
بــه گزارش ایرنا، دفتر امور آســیب دیــدگان اجتماعی 
ســازمان بهزیســتی کشــور پیــش از ایــن دربــاره 
مزایــای اســتفاده از دســتگاه های بیســیم اورژانس 
اجتماعــی اعلام کرده بــود که این بیســیم ها قابلیت 
 رصد توســط ســوپروایزرهای اســتانی و کشــوری را

دارند.
بیســیم ها دوربین دارنــد و امکان نظــارت میدانی نیز 
 توســط دوربین هــای موجــود روی بیســیم ها وجود 

دارد.
همچنین اورژانس اجتماعی کشــور با شماره ۱۲۳ آماده 
خدمــت رســانی در زمینه های همســرآزاری، کودک 
 آزاری، معلول آزاری، ســالمندآزاری و موارد خودکشی

است.

مدیر عامل موسسه صندوق ذخیره فرهنگیان از واریز ۲۷۲ 
میلیارد و ۴۹۹ میلیون ریال به حساب اعضای صندوق که از 
دوم مرداد تا اول شهریور ۱۴۰۲ به افتخار بازنشستگی نائل 
آمده اند، خبر داد و گفت: این مبلغ شــامل ســود سال مالی 
منتهی به ۳۱ شــهریور ۱۴۰۱ بوده و سود سال مالی ۱۴۰۲ 

نیز طبق روال به حساب آنها واریز خواهد شد.
به گزارش ایرنــا از صندوق ذخیــره فرهنگیان، حمیدرضا 
نجف  پورکردی روز ســه شنبه با اشاره به اینکه مبلغ مذکور 
شــامل واریزی عضو، واریزی تعهد دولت و ســود ناشی از 
فعالیت های اقتصادی موسســه اســت که به حساب ۱۳۵۴ 
نفر از فرهنگیان عضو صندوق واریز شــد، تصریح کرد: در 
راستای حفظ کرامت فرهنگیان عضو، پرداخت سهم الشرکه 
در ســریع ترین زمان ممکن و کمتر از یکماه پس از دریافت 

اطلاعات بازنشستگی، به حساب آنها واریز شده است.
وی با اعــلام اینکه این افراد همچنین شــامل بازخریدها، 
فوتی هــا، از کار افتاده هــا و انصرافی ها هســتند، افزود: با 
توجــه به فراهم بــودن زمینه افتتاح حســاب غیرحضوری 
بانک سرمایه در ســوپر اپلیکیشن فرهنگیان برای اعضای 

موسســه به آدرس szf.satpay.ir، واریزی ها به حساب 
بازنشستگان به عاملیت این بانک خواهد بود.

مدیرعامل صندوق ذخیــره فرهنگیان با تاکید بر تحول در 
ســاختار امور اعضا در موسسه و نظام پرداخت سهم الشرکه 
اعضای بازنشســته به کمتر از یک  ماه، گفــت: این مبلغ، 
اولیــن وجوهی اســت که فرهنگیــان بازنشســته قبل از 
 برقراری حقوق مســتمری، به طور کامــل و یکجا دریافت

می کنند.
نجف پور در پایان تصریح کــرد: فرهنگیانی که هنوز عضو 

صندوق نشــده اند، می توانند با مراجعه بــه دفاتر نمایندگی 
موسسه در سراسر کشور یا ادارات تعاون آموزش و پرورش 
نســبت به عضویت در موسسه اقدام کنند تا از خدمات حین 
خدمت و ســودآوری این مجموعه بزرگ اقتصادی در زمان 
بازنشستگی بهره مند شــوند. همچنین فرهنگیانی که عضو 
موسســه هستند، می توانند نسبت به افزایش واریزی خود تا 

سقف ۵ درصد حقوق و مزایا اقدام کنند.
به گزارش ایرنا، موسسه صندوق ذخیره فرهنگیان به عنوان 
یک نهاد غیر دولتی در ســال ۱۳۷۴ با هدف ارتقاء وضعیت 
معیشــتی فرهنگیان در زمان بازنشستگی، از طریق تشویق 
و ترغیب به مشــارکت فعال در فعالیت های اقتصادی، بازار 
ســرمایه و ایفای نقش پر رنگ در اقتصاد کشــور تاسیس 
شــد. صندوق ذخیره فرهنگیان با داشــتن چهار هلدینگ 
پتروشــیمی و انرژی، مالی و ســرمایه گذاری، ساختمانی و 
خدمات و حدود ۳۰ شــرکت زیر مجموعه این هلدینگ ها، 
در حال فعالیت اقتصادی به منظور کسب سودآوری و تولید 
ثروت برای فرهنگیان عضو اســت و کلیه داراییهای آن نیز 

متعلق به اعضا است.

    خبر
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  محیط زیست
مدیرعامل موسسه صندوق ذخیره فرهنگیان خبر داد؛

واریز ۲۷۲ میلیارد ریال به  حساب ۱۳۵۴ نفر از فرهنگیان بازنشسته

۵

معافیت سربازی مشمولان دارای سه 
فرزند و بیشتر همچنان اجرا می شود 

ساختار اورژانس اجتماعی تغییر کرد 

معاون ســلامت اجتماعی سازمان بهزیستی 
کشور گفت: با اشــاره به راه اندازی سامانه 
فرزند خواندگی بهزیســتی از ســال ۱۳۹۹ 
گفت: از ابتدای راه اندازی این ســامانه تا به 
امروز ۳۱ هــزار و ۹۲۳ هزار متقاضی فرزند 

خواندگی در این سامانه ثبت نام کرده اند.
به گــزارش خبرنگار ایرنا، مهری ســادات 
موسوی روز سه شنبه درباره آخرین وضعیت 
متقاضیان فرزندخواندگی در بهزیستی اظهار 
داشت: از حدود ۳۲ هزار متقاضی ثبت شده، 
۵۶ درصد متقاضــی فرزند دختر، ۲۱ درصد 
متقاضی فرزند پســر و بقیه خواهان هر دو 

بوده اند.
وی با بیان اینکه اکنون هشت هزار خانواده 
انتظــار دریافت سرپرســتی  متقاضــی در 
فرزند هستند، خاطرنشــان کرد: از مجموع 
تقاضاهای ثبت شــده، پنج درصد متقاضیان 
درخواست فرزند بیمار و ۲ درصد متقاضیان 
درخواست فرزند دارای معلولیت را داشته اند.

مراقبت  وضعیــت  ســاماندهی  موســوی، 
غیرقانونی کودکان، بهره مندی فرزندخوانده 
از حقوق پــدران و مادران زیســتی، توجه 
قانونگذار به نظرات تخصصی و کارشناسی 
قبل و حین فرزند پذیری، مشکلات و چالش 
 هــای اخذ شناســنامه، فرهنگ ســازی در 
خصوص پذیرش کودکان معلول و در سنین 
بالاتر از ســن شیرخوارگی و یا ۲ و ۵ سال و 
فرهنگ ســازی در زمینه عدم کتمان فرزند 
پذیری و را از موارد مهم اصلاح و بررسی در 

قانون فرزندخواندگی دانست.
معاون ســلامت اجتماعی سازمان بهزیستی 

موضــوع  همچنیــن  داد:  ادامــه  کشــور 
راهکارهــای ایجــاد محرمیــت و پیگیری 
موضوع در جلســات برگزار شــده با حوزه 
علمیه و دفاتر مراجع عظام و طولانی بودن 
فرآیند اعطای مجــوز قضایی از دیگر موارد 

قابل بررسی در این قانون است.
به گزارش ایرنا، متقاضیــان فرزندخواندگی 
می توانند به ســامانه فرزندخواندگی سازمان 

بهزیستی کشور مراجعه کنند.
قانونی در ســال ۱۳۵۳ با محوریت مباحث 
قیومیت و فرزندخواندگی تصویب شــد. در 
ســال ۱۳۹۲ نیز این قانون دوبــاره با رفع 

موانع قانونی تصویب و ابلاغ شد.
در قانــون قبلی ســن فرزندخواندگی تا ۱۲ 
ســال بود اما در قانون جدید تا ۱۶ سالگی 
افزایش یافته است. در قانون قبلی مرخصی 
دوره مراقبت برای مادر )فرزندخواندگی زیر 
۳ ســال( وجود نداشت اما در قانون جدید ۳ 
مــاه مرخصی با حقوق در نظر گرفته شــده 

است. در قانون قبلی مشاوره چندانی قبل از 
سرپرســتی وجود نداشت اما در قانون جدید 
دفتر مشاوره دینی توسط حوزه علمیه قم با 
همکاری بهزیستی مشاوره قبل از سرپرستی 

داده می شود.
در قانون قبلی امکان ســپردن سه گروه از 
کودکان وجود داشــت طفلی که جدپدری یا 
مادرش شناخته شده نبود)طفلی جد پدری یا 
مادرش در قید حیات نباشــند( کودکانی که 
به موسســه عام المنفعه سپرده شده و تا سه 
ســال پدر و مادر و یا جد پــدری او مراجعه 
نکنند اما در قانون جدید علاوه بر سه گروه 
قبلی ۲ گروه دیگر اضافه شدند: افرادی که 
آنان به بهزیســتی سپرده شدند  سرپرستی 
و تا دو ســال پــدر و مادر یا جــد پدری او 
مراجعه نکنند و افرادی که سرپرســتی آنان 
به بهزیســتی سپرده شــدند و هیچ یک از 
پدر مــادر و یا جد پــدری و وصی منصوب 

صلاحیت سرپرستی را نداشته باشد.

حدود ۳۲ هزار متقاضی در سامانه فرزندخواندگی ثبت  نام کردند

فرمانده کل انتظامی جمهوری اسلامی اعلام 
کرد که هشــت هزار دوربین البســه پلیس 

اکنون به صورت برخط فعال است. 
ســردار احمدرضــا رادان در آییــن الحاق 
تجهیزات زمینی و هوایی به یگان های فراجا 
گفت: پلیس اکنون ۲۰ هزار دوربین البسه در 
اختیار دارد که از این تعداد فقط هشــت هزار 
دوربین آنلاین بوده و باقی به صورت آفلاین 

مورد استفاده قرار می گیرد.
وی دربــاره مصوبــه اخیر مجلس شــورای 
اسلامی برای تجهیز پلیس به دوربین البسه 
توضیح داد: این مصوبــه برای پلیس، مردم 
و هم دســتگاهای نظارتی در ارتقای امنیت 

کمک خواهد کرد.
فرمانده کل انتظامی تاکید کرد: اما اثرگذاری 
این مصوبه منوط بر این اســت که در متمم 
این قانون موضوع اعتبارات آن به خوبی و بر 

اساس نیاز دیده شود.
سردار رادان ادامه داد: در شرایطی می توان از 
این قانون در مسیر درست و تمامی ظرفیت 
آن بهره برد که بودجه و توان مالی آن دیده 
شــود. ما توانایی و ظرفیت در اختیار گرفتن 
تجهیزات نظارتی را داریم و شناســایی های 
فنی نیز انجام شده است، اما باید اعتبار مورد 

نیاز در اختیارمان قرار گیرد.
وی گفت: چنانچه بر اساس مصوبه مجلس 
بخواهیم تمامی ماموران به صورت آنلاین از 
پایش تصویری برخوردار باشند و خودروهایی 
که بخواهند جابجایــی متهم را انجام دهند، 

حداقل نیازمند ۱۵۰ هزار دوربین هستیم.
به گزارش ایرنا، مجلس در جریان بررســی 
لایحه برنامه هفتم توسعه نیروی انتظامی را 
مکلف کرد که در پایان سال نخست اجرای 
این برنامه نسبت به نصب دوربین روی البسه 

نیروهای پلیس اقدام کند.
بــا تصویــب مجلس شــورای اســلامی، 
ایران  اسلامی  جمهوری  انتظامی  فرماندهی 
موظف اســت نســبت به ثبت داده مکانی و 
تصویربرداری از محل انجــام عملیات ها از 
طریق دوربین های نصب شــده روی لباس 
ضابطــان، خودروها و اماکــن مربوطه اقدام 

کند.
بر اساس این مصوبه و به منظور ارتقاء نظم 
و امنیــت عمومی، حمایت پایــدار و موثر از 

عملکرد ضابطان و افزایش ضریب اطمینان 
به گزارش ها و پیشگیری از تخلفات احتمالی، 
ایران  اسلامی  جمهوری  انتظامی  فرماندهی 
موظف اســت تا پایــان ســال اول اجرای 
قانون برنامه نســبت به ثبــت داده مکانی و 
عملیات ها  انجــام  از محل  تصویربــرداری 
اعم از بازرســی، ورود، معاینه محل، بررسی 
صحنه جرم، دستگیری و نگهداری متهمان 
و مجرمان، کشــف آلات جــرم و توقیف و 
نگهداری اشیای مکشــوفه با رعایت حریم 
خصوصی، حقوق شــهروندی و به استثنای 
جرائــم منافی عفت از طریــق دوربین های 
نصب شــده روی لباس ضابطان، خودروها و 
با حفظ محرمانگی اطلاعات  اماکن مربوط، 
دوربین ها اقدام کند و ضمن نظارت و پایش 
مستمر نسبت به صحت عملکرد تجهیزات و 
حفظ محتوای ضبط شــده حداقل تا مدت ۶ 
ماه امکان دسترسی مقام قضایی به داده های 
مذکــور را به عنوان پیوســت پرونده فراهم 

آورد.

سردار رادان: هشت هزار دوربین البسه پلیس آنلاین است

وزیر بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی 
با اشــاره به رتبه نخســت علمی ایران در 
منطقه، بر لزوم همتاپروری و نسل ســازی 
در دانشــگاه ها و آموزش کار تیمی در نسل 

جوان، تاکید کرد.
بــه گزارش ایرنا از وبــدا، دکتر بهرام عین 
اللهی، در نشست نخبگان تحقیقات علمی با 
موضوع نقش اخلاق در سلامت و مرجعیت 
علمی، ضمــن محکوم کردن جنایات رژیم 
غاصب صهیونیســتی در غزه، اظهار کرد: 
جنایات صهیونیست ها علیه مردم بی دفاع 
فلسطین و کشــتن و مجروح کردن مردم 
بی گناه، جنایت علیه بشریت است و جامعه 
 پزشکی در تمام دنیا این جنایات را محکوم 

می کند.
وی افزود: متاســفانه ســازمان های بین 
المللی با سکوتشــان در قبال فجایع غزه، 
نشان دادند که فقط ظاهری فریبنده دارند و 

خالی از محتوا هستند.
وی با اشاره به سفر خود در قاهره و حضور 
در اجلاس وزرای بهداشــت کشــورهای 
منطقه مدیترانه شــرقی ســازمان جهانی 
بهداشــت، عنوان کــرد: ایــن اجلاس با 
حضور ۲۲ کشــور در قاهره برگزار شــد و 
با اینکه فقط چنــد روز از حوادث غزه می 
گذشــت، از هیچکدام از مقامات ســازمان 
هــای بین المللــی، حمایتی دیده نشــد و 
این در شرایطی اســت که جان و سلامت 
انسان های بی گناه در چند قدمی سازمان 
 های حقوق بشــری و بین المللی از دست 

می رود.
دکتر عین اللهی با اشاره به تأکید مقام معظم 

رهبری مبنی بر حرکت به سمت خودکفایی 
و تکیه بر علم و ابتکار دانشمندان در داخل 
کشــور، تصریح کرد:باید برای پیشــرفت 

نگاهمان به داخل کشور باشد.
وزیر بهداشت با اشاره به بیانات مقام معظم 
رهبری در جمع نخبگان، خاطرنشــان کرد: 
رهبــر معظم انقلاب در جمــع نخبگان به 
خیزش علمی اشاره کردند و برای دستیابی 
بــه این خیــزش علمی بایــد موضوعاتی 
استادان، نقش مقالات در  ارتقای  همچون 
ارتقای اساتید و مساله محور شدن پژوهش 
 ها مورد بررســی قرار گیــرد و در مورد آن 

گفتگو شود.
وی گفــت: در حال حاضــر ۲۲ هزار عضو 
هیات علمی داریم؛ هرم علمی در دانشگاه 
ها نیز شامل ۶۸ درصد استادیار، ۲۰ درصد 
دانشــیار، ۱۰ درصد استاد و ۲ درصد مربی 
اســت، همچنیــن، ۴۸ درصد از اســاتید 
دانشگاه های علوم پزشکی را بانوان تشکیل 

می دهند.
مرجعیــت علمی یک هــدف راهبردی 

است
دکتر عین  اللهی اظهار کرد: مرجعیت علمی 
برای ما هدفی راهبــردی و از آرمان های 
انقلاب اســلامی اســت و بعد از پیروزی 
انقلاب اســلامی بود که توانســتیم گامی 
به جلو برداریم؛ به طوری که کشــورهای 
منطقه نیز بعد از ما شروع به حرکت کردند. 
ما در حال حاضر رتبه اول علمی و رتبه دوم 

نوآوری را در منطقه داریم.
وی گفت: برای پیشــرفت باید حرکت در 
مســیر مرجعیت علمــی، همگرایی و هم 

افزایــی را مدنظر قرار دهیــم و همچنین 
به همتاپروری و نســل  سازی توجه داشته 
باشــیم. امروزه وظیفه ما همتاپروری است 
و باید درهای مراکــز تحقیقاتی را به روی 
نخبگان باز کنیم. نخبگان باید نســل آینده 
پژوهشی را بسازند و همچنین باید فرهنگ 

کار تیمی را بین افراد ترویج دهیم.
وی افزود: مراکز تحقیقاتی باید به ســمت 
حل مســاله حرکت کنند و مأموریتی را که 
در نظام ســلامت به عهده دارند، به انجام 
پژوهشــی،  اعتبارات  بخش  در  برســانند. 
معاونت تحقیقات و فناوری در دو سال اخیر 
بودجه  های پژوهشــی را براساس آمایش 

توزیع می  کند.
دکتر عین اللهی با تاکید بر لزوم خلق ثروت 
از سوی دانش بنیان  ها گفت: مشکل دانش 
بنیان  ها در حال حاضر در مرحله انتقال به 
صنعت است و در این مرحله نیاز به تقویت 

دارند.
وی اظهــار داشــت: معاونــت تحقیقات و 
فناوری وزارت بهداشــت باید نظام مسائل 
حوزه ســلامت را طراحــی و تهیه کند و 
آن را به مراکــز تحقیقاتی و کارگروه  های 
نخبگانی بسپارد تا بر اساس آن عمل شود؛ 
ضمن اینکه باید شبکه ای از نخبگان فعال 
شــود تا پژوهش های مورد نیــاز را با کار 

جهادی به ثمر برساند.
لزوم تربیت دیپلمات علمی در کشور

وزیر بهداشــت گفت: دانشــگاه  های علوم 
پزشــکی برای توســعه علم باید دیپلمات 
علمی یعنی دانشمندانی تربیت کنند که به 
ارزش های کشور خود اعتقاد داشته و پایبند 

به آن باشند.
وی گفــت: در حوزه ارتباطــات علمی، با 
۲۰ وزیر بهداشــت در حوزه  های مختلف 
همســایه  هــای ایران، گــروه اورآســیا، 
شــانگهای و آمریکای لاتیــن تفاهمنامه 
داریــم و بر این اســاس باید همایش های 

علمی ما افزایش یابد.
دکتــر عین اللهی با تاکیــد بر اهمیت داده 
در علــم و توســعه علمی گفــت: پرونده 
الکترونیک ســلامت منبعی غنــی از داده 
است و باید شرایط مناسبی برای استفاده از 
این داده  ها فراهم شود. دانشگاه  ها نباید در 
این زمینه منفعــل عمل کنند؛ ضمن اینکه 
مراکز تحقیقاتی هم باید به صورت مجتمع 
فعالیت کننــد تا هم در هزینــه  ها صرفه 
جویی شــده و هم از داده  ها به طور کامل 

استفاده  شود.
وی خاطرنشان کرد: موضوع سلامت خانواده 
از اولویت  های اصلی وزارت بهداشت است 
که پزشک خانواده بخشــی از آن است. با 
تکمیل برنامه ســلامت خانواده هر ایرانی 
یک کدملی و یک پرونده ســلامت خواهد 
داشت که به صورت دیجیتال تهیه می  شود 
و می تواند یکی از منابع مهم پژوهش باشد؛ 
چنانکه اکنون از ۹۳ شهر هدف گذاری شده 
در برنامه سلامت خانواده، اطلاعاتی درباره 
وضعیت سلامت افراد به دست آمده است.

وزیر بهداشــت تصریح کرد: مــا به دنبال 
ســاماندهی یافته  های علمی هســتیم، در 
همین زمینه باید با تشــکیل کنسرســیوم 
 های دانشــگاهی زمینه دسترسی محققان 
به مجــلات علمی روز فراهم شــود؛ چرا 
که محقــق باید معلومات روز آمد داشــته 
 و در دسترســی بــه علــوم روز پیشــتاز

باشد.

وزیر بهداشت:ایران رتبه اول علمی منطقه را دارد



سیاسی

معــاون اول رئیس جمهور پیــش از ظهر امروز به منظور 
شرکت در بیست و دومین نشست شورای نخست وزیران 
کشورهای عضو سازمان همکاری های شانگهای تهران 

را به مقصد بیشکک پایتخت قرقیزستان ترک کرد.
به گزارش ایســنا، محمد مخبر پیش از سفر در گفتگو با 
خبرنگاران با بیان اینکه کشورهای عضو سازمان همکاری 
شانگهای دیدگاههای مشترکی با جمهوری اسلامی ایران 
در زمینــه نظم بین المللی چند قطبی، مقابله با تحریمهای 
آمریکا و گسترش روابط سیاسی و اقتصادی در موضوعات 
منطقه ای و بین المللی دارند، گفت: این اشــتراک دیدگاه 
می تواند نوید بخش آینده ای روشن برای ملتهای منطقه 

باشد.
وی افزود: با توجه به این که ســازمان یک الگوی موفق 
از همــکاری راهبردی منطقه ای اســت در نظر داریم در 
فرصت این گردهمایی جنایات رژیم صهیونیستی در رابطه 
با غزه و فلســطین را محکوم نموده و بر ضرورت حمایت 
از مردم مظلوم فلسطین و فشار بر رژیم صهیونیستی برای 
توقف جنگ، پایان دادن به محاصره و ارســال کمکهای 

انسان دوستانه تاکید کنیم.
وی با اشــاره به ظرفیتهای فراوان کشــورمان در حوزه 
های صنعت، کشــاورزی، فناوریهای پیشــرفته و انرژی، 
اظهار امیدواری کرد در این ســفر در خصوص زمینه های 
همکاری و مشارکت دوجانبه با کشورهای عضو نیز توافق 

و برنامه ریزی شود.
معــاون اول رئیس جمهور تصریح کرد: سیاســت دولت 
ســیزدهم و جناب آقای رئیســی مبنی بر ارتقای روابط 
و همــکاری با دولتهای منطقه را در این ســفر نیز دنبال 
خواهیم کرد و امیدواریــم برگزاری موفق این اجلاس به 
توســعه همکاریهای همه جانبه به منظور حفظ و تقویت 
صلح و امنیت و ثبات و توسعه اقتصادی منطقه بیانجامد.

در این ســفر که با بدرقه رسمی رئیس دفتر رئیس جمهور 
و جمعی از اعضا هیات دولت آغاز شــد، وزرای نفت و راه 
و شهرسازی و تعدادی از مسئولان دستگاه های مربوطه 

مخبر را همراهی می کنند.
گفتنی اســت تصویب برنامه نشســت شــورای ســران 
دولت هــای عضــو و برنامه ریــزی برای پیاده ســازی 
اســتراتژی توسعه اقتصادی سازمان همکاری شانگهای و 
برنامه همکاری های چند جانبــه تجاری و اقتصادی بین 
دولت های عضو از جمله دستورجلســات مهم این دوره از 

نشست نخست وزیران است.
امضای اســناد نهایی و تصویب بودجه سازمان همکاری 
شــانگهای در سال ۲۰۲۴ و مسائل مربوط به فعالیت های 
مالی و سازمانی اعضای دائمی سازمان همکاری شانگهای 
از دیگر دستورجلســات این نشســت محسوب می شود. 
علاوه براین پیشنهاداتی در خصوص توسعه فعالیت های 
ریلی، تدوین ســند انرژی و همچنین پلتفرم هایی برای 
تجارت دیجیتال بین کشــورهای عضو نیز مورد بررسی 

قرار می گیرد.
همچنین معــاون اول رئیس جمهور بــا همراهی هیات 
بلندپایــه ایرانی علاوه بر حضور برنامــه های اصلی این 
اجلاس در حاشــیه آن حدود ده نشســت دوجانبه نیز با 
اعضا حاضر پیرامون همکاری های متقابل دارد که دیدار 
با نخســت وزیران روسیه، چین، قرقیزستان و تاجیکستان 

از جمله آنهاست.
لازم به ذکر است شورای نخست وزیران به عنوان یکی از 
نهادهای اصلی سازمان همکاری های شانگهای هر سال 
یکبار برگزار می شود و این نخستین نشست شورا بصورت 
حضوری پس از شــیوع بحران کرونا و همچنین نخستین 
جلسه رسمی  سازمان است که ایران به عنوان عضو اصلی 

پس از طی فرایند تکمیل عضویت در آن شرکت می کند.

 ســخنگوی وزارت امور خارجه در پیامی به جامعه جهانی 
نوشت: خلا اقدام بازدارنده، پشیمان کننده و بی کیفرمانی 
جنایات جنگی صهیونیســت ها در غزه، به معنای تسلیم و 
تمکیــن عدالتخواهان، آزادیخواهان و طرفداران و صلح و 
امنیت جهانی مقابل جنایتکاران جنگی و تبهکاران است. 
به گزارش خبرنگار سیاســی ایرنا، ناصر کنعانی در شبکه 
اجتماعی ایکــس به جامعه  جهانی اعم از ســازمان های 
بین المللــی، دولت ها و ملت ها: برای صلح و امنیت جهانی 
در مقابل جنایتکاران صهیونیست و حامیان آن بپاخیزید و 

از مظلومان فلسطینی در غزه دفاع کنید.
وی افزود: اگر جامعه  جهانی اعم از سازمان های بین المللی، 
دولت ها و ملتها به این همه جنایت هولناک صهیونیست ها 
در ۳ هفته اخیر در غزه واکنش قوی و بازدارنده ای نشــان 
ندهنــد و جنایتکاران جنگی و حامیان مشــخص آنان را 
بدون کیفر باقی بگذارند،  رأی به بی اعتباری ســازوکارها، 

حقوق، قوانین و مقررات بین المللی داده اند.
ســخنگوی وزارت امــور خارجه عنوان کــرد:  عدم اقدام 
بازدارنده و پشــیمان کننده و بی کیفرمانی جنایات جنگی 
صهیونیســت ها در غــزه، بــه معنای تســلیم و تمکین 
عدالتخواهان، آزادیخواهــان و طرفداران و صلح و امنیت 

جهانی در مقابل جنایتکاران جنگی و تبهکاران است.
 کنعانــی بیــان کــرد: بــرای صلــح و امنیــت جهانی 
آن  حامیــان  و  جنایتــکاران صهیونیســت  مقابــل  در 
 بپاخیزیــد و از مظلومــان فلســطینی در غــزه دفــاع

کنید.

  سیاست خارجی
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مخبر پیش از سفر به بیشکک:

اعضای پیمان شانگهای ظرفیت های 
زیادی برای همکاری های اقتصادی 

دارند
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در پیامی به جامعه جهانی؛

کنعانی: خلا اقدام بازدارنده به 
معنای تسلیم و تمکین مقابل رژیم 

صهیونیستی است

  سیاست داخلی
    

 وزیر کشــور با بیان این که »مهاجرین غیرقانونی باید 
کشــور را ترک کنند« گفت: باید ســازوکار قوی تری 
پیش بینی کنیم تا با افرادی که بازگردانده می شــوند و 

دوباره برمی گردند، برخورد شود.
به گزارش ایســنا، احمد وحیدی در حاشیه جلسه هیات 
دولت با بیان این که »نباید افغانســتان  ستیزی در ایران 
رخ دهــد« در عین حال اظهار کــرد: در بین آن ها هم 

متخلفانی وجود دارد که در زندان هستند..
وی خاطرنشــان کرد: مهاجرین غیرقانونی باید کشور را 
ترک کنند. باید ســازوکار قوی تــری پیش بینی کنیم تا 
با افرادی که بازگردانده می شــوند و دوباره برمی گردند، 

برخورد شود.
وی گفــت: ارتبــاط موضوع مهاجریــن و آب در مورد 

طالبان خیلی جدی نیست.

معاون حقوقی رییس جمهــور گفت: اقدامات حقوقی و 
تخصصی شــکایت ایران از کره جنوبی برای پرداخت 
دیرکرد شش میلیارد یورو بلوکه شده در بانک های این 
کشــور انجام شــده و منتظر نظر قطعی بانک مرکزی 

هستیم.
به گزارش ایســنا، محمد دهقان در حاشــیه نشســت 
هیات وزیران در جمع خبرنگاران در پاســخ به پرسش 
ایســنا درباره تعیین تکلیف شکایت ایران از کره جنوبی 
برای پرداخت دیرکرد شــش میلیارد یورو بلوکه شده در 
بانک های این کشور که به تازگی به بانک های قطری 
انتقال یافت، اظهار کــرد: اقدامات تخصصی و حقوقی 
انجام شــده و منتظر نظر قطعــی بانک مرکزی در این 

باره هستیم.
وی در تشریح برنامه های دولت برای آزادسازی ارزهای 
کشــورمان در بانک های سایر کشــورها هم گفت: در 
مواردی که دچار مشــکل هســتیم از مجلس شورای 
اســلامی تقاضای اصل ۱۳۹ قانون اساسی را کرده ایم 
تا اقدامات حقوقی و شکایت به مراجع بین المللی را آغاز 
کنیم. بانک مرکزی مسوول اعلام نام کشورهایی است 

که شامل شکایت های دولت ایران می شوند.
معاون حقوقــی رییس جمهور از بررســی لایحه نحوه 
برگــزاری تجمعــات و راهپیمایی ها پس از رســیدگی 
مجلس به برنامه هفتم توســعه هم خبــر داد و افزود: 
لایحه دولت و طرح مجلس در کمیسیون شوراها و امور 

داخلی در هم تلفیق می شود.
دهقان همچنین از برگزاری انتخابات مجلس شــورای 

اسلامی با قانون جدید انتخابات خبر داد.
معاون حقوقی رییس جمهور با اشــاره به جنایات رژیم 
صهیونیستی در غزه، گفت: مجموعه ای از سازمان های 
مردم نهاد در داخل و خارج کشــور در تعامل با یکدیگر، 

پیگیر حقوق از دست رفته فلسطینیان مظلوم هستند.
وی با اشــاره به ســرانجام تامین مالی دادگاه کیفری 
بین المللی، گفت: متاســفانه وقتی از دادســتان دادگاه 
کیفری بین المللی پرســیده شــد که چرا به شــکایت 
فلسطینی ها از رژیم صهیونیســتی رسیدگی نمی کنید، 

پاسخ داد »نبود بودجه.«
دهقــان ادامه داد: دولت های اســلامی در کنار  نهادها 
و ســازمان های مردم نهاد این آمادگی را دارند تا بودجه 
مورد نیــاز دادگاه کیفری بین المللــی را تامین کنند تا 
شکایت فلسطینی ها در ســه حوزه نسل کشی، جنایات 
جنگی و جنایت علیه بشــریت که چندین سال است در 

این دادگاه معطل مانده به سرانجام برسد.
 

سخنگوی ستاد انتخابات کشــور گفت: تعداد داوطلبان 
انتخابات مجلس دوازدهم بیشتر از دوره یازدهم شد.

به گزارش ایسنا، محسن اســلامی با اشاره به ثبت نام 
۶۲۴۹ نفر ثبت نام انتخابات مجلس شــورای اسلامی، 
اظهــار کرد: در مجموع شــش روز ۱۶ هزار و ۹۷۳ نفر 

ثبت نام کرده اند. 
وی افزود: در دوره انتخابات مجلس یازدهم، ۱۶ هزار و 
۳۴ نفر داوطلب شــده بودند که در این دوره حد نصاب 

دوره یازدهم شکسته شد. 
سخنگوی ستاد انتخابات کشور گفت: بیشترین ثبت نام 
ها به نســبت کرسی البرز، تهران، قم، خراسان رضوی، 
چهارمحال و بختیاری، یزد، فارس، گلستان، اصفهان و 
قزوین انجام شده اســت. شغل داوطلبان هم به ترتیب 
شامل کارمند، بازنشسته، فرهنگی، آزاد، استاد دانشگاه، 
وکیل، قاضی، پزشک، نماینده مجلس، نظامی و روحانی 

است. 

رییــس پژوهشــکده شــورای نگهبان گفــت: بحث های 
کارشناســی در پژوهشکده با هدف آموزش و ترویج مباحث 

حقوق عمومی و قانون اساسی است. 
عباســعلی کدخدایی کــه در خبرگزاری دانشــجویان ایران 
)ایســنا( حضور یافتــه بود ضمن تعریــف از عملکرد خوب 
این رســانه گفت: ایســنا، خبرگزاری پویا و پرنشاط است و 
رســانه ای  است که به دلیل بافت دانشــجویی که  از ابتدا 
داشــته، جایــگاه ویژه ای دارد زیرا دانشــجو در کشــور ما 
یک قشــر پیشران و پیشرو در مســایل سیاسی و اجتماعی 
اســت. خوشــبختانه ایســنا توانســته ماهیت خود را حفظ 
کنــد وان شــاءالله در آینده به همین ســبک جلو می رود. 
 ارتباط ما هم از گذشــته با ایســنا ارتباط خوب و مستمری

بوده است.
وی درباره فعالیت های پژوهشــکده شورای نگهبان گفت: 
پژوهشکده شــورای نگهبان یکی از ایده هایی بود که مقام 
معظم رهبری در دهه ۷۰ با اعضای شــورای نگهبان مطرح 
کردند که یک مرکــز تحقیقاتی برای بررســی های علمی 
داشــته باشــد و بتواند کمکی برای اعضای شورای نگهبان 
باشد. در ســال ۷۹  این مرکز به ریاســت مرحوم آیت الله 
شاهرودی شکل گرفت. آن زمان که نوپا بود امکانات کمتر 
و افــراد کمتری داشــت ولی به تدریج هــم از لحاظ جذب 
نیروهای جوان و هم از لحاظ جذب ظرفیت هایی که داشت، 
توســعه های خوبی را پیدا کرد. در سال های ۹۱  و ۹۰ بنده  
از وزارت علوم درخواســت کردم که یــک موافقتنامه برای 
پژوهشــکده به جای مرکز به ما بدهند زیرا محققان جوانی 
جذب ما شده بودند و لازم بود این کار انجام شود. نهایتا هم 
موافقت اصولی و قطعــی از وزارت علوم گرفتیم و در قالب 

پژوهشکده رسمی فعالیت می کنیم.
*وظیفه اصلی پژوهشــکده شــورای نگهبان ارایه نظرات 

مشورتی به اعضای شوراست
کدخدایی ادامه داد: حدود ۴۰ نفر از پژوهشــگران جوان که 
متخصص در حقوق عمومی هستند، در مقاطع مختلف ارشد 
یا دکتری با ما همکاری دارند و طبیعتا ما ضوابط وزارت علوم 
را رعایــت می کنیم و جذب اعضای هیات علمی هم داریم. 
وظیفه اصلی این پژوهشکده ارایه نظرات مشورتی به اعضای 
محترم شورای نگهبان است و عملا کار ما این است که در 
بخش کارشناســی، مصوبات را  زمانی که در مجلس مطرح 
اســت؛ پای به پای مجلس بررسی می کنیم و زمانی هم که 
نهایی شد، نسبت به مصوبه نهایی بررسی لازم را انجام می 
دهیم. به  دلیل اینکه زمان ما برای بررسی مصوبات محدود 
و دو تا ۱۰ روز اســت، ناچاریم در این زمان بررسی کنیم و 
کارشناســان بیرونی از مجلس، نمایندگان دولت و دستگاه 
های دولتی را هم دعوت می کنیم و نهایتا گزارش نهایی را 
پیرامون مصوبه تقدیم شــورای نگهبان می کنیم و  اعضای 

شورا با استفاده از  آن نظر می دهند.
این عضو حقوقدان شــورای نگهبان  تصریح کرد: اعضای 
شورای نگهبان از گزارشات کارشناسی پژوهشکده استقبال 
خوبــی کرده اند و  تا زمانی که گزارش پژوهشــکده  آماده 

نشود، مصوبه در دستور کار شورای نگهبان نمی آید. 
وی افــزود: نیروهایی که در پژوهشــکده آموزش می بینند 
در دســتگاه های دیگر مشغول می شــوند.  به جز اعضای 
هیات علمی که جذب پژوهشــکده شدند، ما نیروی رسمی 
کمتری داریــم و عمدتا نیروهایی هســتند که بــا قرارداد 
معینــی کار می کننــد. ۱۵ نفــر از اعضای پژوهشــکده، 
عضــو هیات علمــی در دانشــگاه های دیگر هســتند که 
 در پژوهشــکده آموزش دیدند و بعد در دانشــگاه ها جذب

شدند.
کدخدایــی با تاکیــد بر اینکــه بحث های کارشناســی در 
پژوهشــکده با هدف آموزش و ترویج مباحث حقوق عمومی 
و قانون اساســی اســت، گفت: هم در قالــب کلاس ها و 
دوره های آموزشــی کوتاه مدت این فعالیت ها را داریم و هم 
در حوزه های مختلف که دانشگاه ها و مراکز علمی کمتر  به 
آن می پردازند و هم در حوزه های دیگر مثل شبیه سازی که 

امر رایجی در دانشگاه هاست.
  وی در پایــان گفت: در حــوزه حقوق عمومی ما در دو بعد 
بررســی مصوبات و نیز انتخابات، دوره های شبیه سازی یا 
موت کورت را راه اندازی کردیم که از آن اســتقبال شــد. 
دانشــجویان مختلفی از دانشــگاه های سراسر کشور با آن 
ارتباط گرفتند و این امر به توســعه مفاهیم قانون اساســی 
کمــک می کند. از جهت تبییــن مفاهیم حقوق عمومی نیز 
بعد از انقلاب در تبیین اصول قانون اساســی کوتاهی هایی 
را در جامعه داشــتیم و به خوبی به ایــن مباحث نپرداختیم. 
به همین دلیــل یکی از اهداف ما در پژوهشــکده تبیین و 
ترویــج مفاهیم حقوق عمومــی و حقوق اساســی با تکیه 
بر قانون اساســی اســت  و بــه همین دلیل هم اســتقبال 
 زیادی شــد و کتاب و مقالات زیادی در این زمینه نوشــته

می شود.

رییس پژوهشکده شورای نگهبان مطرح کرد: 

استقبال اعضای شورای نگهبان از گزارشات کارشناسی پژوهشکده
وزیر کشور: مهاجرین غیرقانونی 

باید کشور را ترک کنند

دهقان: برای شکایت از کره جنوبی 
منتظر نظر قطعی بانک مرکزی هستیم

ســخنگوی کمیســیون اصل نــود مجلس 
شورای اسلامی گفت: نباید با دیدگاه فقهی 
به طرح الزام به ثبت رسمی معاملات اموال 
غیرمنقــول نگاه کــرد چون ایــن طرح در 
مجمع و نه در شورای نگهبان است؛ مجمع 
تشخیص مصلحت جای کار فقهی نیست و 

باید مصلحت سنجیده شود.
علی خضریان در گفت و گو با ایســنا درباره 
ملاحظات طرح الزام به ثبت رسمی معاملات 
اموال غیرمنقول گفت: با توجه به اینکه ریشه 
مشکلاتی همچون زمین خواری، فروش مال 
غیر و کلاهبرداری ابطال اســناد رسمی به 
وسیله اسناد عادی اســت، در طرح الزام به 
ثبت رسمی معاملات موضوع ضمانت اجرای 

بطلان معاملات ثبت نشده پیش بینی شد.
وی ادامه داد: اگر مجمع تشخیص مصلحت 
نظام در روند بررسی، این طرح را به گونه ای 
اصلاح کند که زمینه بطلان اســناد رسمی 
فراهم شود، وضعیت موجود تداوم پیدا کرده 
و عملا هــدف از تصویب طرح زیر ســوال 
می رود. براین اســاس باید در تغییر ضمانت 
اجرا این طرح به این نکته توجه داشــت که 
اسناد رســمی هیچگاه نباید به وسیله اسناد 

عادی باطل شوند.
از  عادی  معامــات  یکباره  کردن  باطل 

واقعیت جامعه به دور است
نماینــده تهران در مجلــس در ادامه گفت: 
در مورد شــیوه اجرای طــرح نیز باید نکاتی 
را مدنظــر قرار داد؛ در حــال حاضر بیش از 
نیمی از اراضی کشــاورزی و اکثر خانه های 
روستایی و شهری فاقد سند رسمی مالکیت 
هســتند پس نمی توانند معامله رسمی انجام 
دهند و ناچار به معامله عادی )غیررســمی( 
می شــوند بنابراین اینکه بخواهیم به یکباره 
همــه معاملات عادی را باطل اعلام کنیم از 
واقعیت امروز جامعه به دور است و بار کاری 
زیــادی را برای قوه قضائیــه ایجاد می کند. 

همچنین حقوق بســیاری از افراد که از سر 
بی اطلاعی یا از ســر ناچاری معامله عادی 

می کنند نیز تضییع می شود.
وی افــزود: از طرفی می توانیــم معاملات 
عادی را برای املاک دارای اســناد رســمی 
جدیدالصــدور باطل کنیم بــدان معنا که در 
اسناد رســمی که بعد از قانون صادر می شود 
ذکر شود که معاملات عادی این ملک باطل 
است و شرایط معامله رسمی در لحظه توافق 
را دارد یعنی پس از تصویب قانون دیگر روی 
این اســناد، نباید معامله عادی شــود و باید 
معاملات رسمی باشــد. اگر این شیوه دنبال 
شود به صورت تدریجی اسناد رسمی شده و 

معاملات عادی کم می شود.
برخی اعضای مجمع تشــخیص نگاه فقهی 

به طرح الزام به ثبت رسمی معاملات دارند
سخنگوی کمیسیون اصل نود درباره چرایی 
مخالفــت برخی در برابــر تصویب این طرح 
گفــت: متأســفانه برخی آقایــان در مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام به این طرح نگاه 
فقهــی دارند حال اینکه بررســی فقهی این 
طرح با شورای نگهبان است و در مجمع باید 

به مصلحت تصویب آن فکر شود.
نامه  اینکه محــور اصلی  خضریان دربــاره 
برخــی حوزویان به رهبر معظــم انقلاب از 
دیدگاه فقه چیســت؟ گفت: برخی از فقها در 
نامه ای به مقام معظــم رهبری، در مخالفت 
با بطلان، استدلال کردند که در کشورهای 
اسلامی اسناد عادی اعتبار دارند و در کشور 
نباید بی اعتبار شــوند. در حالیکه بررسی های 
پژوهشــگاه قوه قضائیه نشــان می دهد در 
قوانین ۱۶ کشور اسلامی مردم ملزم به انجام 
معامله رسمی هستند و این استدلال درستی 
نیســت. در این طرح باید بــا دیدگاه احکام 
ثانویه یا فقه حکومتی به موضوع نگاه کنیم 

تا مشکلات مردم در این حوزه حل شود.
فرآیندهای انجام معامله رسمی در طرح 

ثبت رسمی معامات تسهیل شده است
وی دربــاره دغدغه مردم دربــاره الزام ثبت 
اسناد رسمی گفت: در طرح فعلی به درستی 
موانع ثبتی برطرف شده و فرآیندهای انجام 
معامله رسمی بسیار تسهیل شده است. برای 
مثال، اخذ گواهی پایان کار در وضعیت فعلی 
منوط به همکاری همه واحدها در ساختمان 
است بنابراین در طرح امکان اعطای گواهی 
پایان کار تفکیکی بوجود آمده و از این حیث 
راهگشــایی بزرگی پیش بینی شده است. در 
طرح مصوب مجلس ارزش اســناد رســمی 
بســیار زیاد می شــود یعنی اگر مردم ســند 
رســمی بگیرند، اطمینان خاطر پیدا می کنند 
که سند مالکیت آنها باطل نمی شود و اعتبار 
این اسناد نزد بانک ها نیز برای اخذ وام بهتر 
از قبل می شود. اگر به شیوه ای که در قبل تر 
توضیح داده شــد در این زمینه پیش برویم 
می توانیــم همراهی مردم را در اجرای قانون 

پیش بینی کنیم.
خضریان در تببین جریان شناسی از  موافقان 
و مخالفان این موضــوع گفت: همه نهادها 
و مردم بر مشــکلات اسناد عادی اتفاق نظر 
دارند و این یک امر بدیهی شــده اســت. در 
مورد پیگیری و تصویــب طرح هم رهبری 
فرمودند مصلحت قطعی کشور است و از این 

جهت نیز وضعیت طرح مشخص است.
از دیدگاه رهبری حل مشــکات اسناد 

عادی مصلحت قطعی و یقینی است
وی افــزود: مخالفتی که تاکنــون منجر به 
تأخیر در تصویب طرح شــده بیشتر از سوی 

برخی از اعضای مجمع تشخیص نظام بوده 
اســت. مخالفان وجود ایراد شــرعی بطلان 
معاملات عادی را دلیــل مخالفت خود بیان 
کرده اند و ضمانت اجرای کیفری پیشــنهاد 
می دهنــد. در جواب باید گفــت اولا نباید با 
دیــدگاه فقهی به این طرح نگاه کرد چرا که 
طرح در مجمع اســت نه در شورای نگهبان؛ 
مجمع تشــخیص مصلحت جای کار فقهی 
نیســت و باید مصلحت ســنجیده شود. ثانیاً 
رفتارســاز  نمی تواند  اجرای کیفری  ضمانت 
باشــد و مســأله را حل کند چرا که تجربه 
قانون گــذاری در قوانین مختلف مثل قانون 
مالیات بر خانه های خالی به ما نشــان داده 
با ضمانت اجــرای کیفری نمی توان با مردم 
مواجه شــد. ثالثــاً ضمانت اجــرای کیفری 
حجم کاری قــوه قضائیه را زیــاد می کند. 
رابعاً در مجلس ضمانت اجراهای بســیاری 
در این زمینه بررســی شــده و تنها ضمانت 
اجرایــی کــه صریح باشــد و تفســیر پذیر 
نباشد، باطل کردن اســت. اگر هم ضمانت 
اجراهایی مانند ضمانــت اجراهای مواد ۴۷ 
و ۴۸ قانون ثبت گذاشته شــود، باید بدانیم 
که قدمــی به ســوی جلو برنداشــته ایم و 
 مخالفان این موضوع مسئول مشکلات مردم 

هستند.
این نماینده مجلس شــورای اســلامی در 
حقوق دیــدگاه اصلی رهبر معظم انقلاب در 
این زمینه بیان کرد: حل مشــکلات اســناد 
عادی از نگاه ایشان مصلحت قطعی و یقینی 
اســت و در این موضوع شکی نیست اما در 
مورد شــیوه حل موضوع، دیدگاه ایشان این 
اســت که طرح به نحوی تصویب شــود که 
اســناد عادی در دادگاه ها در هنگام مرافعه و 
مخاصمه بی اعتبار شود. بنابراین اسناد عادی 
نسبت به دارندگان ســند رسمی ثالث نباید 
پذیرفته شــود یعنی باید گفت که معاملات 

عادی در محاکم بلااثر باشند.

سخنگوی کمیسیون اصل نود مجلس:

نباید با دیدگاه فقهی به طرح الزام به ثبت رسمی معاملات نگاه کرد

رئیس کمیته حقوق بشر در نامه ای به مدیر 
کمیته بین المللی صلیب ســرخ خواســتار 
حذف نام رژیم اشــغالگر قدس از لیســت 
نمایندگی های فدراسیون بین المللی صلیب 

سرخ شد.
به گزارش ایســنا، متن نامــه زهره الهیان 
عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاســت 
خارجی مجلس به میریانا اسپوریالیک مدیر 
کمیته بین المللی صلیب سرخ به شرح زیر 

است:
»میریانا اسپوریالیک عزیز

مدیر محترم کمیته بین المللی صلیب سرخ
عالیجناب؛

در ابتدا مایلم به نمایندگی از همکارانم در 
مجلس شورای اسلامی ایران، سلام گرم و 

صمیمانه خود را به شما ابلاغ نمایم.
بار  مســتحضرید؛ جهان  کــه  همان گونه 

دیگر شــاهد چهره خصمانه رژیم اشغالگر 
صهیونیستی اســت که با ارتکاب جنایات 
بــزرگ و نسل کشــی آشــکار، یکــی از 
مخوف تریــن فجایــع تاریــخ را رقم زد. 
رژیم  جنون آمیز  و  غیرانســانی  اقدامــات 
اشغالگر قدس، پس از سال ها مظلوم نمایی 
و تبلیغــات علیــه مســلمانان بــه عنوان 
جریان های تروریســتی و ضد یهود، افکار 
عمومی دنیا و حتی انگلیس، آمریکا و اروپا 
که تا بحال از رژیم صهیونیســتی حمایت 

کرده اند را در بهت و حیرت فرو برد.
حمله به بیمارستان ها و نقاط پر جمعیت و 
امن و اقدام به نسل کشــی کودکان و زنان 
بی دفاع غزه و وقاحت و اصرار این رژیم بر 
کودک کشی نشــان از عدم صلاحیت این 
کشور در عضویت این فدراسیون بین المللی 
اســت؛ لذا با توجه به داشــتن روحیه پاک 

و دلســوزانه جنابعالــی انتظــار می رود در 
خصــوص اجرای مــاده ۲۳ کنوانســیون 
ژنو مبنی بر کمک رســانی بشر دوستانه و 
آزادی عبور محموله های غذایی و  اعطای 
دارویی همه کشــورهای داوطلب به غزه، 
نســبت به حذف نام رژیم اشغالگر قدس از 
لیست نمایندگی های فدراسیون بین المللی 

صلیب سرخ اقدام نمایید.
همچنیــن انتظار داریم ضمــن مذاکره با 
رئیس فدراســیون صلیب ســرخ و هلال 
احمر مصر نســبت به انجام واکنش سریع 
و اثرگذار جهت جلوگیــری از بروز فجایع 
انســانی بیشــتر اقدام و همزمان در زمینه 
همــکاری با ایــران به عنوان ده کشــور 
برتر فدراســیون بین المللی صلیب سرخ و 
هلال احمر برای ارسال اطبا و کمک های 
بشردوســتانه به نــوار غزه همــکاری و 

مساعدت فرمایید.
امیــدوارم این ســازمان بین المللی در این 
شرایط حســاس و پر تنش بتواند از طریق 
کمک رســانی به قربانیان در این درگیری 
مســلحانه و خشــونت آمیز به ویژه زنان، 
کودکان، ســالمندان و بیمــاران در جهت 
المللی بشردوســتانه و  بین  رعایت حقوق 
در راســتای اهداف و رسالت خود گام های 

موثرتری بردارد.
فرصت را مغتنم شــمرده احترامات فائقه را 

تجدید می نمایم.«

در نامه ای به مدیر کمیته بین المللی صلیب سرخ

 ثبت  نام ۱6 هزار و ۹۷۳ داوطلبالهیان: رژیم صهیونیستی از لیست نمایندگی های صلیب سرخ حذف شود
 در انتخابات مجلس 
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گروهی از دانشمندان با بررسی نمونه هایی که با ماموریت »آپولو 
۱۷« به زمین رسیده اند، دریافتند سن ماه ۴۰ میلیون سال بیشتر 

از حد تصور ماست.
به گزارش ایسنا و به نقل از اسپیس، بررسی جدید روی نمونه های 
 )۱۷ Apollo(»۱۷ ماه که توسط فضانوردان ماموریت »آپولو
به زمین آورده شده اند، نشان می دهد ماه حدود ۴۰ میلیون سال 

پیرتر از آن چیزی است که قبلا تصور می کردیم.
این نشــان می دهد که سن ماه به جای ۴.۴۲۵ میلیارد سال که 
قبلا تخمین زده می شد، ۴.۴۶ میلیارد سال است. دانشمندانی که 
این تجزیه و تحلیل را انجام داده اند، می گویند سن دقیق تر ماه به 
ما کمک می کند تا پیشینه و روند تکامل ماه و زمین را بهتر درک 
کنیم. این نشان می دهد که ماه از زمین که سن آن ۴.۵۴ میلیارد 

سال تخمین زده می شود فقط کمی جوان تر است.
»دانشــگاه  اســتاد   )Philipp Heck(»هــک »فیلیــپ 
شیکاگو«)UChicago( و از پژوهشــگران این پروژه گفت: 
بدون ماه، زندگــی روی زمین متفاوت به نظر می رســید. این 
بخشی از سیستم طبیعی ماست که می خواهیم آن را بهتر درک 
کنیــم. پژوهش ما یک قطعه پازل کوچک را از کل این تصویر 

ارائه می کند.
یک نظریه رایج که به عنوان فرضیه برخورد غول پیکر شناخته 
می شود، نشان می دهد که ماه از برخورد یک جرم به اندازه مریخ 
و یک زمین جوان شــکل گرفته است. دانشمندان معتقدند این 
ماده منفجر شده که توسط گرانش خود محدود شده، ماه امروزی 
را ایجاد کرده اســت. در هر حال، ایــن که دقیقا چه زمانی این 
برخورد رخ داده و شــکل گیری ماه چقدر طول کشیده، تاکنون 

یک پرسش بدون پاسخ بوده است.
دانشمندان برای رسیدن به نتیجه ، تکه هایی از یک ماده معدنی 
به نام »زیرکن«)Zircon( را بررسی کردند که در سال ۱۹۷۲ 
با نمونه های ماه در آخرین مأموریت آپولو به زمین آورده شــد. 
دانشــمندان معتقدند بلورهای زیرکن، اولین جامدی هستند که 
پس از شــکل گیری ماه متبلور شده اند و در اصل زمانی تشکیل 
شده اند که ســطح مذاب ماه پس از برخوردی که منجر به تولد 
آن شد، به صورت جامد درآمد. بنابراین، آنها می توانند نشانه هایی 
از ســن ماه را ارائه دهند. هک گفت: از آنجا که ما می دانیم این 
بلورها چند ساله هستند، آنها به عنوان معیاری برای گاه شماری 

قمری عمل می کنند.
دانشــمندان برای تعیین کردن سن نمونه، اتم های منفرد را در 
قطعه ای از نمونه قمری شناســایی کردند و مورد بررســی قرار 
دادند. »جنیکا گریر«)Jennika Greer( پژوهشگر »دانشگاه 
پژوهشــگر  و   )University of Glasgow(»گلاســکو
ارشــد این پروژه گفت: اول آنها را در معرض پرتو متمرکزی از 
الکترون ها قرار دادیم که تقریبا مانند یک مدادتراش عمل کرد.

سپس، گروه گریر از لیزر برای تبخیر کردن اتم ها استفاده کردند 
و به اندازه گیری ســرعت اتم ها پرداختند. گریر افزود: ســرعت 
حرکت آنها به ما نشان می دهد که چقدر سنگین هستند و به ما 

می گوید از چه چیزی ساخته شده اند.
دانشمندان در این پژوهش جدید، مقدار اتم های اورانیوم و سرب 
را در نمونه اندازه گیری کردند که با توجه به آگاهی قبلی در مورد 
ســرعت تجزیه اتم ها، به تعیین کردن ســن ۴.۴۶ میلیارد ساله 

نمونه کمک کرد.
گریر گفت: این شگفت انگیز است که بدانیم سنگ در دست ما، 
قدیمی ترین قطعه ماه اســت که تاکنون پیدا کرده ایم. این یک 
نقطه عطف برای پرسش های بسیاری در مورد زمین است. وقتی 
قدمت چیزی را می دانید، بهتر می توانید بفهمید که در تاریخچه 

آن چه اتفاقی افتاده است.
 Geochemical Perspectives« این پژوهش در مجله

Letters« به چاپ رسید.

کاوش مستقیم هســته زمین غیرممکن است، بنابراین تنها راه 
برای شناخت بیشتر از منشاء سیاره میزبان ما این است که آنچه 

را که از آن بیرون می آید، به دقت بنگریم.
به گزارش ایسنا و به نقل از اس ای، پژوهشگران موسسه فناوری 
کالیفرنیا و موسسه اقیانوس شناسی وودز هول)WHOI( برای 
یافتن شــواهد قانع کننده ای که نشان دهد از زمان شکل گیری 
زمین، هلیوم از هسته این سیاره نشت می کند، به سنگ های ۶۲ 

میلیون ساله قطب شمال روی آوردند.
نزدیک به ۴.۶ میلیارد ســال پیش، یک سحابی باعث پیدایش 
خورشید، زمین و سایر ســیاره های اطراف ما شد. اعتقاد بر این 
اســت که هســته زمین در مراحل اولیه مقدار زیادی گاز هلیوم 
را نیز بلعیده اســت. از آنجایی که هلیوم یک گاز بی اثر و سبک 
در طبیعت است، به راحتی از طریق شکاف های گوشته زمین به 

سمت جو خارج می شود.
یافتن هلیوم کمیاب

دلیل اینکه ما هلیوم زیادی در جو نمی بینیم، به دلیل تمایل آن 
به بالا رفتن و فرار به فضا اســت. فارســت هورتون، پژوهشگر 
WHOI چند ســال پیش در نمونه های ســنگی که از مزارع 
گدازه در جزیره بافین کانادا جمع آوری شده بود، آثار هلیوم زیادی 

کشف کرد.
سطح هلیوم نه تنها ۵۰ برابر بیشتر از هلیوم موجود در جو زمین 
بود، بلکه به مقادیر بیشــتری از هلیوم ۳He(۳( و نســبتاً کمتر 
هلیوم ۴He(۴( - هر دو ایزوتوپ سنگین تر از گاز بی اثر - تعلق 
داشت. این نشان می دهد که این گاز از اعماق زمین منشأ گرفته 
است. اخیراً رگه های مشابهی از گاز هلیوم از میدان های گدازه ای 
ایســلند نیز به دســت آمده و هورتون و تیمش پس از بررسی 
شباهت های موجود در ترکیب آنها به این فکر کردند که آیا آنها 

از همان منبع باستانی زیر گوشته زمین آمده اند؟
آیا هسته ی زمین هلیوم نشت می کند؟

هورتون همراه با زمین شناســان تجزیه و تحلیل گسترده ای از 
ســنگ های الیوین)olivine( جمع آوری شــده از بسیاری از 
سایت ها در بافین و جزایر اطراف آن انجام دادند. تجزیه و تحلیل 
آنها نشان داد که بالاترین نسبت ۳He به ۴He که تا به حال 
در سنگ های آتشفشانی ثبت شــده ۷۰ برابر مقدار اندازه گیری 
شده در جو است.آنها برای تأیید بیشتر یافته های خود همچنین 
نســبت هایی را با ایزوتوپ های استرانسیم و نئودیمیم محاسبه 
کردند تا ببینند آیا آنها مسئول تغییر حالت ایزوتوپی هلیوم هستند 
یا خیر. تجزیه و تحلیل آنها نشــان داد که هلیوم در واقع از یک 
منبع باســتانی در زیر صخره های ۶۲ میلیون ساله قطب شمال 

آمده است.

 

دانشمندان می گویند، نحوه صحبت کردن شما می تواند 
نشان دهد که آیا دیابت نوع ۲ دارید یا خیر.

به گزارش ایســنا و به نقل از اس ای، ما قبلًا روش های 
متعــددی را دیده ایم کــه هوش مصنوعی به تســریع 
تشخیص های پزشکی کمک می کند. اکنون یک ترفند 
جدید رو کرده اســت و آن، تشــخیص دیابت نوع ۲ در 
یک فرد، تنها بر اساس چند ثانیه صحبت کردن اوست.

حتمــا تاکنون تجربــه کرده ایــد که صدای افــراد در 
حالت هایی که احساســاتی، مست یا خواب آلود هستند، 
تحت تأثیر عوامــل بیولوژیکی زیادی قرار می گیرد. این 
واقعیتی است که فرصتی را برای هوش مصنوعی فراهم 
می کنــد تا تغییرات ظریفی را که ممکن اســت با تغییر 
 در ســلامت بدن در صدای فرد ایجاد شــود، تشخیص

دهد.
 Klick(این مطالعه توسط دانشمندان آزمایشگاه کلیک
Labs( انجام شــده است که علاقه خاصی به توسعه و 
فروش فناوری تشــخیص هوش مصنوعی دارند. با این 
حال، یافته های آنها در یک مجله علمی معتبر منتشــر 
شــده اســت و ارزش آن را دارد که ببینیم آیا تشخیص 
 دیابــت نوع ۲ بدیــن وســیله می تواند بهبــود یابد یا 

خیر.
دیابت شــیرین نوع ۲ که ســابق بر این آن را »دیابت 
شــیرین غیروابسته به انسولین«)NIDDM( یا دیابت 
بزرگسالان می نامیدند، نوعی بیماری اختلال در سوخت  
و ســاز بدن اســت که با بالا بودن قند خون در شرایط 
مقاومت به انسولین و کمبود نســبی انسولین شناسایی 
می شود. این مســئله در تقابل با دیابت نوع ۱ است که 
در آن به دلیل تخریب جزایر لانگرهانس در لوزالمعده با 

کمبود مطلق انسولین مواجه هستیم.
نشانه های کلاسیک این بیماری شامل احساس تشنگی 
مفرط، تکرر ادرار و احســاس گرسنگی مفرط است. ۹۰ 
درصد افراد مبتلا به دیابت به دیابت نوع ۲ دچار هستند 
و ۱۰ درصد دیگر به  ترتیب مبتلا به دیابت شــیرین نوع 
۱ و دیابت بارداری هستند. گفته می شود که چاقی دلیل 
عمده ی دیابت نوع ۲ در افرادی است که به لحاظ ژنتیکی 
مستعد ابتلا به این بیماری هســتند. از دیگر دلایل آن 
 HDL می توان به عدم تحرک، فشار خون بالا، داشتن
خون پایین یا تری گلیسرید بالا اشاره کرد. در شروع این 
بیماری می توان با افزایش ورزش، اصلاح رژیم غذایی و 

مشورت با پزشک، آن را درمان کرد.
جیســی کافمن دانشــمند آزمایشــگاه کلیک می گوید: 
روش هــای فعلــی تشــخیصی بــه زمــان و هزینــه 
زیــادی نیاز دارند، امــا فناوری تشــخیص صوتی این 
 پتانســیل را دارد که این موانع را بــه طور کامل از بین

ببرد.
ایــن تیم از ۲۶۷ شــرکت کننده - برخی مبتلا به دیابت 
نــوع ۲ و برخــی دیگر بــدون آن - خواســتند تا یک 
عبارت ثابت را شــش بار در روز در یــک برنامه تلفنی 
بــه مدت دو هفتــه ضبط کنند. ســپس در مجموع ۱۸ 
هــزار و ۴۶۵ صدای ضبط شــده برای اســتخراج ۱۴ 
 ویژگی مختلف از آوا از جمله زیر و بم و شــدت پردازش 

شد.
پژوهشگران از مجموعه ای از این ضبط ها برای آموزش 
هوش مصنوعی بر اســاس عواملی مانند جنسیت، سن، 
شاخص توده بدنی)BMI( و اینکه آیا دیابت نوع ۲ دارند 
یا خیر، اســتفاده کردند. ســپس از نمونه های باقی مانده 
بــرای آزمایش آنچه که هــوش مصنوعی »یاد گرفته« 

استفاده کردند.
این مدل هوش مصنوعی بــا در نظر گرفتن ملاحظاتی 
مانند سن و جنس توانســت دیابت نوع ۲ را با دقت ۸۹ 
درصد برای زنان و ۸۶ درصدی در مردان تشخیص دهد.

جالب توجه است که نشانه های صوتی کلیدی که دیابت 
نوع ۲ را فاش می کند، برای مردان و زنان متفاوت است. 
در مردان، شدت و دامنه تغییرات مهم ترین عوامل بود و 

در زنان، تنوع در گام صدا اصلی ترین نشانه بود.
گروه هــای  کــه  می کننــد  اذعــان  پژوهشــگران 
بزرگ تــر و متنوع تــری از افــراد باید بــرای تأیید این 
 نتایــج آزمایــش شــوند، امــا یافته های اولیــه مثبت

 هستند.
در حال حاضر برای تشــخیص دیابت نوع ۲ باید از فرد 
خون گرفته شــود و به دنبال آن انتظاری طولانی برای 
تجزیه و تحلیل و گزارش وجود دارد. این روش به چیزی 
بیش از دسترســی به یک برنامه در یک گوشی هوشمند 

نیاز دارد.
در حالی که از هر ۱۱ بزرگســال در سراســر جهان یک 
نفر مبتلا به این بیماری تشــخیص داده شــده اســت، 
پژوهشــگران فکر می کنند صدها میلیون نفر نمی دانند 
که با دیابت نوع ۲ زندگی می کنند. آنها می گویند توانایی 
کاهش این تعداد به این معنی است که بتوانیم درمان ها 
را زودتر انجــام دهیم و هزینه های مدیریت دیابت را در 

جامعه کاهش دهیم.
کافمــن می گوید: پژوهش ما تفاوت هــای صوتی قابل 
توجهــی را بین افراد مبتلا بــه دیابت نوع ۲ و افراد غیر 
مبتلا به آن نشــان می دهد و می تواند نحوه غربالگری 

جامعه پزشکی برای دیابت را تغییر دهد.
 Mayo Clinic مجلــه  در  پژوهــش  ایــن 
Proceedings: Digital Health منتشــر شده 

است.

  کهکشان تازه های علم

تشخیص دیابت نوع ۲ از نحوه 
صحبت کردن شما

ماه ۴۰ میلیون سال پیرتر از آن چیزی 
یک دانش آموز ۱۴ ساله از ویرجینیا، پس از ساخت صابونی که است که تصور می کردیم

سرطان پوســت را درمان می کند، مقام برترین دانشمند جوان 
آمریکا را به دست آورد و ۲۵ هزار دلار جایزه دریافت کرد.

 Heman(به گزارش ایسنا و به نقل از دیلی میل، هیمن بکله
Bekele( ۱۴ ساله به دلیل تولید صابون مقرون به صرفه ای 
که سرطان پوست را درمان می کند، به عنوان برترین دانشمند 

جوان آمریکا انتخاب شد.
 W.T. Woodson او دانش آمــوز کلاس نهم دبیرســتان
در آناندیل، ویرجینیا اســت که با ۹ فینالیست دیگر در چالش 
دانشــمندان جوان ۳M سال ۲۰۲۳ رقابت کرد و جایزه بزرگ 

۲۵ هزار دلاری را به خانه برد.
بکله صابون مبارزه  کننده با سرطان را با ترکیب صابون دارویی 
با سه ماده تشکیل داد که سلول های دندریتیک را دوباره فعال 
کرده و پاســخ ایمنی برای مبارزه با سرطان ایجاد می کنند. او 
متوجه شــد که صابون او نه تنها به مبارزه با ســرطان پوست 
کمــک می کند، بلکه که هر قطعه آن می تواند تنها ۰.۵۰ دلار 
قیمت داشــته باشــد در حالی که بیش از ۴۰ هزار دلار برای 

درمان های پزشکی فعلی مورد نیاز است.
طــی پنج ســال آینده، بکلــه امیدوار اســت ایــن نوآوری 
جدیــد را بهبود بخشــد و یــک ســازمان غیرانتفاعی ایجاد 
 کند تــا این راه حل کم هزینــه را در جوامــع نیازمند توزیع 

کند.
او به مدارس دولتی شهرستان فریفاکس گفت: سرطان پوست 

بیشــتر در افرادی که در کشــورهای در حال توســعه زندگی 
می کنند دیده می شود.

میانگین قیمت برای یک عمل ۴۰ هزار دلار است.
 من از این فکر که مردم بین درمان و بردن غذا ســر ســفره 
خانواده هایشــان باید یکی را انتخاب  کنند، متاثر شــدم. تعداد 

زیادی مرگ و میر قابل پیشگیری وجود دارد.
این نوجوان شــروع به تحقیق در مورد ســرطان پوســت و 
یادگیری در مورد ســلول های دندریتیک کــرد که به گفته او 

با تقویت پاسخ ایمنی به محافظت از پوست کمک می کنند.
ویدئوی ارســالی بکله برای مســابقه توضیح می دهد که سه 
ماده، اسید سالیســیلیک، اسید گلیکولیک و ترتینوئین، عوامل 
کراتولیتیک هســتند کــه لایه های بیرونی پوســت را تجزیه 

می کنند.
آن ها این امــکان را فراهم می کنند تا گیرنده های تی ال آر که 
پروتئین هایی هستند که نقش کلیدی در ایجاد سیستم ایمنی 
ذاتی دارند، در پوســت آزاد شــوند و به سلول های دندریتیک 
متصل شــده و دوباره فعال شوند. ســلول های دندریتیک به 
گلبول های سفید می پیوندند تا با سلول های آلوده مبارزه کنند. 
بکله این محصول را صابون درمان کننده ســرطان پوست یا 
SCTS می نامــد و به گفته او می توان آن را هر چند روز یک 

بار پس از تجویز روی پوست استفاده کرد.
همراه با این مقام او یک جایــزه ۲۵ هزار دلاری نیز دریافت 
کرد که امیدوار است آن را برای ثبت اختراع و رفتن به دانشگاه 

اختصاص دهد.
او آرزو دارد وقتی بزرگ شد مهندس برق شود. بکله می گوید: 
من خودم را رهبر تیمی از متخصصان در توســعه سیستم های 
الکتریکی نوآورانه می بینم که آینده فناوری را شکل می دهند. 
در کنار موفقیت حرفه ای، امیدوارم که زندگی شخصی کاملی 
با خانواده ای دوست داشتنی و شبکه ای قوی از دوستان داشته 
باشم. من همچنین امیدوارم که با راهنمایی مهندسین مشتاق 
و حمایــت از طرح هایی که آموزش علوم، فناوری، مهندســی 
و ریاضیــات)STEM( را ترویــج می کنند، بــه جامعه خود 
کمک کنــم. در نهایت من امیدوارم که در عرض ۱۵ ســال 
 تاثیر مثبتی بر جهان از طریق کار و تلاش های شــخصی خود

بگذارم.

دانش آموز ۱۴ ساله صابونی برای درمان سرطان پوست ساخت

ربات هــای انســان نما که مبتنــی بر هوش 
مصنوعی هســتند، حوزه جذابــی از فناوری 
رباتیک به شــمار می روند و به زودی استفاده 

کردن از آنها رایج تر می شود.
به گــزارش ایســنا و به نقــل از تکنولوژی 
 Andrej(»کارپاتــی »آندری  چاینــا،  نیوز 
Karpathy( دانشمند علوم رایانه به محض 
دیــدن ویدئویــی از یک ربات انســان نمای 
ســاخت چین در ماه اوت، هیجان خود را ابراز 
کرد. کارپاتی در ایکس)توییتر سابق( نوشت: 
من یکی از این ربات ها می خواهم یا شاید دو 
تا و حتی چند تا. چشــمگیر به نظر می رسد. 
۹۰ هــزار دلار و ۴۷ کیلوگرم. بله، این ربات 

انسان نما یک فناوری مناسب است.
کارپاتی به عنــوان یکی از اعضای بنیان گذار 
کــه   »OpenAI« آمریکایــی  شــرکت 
پلتفرم هوش مصنوعی مولد بســیار محبوب 
از  اســت،  داده  توســعه  را   ChatGPT
این ربات انســان نما موســوم بــه »یونیتری 
اچUnitree H۱(»۱( نــام بــرد. این ربات 
مجهــز به رادار لیــزری با ارتفــاع ۱.۸ متر، 
۴۷ کیلوگرم وزن دارد و توســط اســتارت آپ 
 Unitree(»رباتیکــس »یونیتــری 
Robotics( مستقر در هانگژو ساخته شده 

است.
ویدئوی منتشرشده از یونیتری نشان می دهد 
کــه ربات می تواند بیــش از ۱.۵ متر در ثانیه 
حرکت کند، تعادل خود را در دو مرحله پس از 
یک لگد ناگهانی بازگرداند و حتی کمی پس 
از تشــخیص دادن اینکه آیا انسان قصد بلند 

کردن پا را دارد یا خیر، از کنارش عبور کند.
به گفته ســازنده یونیتری، حداکثر گشــتاور 
نیروی مفصل زانوی ربات به ۳۶۰ نیوتن متر 
می رسد و هر پا دارای پنج درجه آزادی است.

ربات هــای انســان نما ماننــد یونیتــری با 
پیشــرفت های فناوری در هــوش مصنوعی، 
داغ ترین موضوع در صنعت رباتیک هوشمند 
 Xu(»شــیائولان »ژو  هســتند.  امــروزی 
Xiaolan( معاون »وزارت صنعت و فناوری 
اطلاعات چین« گفت: فناوری ها، محصولات 
و قالب های جدید ارائه شــده توسط ربات های 
انســان نما و هوش مصنوعی عمومی در حال 
حاضر در حال توســعه یافتن و تبدیل شــدن 
به اوج نوآوری های فناوری جهانی، مســیری 
جدید برای صنایع آینــده و یک موتور جدید 

برای توسعه اقتصادی هستند.
شیائولان خاطرنشــان کرد که پیشرفت های 
صورت  گرفتــه در حوزه هــوش مصنوعی، 
نیروی محرکه مهمی را برای توسعه نوآورانه 
ربات های انســان نما فراهم کرده اند و جهان 
در حــال تجربه کردن موجــی از ادغام بین 
ربات های انسان نما و هوش مصنوعی عمومی 

است.
هــوش مصنوعی عمومی بــه تطبیق پذیری 
هــوش مصنوعــی در انجــام دادن چندین 
کار مانند نوشــتن مقاله، بررســی مشکلات 
برنامه و ایجاد طرح های تجاری اشــاره دارد. 
ایــن توانایی هــا آن را از پروژه های محدود 

نمونه های هوش مصنوعی پیشــین که فقط 
در یک زمینه برتری داشتند، متمایز می کند.

شــیائولان ادامــه داد: با هــوش مصنوعی 
عمومی به عنوان موتور، تلاش هایی را برای 
ایجاد مغز و مخچه در ربات های انســان نما، 
حمایت از ســاخت مرکز نــوآوری ملی تولید 
ربات های انســان نما، آزمایشگاه های کلیدی 
و سایر نوآوری ها برای تقویت کردن ظرفیت 
فناوری های رایج مهم به همراه دارد و صنایع 
بیشــتری را برای نوآوری و توســعه توانمند 

می سازد.
رابط ایده آل

شــرکت  گــزارش  براســا 
انتظار   ،)ReportLinker(»ریپورت لینکر«
می رود یک بازار جهانی ربات های انسان نما با 
نرخ رشد مرکب ســالانه ۵۲.۸ درصد از سال 

۲۰۲۳ تا ۲۰۳۰ توسعه یابد.
ریپورت لینکر گزارش داد: ربات های انسان نما 
یک رابط ایده آل را برای تعامل بین انســان 
و ربــات ارائــه می دهند زیــرا می توانند یک 
شخص را شبیه سازی کنند. این ها همه نتایج 
تحقیقات پیشــرفته رباتیک و توســعه مداوم 

فناوری هستند.
ریپورت لینکر افزود: هــوش مصنوعی، ایجاد 
ســخت افزار ربــات، اجرای حرکــت دوپا یا 
چرخ محــرک و تعامل انســان و ربات، چهار 
گــروه مهم هســتند که تحقیقــات پیرامون 
ربات های انســان نما به عنــوان زیرمجموعه 
آنها طبقه بندی می شــوند. انتظار می رود این 
پیشرفت های تجاری به توسعه بازار ربات های 

انسان نما کمک کنند.
»انجمــن الکترونیک چین« نیــز پیش بینی 
کرده است که ارزش بازار ربات های انسان نما 
در چین تا ســال ۲۰۳۰ به حدود ۸۷۰ میلیارد 

یوآن)۱۱۹ میلیارد دلار( برسد.
علــم رباتیک به عنوان »جواهــر تاج تولید« 
در نظر گرفته می شــود و ربات های انسان نما 
هدف نهایی بســیاری از فعالان در سراســر 
حوزه صنعت هســتند. به گفته کارشناســان، 
در مقایســه با ربات های صنعتی که به دلیل 
قابلیت های مکانیکی تخصصی خود ارزشمند 
هســتند، چالش اصلی در توســعه ربات های 
انســان نما این اســت که فرآیندهای انسانی 
چگونه ادراک، شناخت، تصمیم گیری و اجرا را 

تحت سناریوهای گوناگون شبیه سازی کنند.
بــا توجه بــه فرصت هــا و چالش هــا، هم 
شــرکت های فناوری و هم اســتارت آپ های 
چین در تلاش هســتند تا قابلیت های تحقیق 
و توســعه خود را در حوزه ربات های انسان نما 

تقویت کنند.
در »نشســت جهانی ربــات ۲۰۲۳« که ماه 
اوت در پکن برگزار شــد، ربات های انسان نما 
در مرکز صحنه قرار گرفتند و بازدیدکنندگان 
را با رقص های مسحورکننده و حرکات دقیق 

دست خود شگفت زده کردند.
 UBTech(»رباتیکــس »یوبی تــک 
Robotics( کــه یــک شــرکت رباتیک 
هوش مصنوعی و انســان نما مستقر در شنژن 

اســت، »ربات پاندا«)Panda Robot( و 
یک ربات بزرگ انســان نما موسوم به »واکر 
ایکس«)Walker X( را به نمایش گذاشت.

پاندا با رفتار دوستانه در میان بازدیدکنندگان 
کنجکاو، یک ســتاره فوق العــاده بود. ربات 
 )Youyou(»ســیاه و سفید موسوم به »یویو
 توانســت خــود را معرفی کنــد، چند حرکت 
تای چی انجام دهد و یک قلم خوشنویسی را 
به کار بگیرد. این سوژه عکس های بسیاری از 
بازدیدکنندگان در محل برگزاری نشست بود. 
این رویداد بازدیدکننــدگان را با تجربه چین 
در شهرهای هوشمند، فناوری های کشاورزی 
و شــیوه های ســازگار با محیط زیست آشنا 
 )Fu Chunjiang(»کرد. »فو چونجیانگ
معاون یوبی تک رباتیکس گفت: در شــش تا 
هشت ماه گذشته، تعداد زیادی از شرکت های 
جدیــد ســازنده ربات های انســان نما ظهور 
کرده اند که نشــان دهنده شــناخت عموم در 

مورد این بخش صنعتی است.
وی افــزود: ربات هــای انســان نما می توانند 
بازخورد مثبتی را ارائه دهند و با کمک هوش 
این  مصنوعی عمومی به توســعه ســریع تر 

بخش کمک کنند.
نیروی کار هنوز در عصر اتوماســیون صنعتی 
 )Zhou Jian(»ضروری اســت. »ژو جیان
بنیان گذار، رئیس هیئــت مدیره و مدیرعامل 
یوبی تــک رباتیکــس گفت: با وجــود این، 
ربات های انســان نما در آینده می توانند برای 
حل کردن سناریوهای پیچیده عملیات بدون 
سرنشــین، با تجهیزات اتوماســیون ســنتی 
همــکاری کننــد و وظایف دشــواری مانند 

جابه جایی را به طور مستقل انجام دهند.
این شرکت در حال بررسی کاربرد ربات های 
انسان نما در سناریوهای صنعتی مانند وسایل 
نقلیه لجستیک هوشمند، با شرکت های پیشرو 
داخلی اســت. به گفتــه ژو، ورود ربات های 
انسان نما به خانه فقط تحت تاثیر زمان است 
زیرا آنها به مرور زمان باهوش تر می شــوند و 

خدمات بیشتری را به مردم ارائه می دهند.
شــرکت »شــیائومی«)Xiaomi( نیز ربات 
 )CyberOne(»ســایبروان« انسان نمای 
خود را به نمایش گذاشــت. ســایبروان با قد 
۱۷۰ ســانتی متر و وزن ۵۲ کیلوگــرم، تا ۲۱ 
درجــه آزادی حرکت را پشــتیبانی می کند و 
به سرعت پاسخ گویی در لحظه دست می یابد 
تا امکان شبیه ســازی کامل حرکت انسان را 

داشته باشد.
و  بنیان گــذار   )Lei Jun(»جــون »لــی 
رئیــس شــیائومی گفت: هــوش مصنوعی 
و قابلیت هــای مکانیکی ســایبروان همگی 
توســعه  شــیائومی  رباتیک  آزمایشــگاه  در 

یافته انــد. ما در حوزه هــای گوناگون از جمله 
الگوریتم ها،  نوآوری  و  نرم افزار، ســخت افزار 
سرمایه گذاری زیادی را برای تحقیق و توسعه 

انجام داده ایم.
شیائومی گفته است که در آینده از سایبروان 

برای تولید هوشمند استفاده خواهد کرد.
ربات های انســان نما برای پــردازش محیط 
اطراف خود بــه بینایی متکی هســتند. این 
شــرکت گفت که ســایبروان مجهز به یک 
دیــد عمقــی »Mi-Sense« و  مــاژول 
اســت  مصنوعی  هــوش  تعامل  الگوریتــم 
تــا بتوانــد فضــای ســه بعدی را درک کند 
 و افــراد، حــرکات و عبــارات را تشــخیص

دهد.
سایبروان دارای یک موتور تشخیص مفاهیم 
محیطی و یک موتور شناســایی احساســات 
صوتی اســت که آن را قادر می ســازند تا ۸۵ 
نوع از صداهــای محیطی و ۴۵ طبقه بندی از 
احساسات انسانی را تشخیص دهد. شیائومی 
اضافه کرد که سایبروان می تواند شادی کاربر 
را تشخیص دهد و حتی او را در مواقع ناراحتی 

آرام کند.
چینــی  اســتارت آپ  اوت،   ۱۸ در 
»آگیبــوت«)Agibot( نیــز از یــک ربات 
انســان نما با قابلیت هوش مصنوعی رونمایی 
کــرد و بنیان گذار آن قول داد که هزینه ربات 
را زیر ۲۰۰ هزار یوآن)۲۷۴۶۸ دلار( نگه دارد.

»چن جیا«)Chen Jia( پژوهشگر »دانشگاه 
رنمین«)RUC( چین گفــت: ظهور زنجیره 
صنعت ربــات، ارتباط نزدیکی با موج انقلابی 
ربات های  دارد.  هوش مصنوعــی عمومــی 
انســان نما در دهه آینده، یک حوزه صنعتی با 

پتانسیل بزرگ توسعه خواهند بود.
ســرمایه گذاران چینی در دو ســال گذشــته 
مشــتاقانه بــه ســراغ ربات های انســان نما 
رفته اند اما موانعی نیز بر ســر راه رایج تر شدن 

ربات های انسان نما وجود دارد.
کاســتی هایی در طراحی ربات های انسان نما 
وجود دارد و عملکرد آنها با تقاضای مشتریان 
هم خــوان نیســت. موانع فنــاوری نیز وجود 
دارد. چن گفت: نحوه اســتفاده کردن از منابع 
محدود برای اهداف ویژه نیز مشــکلی است 
که شرکت های صنعتی باید به طور جدی در 

نظر بگیرند.
بودن  مقرون به صرفه  تحلیل گــران،  گفته  به 
ربات های انسان نما نیز چالشی برای کاربردهای 
سریع است. »جیم فن«)Jim Fan( دانشمند 
پژوهشی شرکت »انویدیا«)Nvidia( با این 
استدلال که ســگ رباتیک شرکت »بوستون 
 ۷۵  )Boston Dynamics(»داینامیکس
هزار دلار قیمت دارد و پیچیدگی آن بســیار 
کمتر است، در ایکس نوشت: برچسب قیمت 
یونیتــری با کمتر از ۹۰ هــزار دلار می تواند 

بازی را تغییر دهد.
وی افزود: یونیتری در ســطح بودجه بسیاری 
از آزمایشــگاه های دانشــگاهی قــرار دارد و 
 برای شــرکت های فناوری تقریبا ارزان قیمت

است.

نگاهی به ربات های انسان نما که قرار است بازار فناوری را در دست بگیرند

در حالی کــه ســختگیری های آمریکا بر 
صادرات محصولات فناورانه به چین بیشتر 
شده، این کشور آســیایی فرایند جایگزین 
کــردن فناوری هــای غربی بــا داخلی را 

سرعت بخشیده است.
به گــزارش خبرگــزاری مهر بــه نقل از 
رویترز، در ایــن میان جزئیات مناقصه های 
با  دولتی، نظامــی و شــرکت های مرتبط 
دولت چین آشــکار شــده و نشــان دهنده 
فناوری  جایگزینی  فرایند  گرفتن  ســرعت 
 داخلی با خارجی از ســال گذشته میلادی

است.
به گفته دو منبع آگاه، چین ســرمایه گذاری 
کلانی بــرای جایگزین کــردن تجهیزات 
رایانشــی انجــام داده و بخش های مالی و 
مخابراتــی احتمالا هدف بعدی هســتند. 
محققان با پشتوانه دولتی نیز پرداخت های 
دیجیتــال را به عنوان یک نقطه حســاس 
برای نفوذ هکرهای غربی شناســایی کرده 

اند.
طبــق آمــار وزارت اقتصاد چیــن، تعداد 
مناقصات شرکت های دولتی و سازمان های 

ارتشی برای استفاده از تجهیزات ملی طی 
۱۲ ماه از ســپتامبر ۲۰۲۲ میلادی به ۱۱۹ 
بــه ۲۳۵ مورد رســیده و در حقیقت ۲برابر 

شده است.
در همیــن بــازه زمانــی ارزش پروژه های 
اعطایی در مخزن داده ها به ۱۵۶.۹ میلیون 
یوان رسید و به عبارتی بیش از ۳ برابر سال 

قبل شد.
چین برای جایگزین کردن ســخت افزار و 
نرم افزار خارجی با داخلی در ســال ۲۰۲۲ 
میلادی ۱.۴ هزار میلیارد یوان)۱۹۱میلیارد 

دلار( هزینه کرد که نشــان دهنده افزایشی 
۱۶.۲ درصدی در مقایسه سالانه است.

اما به گفتــه تحلیلگــران ناتوانی چین در 
ساخت تراشــه های پیشرفته اجازه نمی دهد 
این کشــور به طور کامل تجهیزات خارجی 

را با نمونه های داخلی تعویض کند.

جایگزین کردن فناوری خارجی با داخلی در چین سرعت 

کشف نشتی هسته زمین با بررسی سنگ های ۶۲ 

میلیون ساله قطب شمال
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P باور داریم، » قلم « مقدس اســت؛ عهـــــد می بندیم همواره آن را پاس داشته 

و پاک نگاه داریم.

P باور داریم، » حرمت و حیثیت« همگان، محترم و خدشــه ناپذیر اســت؛ رعایت 

حریم اشخاص و پاسداشت کرامت انسانی افراد را اصلی ضروری و لازم می دانیم.

 P باور داریم، » آگاهی داشتن« حقی اساسی است و از این روی، خود را متعهد می دانیم

تا در روایــت رویدادها، امانتداری صادق بوده  و با دقت و ســرعت، انجام وظیفه 

نمائیم.
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با هوشیاری ماموران انتظامی استان هرمزگان در بازرسی 
دقیق و فنی از یک دســتگاه کامیون کشنده 21 کیلو مواد 

مخدر صنعتی شیشه کشف و ضبط شد.  
 فرمانده انتظامی استان هرمزگان در گفت و گو با خبرنگار 
پایگاه خبری پلیس، بیان داشت: ماموران انتظامی مستقر 
در ایستگاه بازرسی شــهید مریدی شهرستان رودان حین 
کنترل محور و خودرهای عبوری به یکدســتگاه کامیون 

کشنده مشکوک شده و دستور توقف دادند.
وی  افزود: ماموران جهت بررســی خودرو را متوقف  که 
در بازرسی دقیق صورت گرفته از کامیون  3 جاساز بسیار 
پیچیده و تعبیه شده ویژه حمل موادمخدر در قسمت های 
مختلف  شناســایی  که پس از بازگشایی جاسازهای تعبیه 
شــده در خودرو  مقدار21 کیلو موادمخدر شیشه کشف و 

ضبط شد . 
سردار علی اکبر جاویدان  اظهار داشت: در این رابطه یک 
متهم راننده خودرو که تبعه افغانی هم بوده دســتگیر و با 
تشکیل پرونده جهت سیر مراحل قانونی به دستگاه قضائی 

معرفی شد .

رئیس پلیس امنیت اســتان هرمزگان از شناسایی و کشف 
57 راس دام زنده قاچاق در استان خبرداد.  

ســرهنگ حســین خلیلی در گفت و گو با خبرنگار پایگاه 
خبری پلیس در تشــریح این خبر گفت: کارشناسان پلیس 
امنیــت اقتصادی با همکاری ماموران انتظامی اســتان با 
تلاش شبانه روزی در هفته گذشته در بحث قاچاق احشام 
موفق شدند ضمن شناسایی و توقیف یک دستگاه خودرو 
حامل احشام، 57 راس دام زنده قاچاق کشف و ضبط کنند. 
وی افــزود: در این رابطه تعداد 2 نفــر از عاملان قاچاق 
احشــام شناسایی و دستگیر و با تشکیل پرونده جهت سیر 

مراحل قانونی به مراجع قضایی معرفی شدند.  
این مســئول انتظامی اســتان ارزش مالی احشام قاجاق 
کشف شده در هفته گذشته را برابر اعلام نظر کارشناسان 

اقتصادی 2 میلیارد و 400 میلیون ریال عنوان کرد. 
سرهنگ خلیلی اظهار داشت: طرح های پاکسازی نقاط و 
محلات آلوده به قاچاق کالا ، سوخت ، احشام و مواد مخدر 
بصورت منظم و هفتگی در اســتان اجرا و پلیس در بحث 
مبارزه با قاچاق از هیچ کوششــی دریغ نکرده و با جدیت و 

اقتدار با مخلان نظم اقتصادی برخورد می کند. 
رئیــس پلیس امنیت اقتصادی اســتان هرمزگان از عموم 
شهروندان و مردم اســتان خواست، در صورت مشاهده و 
برخورد با هرگونه قاچاق کالا در حد خرد و کلان ، موضوع 
را از طریق ســامانه تلفنی 110 به پلیس اعلام کنند تا در 
کمترین زمان ممکن نسبت به شناسایی جرم و دستگیری 

مجرمان و متخلفین اقدام گردد.

فرمانده انتظامی شهرســتان بستک از کشف یک دستگاه 
موتور ســیکلت ســنگین خارجی قاچاق در یک عملیات 

پلیسی در این شهرستان خبر داد.  
بــه گزارش ندای هرمزگان، ســرهنگ عبدالرحیم دهقان 
گفت: ماموران انتظامی پاســگاه مهران شهرستان بستک 
حین کنترل محور مواصلاتی بندر لنگه به بســتک به یک 
دســتگاه موتور سیکلت ســنگین از نوع تریل فاقد پلاک 

مشکوک شده و دستور توقف دادند .  
وی افزود: ماموران موتورسیکلت را متوقف  که در بررسی 
و اســتعلام دقیق صورت گرفته مشــخص شد این وسیله 
نقلیه از ناحیه تنه مخدوش و فاقد هر گونه شــماره موتور 
و پلاک بوده و قاچاق می باشدکه در این، خصوص موتور 
سیکلت قاچاق کشف شده جهت ســیر مراحل قانونی به 

یگان انتقال گردید. 
فرمانده انتظامی شهرستان بستک ارزش ریالی این وسیله 
نقلیه قاچاق کشــف شــده را بنا به اعلام نظر کارشناسان 
اقتصــادی یک میلیارد و پانصد میلیــون ریال عنوان کرد 
و افزود: در این رابطه پرونده تشــکیل و جهت سیر مراحل 

قانونی به دستگاه قضائی ارسال شد .

?...  گروه حوادث     هرمزگان
  

موتور سیکلت میلیاردی قاچاق در بستک  موتور سیکلت میلیاردی قاچاق در بستک  

    جهان 
    

در اندونزی عده ای از ساکنان محلی مجبورند روزانه با تهدیدات 
جدی از سوی کروکودیل های آب شور دست وپنجه نرم کنند.

به گزارش ایســنا، معدنچیان غیرقانونی در اندونزی با حفر زمین 
برای اســتخراج قلع، زیستگاه این گونه جانوری را از بین برده اند 
و باعث شده اند آنان از محل های زیست اصلی خود خارج شوند.

بنابــر آمار اتحادیه بین المللی حفاظت از طبیعت )IUCN(، این 
کشور بیشــترین تعداد حملات کروکودیل آب شور در جهان را 
داراست. در طول 10 سال گذشته حدود 1000 حادثه از این دست 
در اندونزی رخ داده که بیش از 450 کشته برجای گذاشته است.

نزدیک به 90 درصد از این حملات در جزیره »بانگکا«، واقع در 
استان »بانگکا-بلیتونگ« در شرق »سوماترا«، اتفاق می افتد که 
یکی از غنی ترین مناطق استخراج قلع در جهان به شمار می رود.

تخمین زده می شود 80 درصد ساکنان منطقه یک میلیون نفری 
بانگکا معدنچی باشــند. بیش از ۶0 درصد زمین های این منطقه 
به معادن قلع تبدیل شده و ساکنان محلی که اکثر آنها غیرقانونی 

هستند به این کار اشتغال دارند.
دهه ها استخراج قلع باعث شده است بخش اعظمی از جنگل های 
جزیــره از بین برود و هزاران دهانه و گودال بزرگ روی ســطح 
خاک به وجود بیاید. به همین علت، معدنچیان رو به دریا و مناطق 

ساحلی آورده اند و سعی می کنند قلع را از این نواحی خارج کنند.
این مسئله باعث شده است کروکودیل های آب شور که می توانند 
در آب شیرین نیز زندگی کنند، از زیستگاه طبیعی خود خارج شوند 
و با ورود به معادن متروکه و فعال در نزدیکی خانه های مسکونی 

ساکنان محلی را در معرض خطر قرار دهند.
کروکودیل های آب شــور بزرگترین خزندگان زنده جهان هستند 
که طول نرهای بالغ آنها به بیش از هفت متر می رســد. جمعیت 
آنها در حدود 20 تا 30 هزار در سراسر جهان تخمین زده می شود 

که عمدتا در استرالیا و اندونزی زیست می کنند.
به گزارش یورونیوز، کروکودیل های آب شور گونه ای حفاظت شده 
محسوب می شوند اما تحقیقات نشان داده است آن دسته از این 
حیوانــات که به افراد محلی حمله می کننــد به جای تحویل به 

سازمان های حفاظت از حیات وحش، کشته می شوند.
بسیاری از ساکنان بر این باورند که اجازه دادن به یک کروکودیل 
برای زیســت در جای دیگر، برای دهکده »بدشگونی« می آورد 
و به همین خاطــر ترجیح می دهند حیوان را بکشــند و مطابق 

آئین های سنتی خود آنها را دفن کنند.
در مواجهــه با این وضعیت، دولت اندونزی راه حل غیرمعمولی را 

انتخاب کرده است: قانونی کردن استخراج غیرقانونی معدن.
در این راهکار به معدنچیان جهت کار در معادن غیرقانونی مجوز 
داده می شــود اما در ازای آن معدنچیان باید مســئولیت احیای 
زیســتگاه کروکودیل ها را بر عهده بگیرند. این مسئولیت شامل 
کاشت درخت، مدیریت زباله و دیگر وظایف مربوط به محافظت 

از محیط زیست می شود.
این در حالی اســت که بسیاری از ناظران نسبت به موفقیت این 
استراتژی تردید دارند. آنها می گویند بعید است که معدنچیان واقعا 
تلاشــی برای احیای محیط زیســت انجام دهند. علاوه بر آنکه 
ضعف حضور نیروی پلیس و مجری قانون در جزیره باعث خواهد 

شد آنان در نهایت راهی را برای دور زدن قانون پیدا کنند.

یک افسر پلیس انگلیس پس از اعتراف به بیش از 200 فقره سوء 
استفاده جنسی از کودکان، امروز )چهارشنبه( به حبس ابد محکوم 

شد که 12 سال آن لازم الاجراست.
به گزارش ایســنا، لوییس ادواردز، افسر 24 ساله پلیس انگلیس 
210 دختر 10 تا 1۶ ساله را هدف قرار داده و با معرفی کردن خود 
به عنوان یک پســر نوجوان، از آن ها درخواست می کرد تا تصاویر 
جنسی از خود برای او بفرستند. این مرد سپس در صورت ممانعت 
این کودکان، آن ها را تهدید می کرد که هویتشان را فاش خواهد 

کرد یا خانواده شان را می کشد!
به گزارش خبرگزاری آسوشــیتدپرس، این مرد که در 2021 به 
عضویت پلیــس ولز جنوبی درآمد، اکثر ایــن جرائم را هنگامی 
مرتکب شــد که در خدمت اداره پلیس بود. او در فوریه بازداشت 
شده و تا کنون به حدود 1۶0 فقره سوء استفاده جنسی و باج گیری 

از کودکان اقرار کرده است.
به گفته دادســتان ها پرونده، ادواردز در یکی از موارد دخترکی را 
تهدید کرده بود که در صورت ممانعت از ارســال تصاویر مدنظر 
او، در خانــه دختر بمب گذاری کرده و والدینش را به ضرب گلوله 

خواهد کشت! 
به گفته تریســی لوید کلارک، قاضی پرونده، ادوارد یک مجرم 
خطرناک است که تهدید بزرگی برای کودکان محسوب می شود. 
این قاضی رفتار این افســر سابق پلیس انگلیس را »بی رحمانه و 
سادیستی« توصیف کرد. این قاضی ادامه داد: بی شک او آسیب 
شدیدی به شــهرت پلیس ولز جنوبی و ساحت کلی پلیس وارد 

کرده است.
این مجرم حالا باید دســت کم 12 سال در زندان بماند و پس از 
آن فرصت طرح درخواســت آزادی مشروط را خواهد داشت. اگر 
دادگاه پس از 12 ســال به این نتیجه برسد که او دیگر تهدیدی 
برای جامعه محسوب نمی شــود، ممکن است با آزادی مشروط 

ادواردز موافقت کند.

حبس ابد برای افسر پلیس انگلیس که از 
200 کودک سوء استفاده جنسی کرد

https://eitaa.com/nedahn

https://rubika.ir/Nedayhormozgan

ندای هرمزگان - گروه حوادث 
رئیس پلیس فتا اســتان هرمزگان از شناسایی و دستگیری 
 عامــل هتک حیثیت یک شــهروند در فضای مجازی خبر 

داد. 
ســرهنگ احسان بهمنی در تشــریح این خبر گفت: در پی 
مراجعه و اعلام شکایت خانمی به پلیس فتا مبنی بر اینکه 
در شــبکه های اجتماعی مورد هتــک حیثیت قرار گرفته ، 

پیگیری موضوع در دستور کار قرار گرفت. 
وی افزود: در تحقیقات اولیه صورت گرفته مشــخص شد 
شاکی پرونده با فردی ناشــناس در شبکه اجتماعی رابطه 
دوســتی برقرار کرده و بعد از مدتی با اعتماد بی جا به طرف 
مقابل تصاویری از خــود را در اختیار وی قرار داده که بعد 
از گذشــت مدت کوتاهی میان آنها اختلاف ایجاد شــده و 
فــرد خاطی از تصاویر در اختیار ســوء اســتفاده کرده و با 

هدف انتقام جویی و سلب آسایش شــاکی، تصاویر موجود 
و اطلاعاتی از وی را در شبکه اجتماعی منتشر کرده است.  
رئیس پلیس فتا اســتان هرمزگان با بیــان اینکه برخی از 
کاربران مســئله حفظ حریم خصوصی را نادیده می گیرند، 
گفت: عدم توجه کاربران به این موضوع و انتشار تصاویر و 

ســایر اطلاعات از خود می تواند زمینه ساز مزاحمت زیاد و 
گاها جبران ناپذیر برای آنان شود. 

این مسئول انتظامی با شاره به اینکه هرگونه ایجاد مزاحمت 
و سلب آسایش در فضای مجازی جرم می باشد، بیان داشت 
: برابر ماده ۶41 قانون مجازات اســلامی هر گونه مزاحمت 
و سلب آسایش دیگران جرم بوده و با مجرمان و متخلفین 

این حوزه برابر قانون برخورد می گردد. 
رئیس پلیس فتا اســتان هرمزگان از عموم شــهروندان و 
کاربران خواســت در صورت مشــاهده و برخورد با هرگونه 
جرم در فضای مجازی و شــبکه های اجتماعی با مراجعه 
حضوری به پلیس فتا و یا اســتفاده از ســایت پلیس فتا به 
نشــانی cyberpolice.gov.ir و تمــاس بــا مرکــز 
فوریت های ســایبری بــه شــماره 09۶380 موضوع را به 

کارشناسان پلیس فتا گزارش کنند.

دوستی مجازی، سبب انتشار تصاویر خصوصی دختر نوجوان شد  رکورد حملات مرگبار کروکودیل ها 
در اندونزی؛ دردسری که عامل 

انسانی دارد

هوشمندی پلیس هرمزگان در کشف 
21 کیلو مواد مخدر صنعتی شیشه از 

یک کامیون

 کشف 57 راس دام قاچاق
 در هرمزگان  

زن جنایتکار که با همدستی مرد شیشه ای 
شوهر ثروتمندش را مسموم کرده و کشته 
بود 7 ماه پس از این اقدام هولناک دستش 

رو شد.
به گزارش همشــهری آنلاین، 27 اســفند 
ســال 1401، زن جوانی با اورژانس تماس 
گرفت و از مرگ همســرش براثر مصرف 
دارو خبــر داد. به دنبال این تماس مأموران 
اورژانــس و پلیــس وارد صحنه شــدند و 
بررسی های اولیه نشان داد که از مرگ مرد 
54 ساله چند ســاعتی می گذرد. از آنجایی 
که هومن، مرد میانســال ســابقه بیماری 
داشت و خانواده او نیز شــکایتی نداشتند، 

جسد مرد میانسال دفن شد.
در حالی که خانواده هومن تصور می کردند 
پسرشان به خاطر مسمومیت دارویی فوت 
کرده است، متوجه رفت و آمدهای مشکوک 
عروسشان شده و پی بردند او با مرد جوانی 
به نام شــایان در رابطه است. با گذشت دو 
ماه از مرگ مرد میانسال، خانواده هومن که 
به عروسشان ظنین شده و احتمال می دادند 
او بــه خاطر روابط پنهانی و تصاحب ثروت 
زیاد پسرشــان، سناریوی جنایت را طراحی 
کرده باشد و با صحنه ســازی آن را مرگ 
طبیعی جلوه داده، به دادسرای امور جنایی 

تهران رفته و از عروسشان شکایت کردند.
سرنخی از جنايت

با شــکایت خانواده هومــن، تحقیقات به 
دســتور بازپرس محمد جواد شــفیعی آغاز 
شــد و تیم جنایــی در تحقیقات روابط زن 
جوان را زیر نظر گرفتند، از سویی پزشکی 
قانونی نیز نظریه سم شناسی را اعلام کرد 
و طبق نظریه کارشناســان مرد میانسال بر 
اثر مســمومیت با متادون فوت کرده بود. 
درصورتــی که متادون از داروهای مصرفی 
هومن نبود و این موضوع احتمال جنایت را 

پررنگ تر کرد.
با کنار هــم قرار دادن مدارک و شــواهد 
پلیســی، دســتور بازداشــت زن جوان و 
شایان صادر شد. فرنگیس بلافاصله توسط 
کارآگاهان اداره دهم پلیس آگاهی پایتخت 
بازداشــت و در ادامه معلوم شد شایان که 
معتاد به شیشــه اســت به اتهام سرقت در 
زندان اســت. وقتی متهمان مقابل بازپرس 
پرونده قــرار گرفتند منکر دخالت در مرگ 
هومن شــدند، اما با گذشت حدود دو هفته 
پس از بازداشــت، در نهایــت فرنگیس و 

شایان به قتل مرد ثروتمند اعتراف کردند.
به دستور بازپرس شعبه پنجم دادسرای امور 
جنایی تهران، متهمان در اختیار کارآگاهان 

جنایی قرار داده شــده و تحقیقات در این 
خصوص ادامه دارد.

گفتگو با مرد شیشه ای
با فرنگیس چطور آشنا شدی؟

پدرم بنــگاه امــلاک دارد و 5 ماه قبل از 
جنایــت بود که فرنگیس برای خرید ملکی 
به بنگاه ما آمــد. او یک خودرو گرانقیمت 
داشت که می خواست با یک ملک معاوضه 
کند همین موضوع باعث آشــنایی ما شد و 

فهمیدم شوهرش خیلی ثروتمند است.
چه شد که تصمیم به جنايت گرفتید؟

فرنگیــس مدام از همســرش بد می گفت. 
اینکه بداخلاق است و اذیتش می کند. یک 
روز هم گفت که می خواهد او را بکشد. اول 
ســناریوی قتل با اسلحه را پیشنهاد داد، از 
آنجایی که من نمی توانستم سلاح تهیه کنم 
این سناریو با شکست مواجه شد. بعد گفت 
چند نفــر را اجیر کنیم که به بهانه اختلاف 
مالــی با او دعوا کنند و در خیابان هومن را 
بــا چاقو بزنند. اما این نقشــه نیز بی نتیجه 
ماند، بعد تصمیم گرفت طوری او را به قتل 
برساند که مرگ طبیعی جلوه کند. بهترین 
ایده خوراندن دارو بود، چرا که همســرش 
بــه خاطر بیماری دارو مصــرف می کرد و 

می توانست بگوید زیاد دارو خورده است.

تو برايش قرص تهیه کردی؟
بله، تعدادی قرص خریــدم و به فرنگیس 
دادم و او با من تماس گرفت که سه قرص 
داخل آبمیوه حل کرده و به شوهرش داده 
و او را به قتل رســانده است. قرار هم شد 
تا چند هفتــه بعد از جنایت باهم در تماس 
نباشــیم که کسی شــک نکند. یک ماهی 
که از قتل گذشــت، با ایــن فکر که آب ها 
از آسیاب افتاده اســت رابطه مان را دوباره 

از سر گرفتیم.
چرا با او همدست شدی؟

از او پول قــرض گرفته بودم. روز مرد هم 
یک ساعت و یک گوشی گرانقیمت به من 
هدیه داد. فکر کــردم اگر کمکش کنم به 

پول خوبی می رسم.
چرا زندان بودی؟

بارها بازداشت شده ام. آخرین بار هم بعد از 
جنایت، ســربازی را به عنوان مسافر سوار 
خودروام کرده و گوشــی او را سرقت کرده 
بودم که دستگیر و به حبس محکوم شدم.

عروسی که پول زیاد را دوست داشت 

ندای هرمزگان - گروه حوادث  
فرمانده انتظامی اســتان هرمزگان از کشف دپوی 50 هزار 

لیتر سوخت خارج از شبکه قانونی توزیع خبر داد.  
به گزارش ندای هرمزگان، ســردارعلی اکبر جاویدان اظهار 
داشــت: در اجرای طــرح محله محور و مبــارزه با قاچاق 
ســوخت ماموران انتظامی پاســگاه جلابی طی اشــراف 
اطلاعاتــی از دپوی مقادیر زیادی ســوخت قاچاق واقع در 
یکی از روســتاهای شهرستان بندرعباس مطلع که موضوع 
به صورت ویژه در دســتور کار ماموران انتظامی فرماندهی 

بندرعباس قرار گرفت. 
وی افزود:ماموران انتظامی پاســگاه جلابــی با همکاری 

ماموران یگان امداد، کلانتری12 و چندین پاسگاه انتظامی 
شهرســتان بندرعباس  پس از انجام تحقیقات نامحسوس 
و حصــول اطمینان از دپوی ســوخت در محل مذکور طی 
بازرسی از محل 50هزار لیتر گازوئیل  قاچاق خارج از شبکه 

قانونی توزیع را کشف کردند. 
فرمانده انتظامی اســتان با بیان اینکه ارزش سوخت کشف 
شده توسط کارشناسان  15 میلیارد ریال برآورد شده است، 
خاطر نشــان کرد: در این رابطه پیگیری جهت دستگیری 

متهمین در دستور کار قرار دارد.  
ســردار جاویدان در پایان تصریح کردنــد :مبارزه جدّی با 
قاچاق کالا و ســوخت جزء اولویت های اصلی پلیس بوده 

و شــهروندان می توانند در صورت اطلاع از هرگونه دپو و 
یا قاچاق کالا و ســوخت مراتب را به پلیس گزارش دهند تا 

نسبت به شناسایی و دستگیری مجرمان اقدام شود .

دپوی 50 هزار لیتر سوخت قاچاق در بندرعباس  

شــرکت معدني و صنعتي گل گهر)ســهامي عام( در نظر دارد پروژه » تأمین تجهیزات، نصب و راه اندازی سیستم دوربین های مدار بسته 

سايت دپوی محصولات خود واقع در اسکله شهید رجايی و بارکو بندرعباس« را از طریق برگزاري مناقصه عمومي به پیمانکار واجد شرایط و دارای 

گواهینامه صلاحیت خدمات انفورماتیکی و گواهینامه افتا با گرایش پیاده سازی امنیت فیزیکی و محیط پیرامونی واگذار نماید. لذا متقاضیان مي توانند جهت 

اخذ اسناد مناقصه به وبسایت این شرکت به نشانی WWW.GEG.IR بخش مناقصه و مزایده مراجعه و اسناد مذکور را به همراه فرم پرسشنامه ارزیابي 

تأمین کنندگان دانلود نمایند. آخرین مهلت تحویل پاکات ساعت 14 روز یکشنبه مــــورخ 1402/08/21 در محــل دفترکمیسیون معـاملات مجتمع و یا 

دبیرخانه دفتر مرکزی تهران مي باشــد. ضمناً بازدید از محل اجراي موضوع مناقصه روز یکشــنبه مورخ 1402/08/14 مقرر شده است و الزامی می باشد. 

شــایان ذکر اســت فرمت ضمانت نامه های شرکت در مناقصه بایستی عینأ مطابق با فرمت ارائه شده در اسناد مناقصه تهیه گردد. شرکت معدني و صنعتي 

گل گهر در قبول یا رد هر یک از پیشنهادات بدون نیاز به ذکر دلیل و بدون جبران خسارت مختار مي باشد.

کمیسیون معاملات شرکت معدني و صنعتي گل گهر 

آگهي مناقصه عمومي شماره: 1402/36/ع


